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Discussions between Warren Commission and CIA

31 January 1964 o s -

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
dated 31 January 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel:

"Thank you for your memorandum of January 25,
1964, transmitting a detailed chronology of Lee Harvey
OSWALD's stay in the Soviet Union and the alphabetical
list of persons in the Soviet Union who were known to
or mentioned by Lee Harvey OSWALD or his wife.

"Based on an initial review I am confident that
this material will be of great assistance to. the work
of this Commission. However, I have a question re-
garding the mention of an appendix in the Name List.
For example, there are references to "Appendix B'
under items No. 70 and No. 91. I would appreciate
knowing whether one or more appendices have been
prepared to the materials which can be made available
to this Commission.'

31 January 1964

Letter to Mr. J. Edgar HOOVER, Director, Federal Bu-
reau of Investigation, dated 31 January 1964, from J. Lee
RANKIN, General Counsel.

"We understand you already have furnished the
Central Intelligence Agency with the Summary Report
entitled 'Investigation of Assassination of Presideut
John F. Kennedy, November 22, 1963', and accompanying
exhibits; the Summary Report entitled 'Investigation
of Killing of Lee Harvey OSWALD, Dallas, Texas, 24

- November 1963'; and the two Supplemental Reports to
these summaries. At a conference on January 28, 1964,
attended by Mr. MOLLEY and representatives of the
Secret Service and the Central Intelligence Agency,
we discussed the possibility of supplying additional
‘reports of the Federal Bureau of Investigation to the
Central Intelligence Agency in order to enable that
agency to be of further assistance to the Commission.
It was agreed that F.B.I. reports would be made avajl-
.able to C.I.A. and that representatives of the two
agencies would consult regarding the precautions to
be taken in the use of these materials.

"Accoidingly, the Commission would appreciate |
your furnishing the C.I.A. (Attention: Mr. Richard
HELMS) copies of the following reports:

"All correspondence carried on by Lee Harvey
OSWALD with persons in the Soviet Union, in particular,
the letters referred to on page 63 of your Supplemental
Report on the Assassination of President Kennedy.

"As additional materials in these general areas
are developed by the Bureau in thé course of its in-
vestigation, we would like the reports to be furnished
to the Central Intelligence Agency. -— . . "

SEGRET
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dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Depufy:Director for Plans,
10 February 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"This will acknowledge with the thanks of the
Commission your memorandum dated January 31, 1964,

relating to information developed by your Agency on
Lee Harvey OSWALD activity in Mexico City during

 the period of September 28 to October 3, 1963.

"I assume - and would like to be so advised
if the contrary is the fcat - that your January
31, 1964, report is not final inasmuch as I recall
an investigation is currently being pursued with
respect to an allegation of some significance
which emanated from the White House and which is
not referred to in the above-mentioned report.
With respect to this allegation, it would be
greatly appreciated if you would furnish us with
an interim resume of any developments pertinent
thereto. ‘ .

"In connection with your memorandum dated
January 31, 1964, the Commission has asked me
to request you to submit to the Commission the
following:

(There follows twelve requirements.)

12 February 1964 :

Letter to Mr. Thomas H. KARAMESSINES, Acting Deputy

' Director for Plans, dated 12 February 1964, from J. Lee

RANKIN, General Counsel.

"After your conversation with Mr. WILLENS on
Monday, February 10, 1964, the Commission was sup-
plied by the Federal Bureau of Investigation with
a cropped copy of the photograph reportedly dis-
played to Mrs. Marguerite OSWALD on November 23,
1963, at Dallas, Texas, by Special Agent-0DUM of
the Federal Bureau of Investigation.

"In order to complete the records of the Com-
mission regarding this matter, the Commission would
like to be informed of the circumstances surrounding
the obtaining of this picture by.your Agency and the

. identity of the individual shown,”if this informa-

tion is currently available."

12 February 1964 :

Letter to Honorable John A. McCONE, Director] Central

Intelligence Ahency, dated 12‘Februafy 1964, from J. Lee
RANKIN, General Counsel.

"As you know, this Commission . . . .

' "We are informed by the Secret Service that the
Central Intelligence Agency has disseminated several
reports or communications coneerning the assassina-
tion to the Secret Service in the period since Novem-
ber 1963. All these materials reportedly carry s

TOPET
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'security rating whgﬁiﬁggléludes their delivery to

the Commission by the Secret Service. I would ap-

- preciate your assistance in sending copies of these

reports or other materials to the Commission as soon
as possible.

"In addition, I would like your Agency to supply
the Commission with a report on the information in
your possession regarding Lee Harvey OSWALD prior to
November 22, 1963. Some of this information is pro-
vided in the footnote on Page 2 of your report dated
January 31, 1964, entitled 'Information Developed by
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City 28 September - 3 October 1963'. The footnote
indicates that until early October of 1963 the con-
tents of this file consisted entirely of press ma-
terials and disseminations received from the Depart-
ment of State, the Federal Bureau of Investigation,
and the Navy Department. It would assist this
Commission if a copy of the contents of the file as
of November 22, 1963, would be made available. If
not reflected in the file, we are also interested in
knowing what dissemination, if any, was made to other
Federal agencies, of items added to the file after
October 9, 1963 and prior to November 22."

6 March 1964 - .

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for

Plans, dated 6 March 1964, from J. Lee RANKIN; Génerﬁi‘

Counsel.

"The Commission has recently received a report
from the Federal Bureau of Investigation covering an
interview that took place between representatives of
the Bureau and the recent Soviet defector, Yuri
Ivanovich NOSENKO.

"It appears to us that NOSENKO's defection,
whether or not it is authentic, is of very great
interest to the Commission. I would like to set
up a conference early in the week of March 9 be-
tween members of the Commission staff and members
of CIA to discuss this matter further and to ex-
plore generally the work your Agency has in pro-
gress of interest to this Commission.

ARE

"Will you please contact me at your earliest
convenience to set a time for this conference."

12 March 1964

Memorandum for the Record, dated 12 March 1964;

Subject: Meeting with the Warren Commission on 12 March

e B

"On 12 March 1964, Mr. HELMS, Mr. MURPHY, and
Mr. ROCCA met with Mr. RANKIN, Chief Counsel for the
Warren Commission, Mr. WILLEMS, and other members of
Mr. RANKIN's staff. The purpose of this meeting was
to discuss the current status of the CIA contribu-
tion to the work of the Warren Commission.
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"2. The first topic raised by Mr. RANKIN
concerned information on Lee Harvey OSWALD's
stay in the Soviet Union as reported by the FBI,
based on their interview of the defector, Yuriy
Ivanovich NOSENKO. This discussion is reported
in a separate memorandum.

‘ - "3. . . . Mr. RANKIN's staff showed us a
detailed memorandum they had prepared based on all
of the information available to them, including
our own contribution concerning OSWALD's stay in
the USSR. . .

"4, Members of Mr. RANKIN's staff then spoke
about having found a book in OSWALD's possessions
which had certain letters cut out giving the impre-
ssion that this might have formed the base or key
for a cipher system. . . .

"5. Members of Mr. RANKIN's staff then com-
mented on the testimony of Mrs. OSWALD to the effect
that the letters from her son regarding his desire
to return to the United States had the appearance
of being dictated since they contained none of his
usual grammatical errors and used legal language

‘with which he would not have been familiar. . . .

"6. Mr. WILLEMS noted that Mrs. OSWALD had
introduced a statement to the effect that she sus-
pected her son to be a CIA agent. . . .

, "7. A considerable part of the meetiﬁg from
this point forward consisted of a review by Mr.
RANKIN and his staff 6f the gaps in their investi-

~gation to date. . . .

"8. In connection with the Mexican phase of
the investigation, members of Mr. RANKIN's staff
questioned Mr. HELMS and Mr. ROCCA regarding the
extent of the CIA file on OSWALD for the period
8 October to 22 November 1963. . . .

"9. The question of why no action was taken
by other agencies of the government after their
receipt of CIA information that OSWALD was in
contact with the Soviet and Cuban Embassies in
Mexico City was next discussed. . . . :

"10. Theé Commission, Mr. RANKIN said, would
be interested in any information held by CIA on
Jack RUBY. . . .

"11. Mr. HEIMS was then asked if CIA had done

-any follow up to its original telegraphic dissemi-

nation of the information on OSWALD's visits to the
Cuban and Soviet Embassies in Mexice City. Mr. HELMS
replied that there had been no CIA action following
our initial dissemination. Mr. WILLEMS then asked

if there were any liaison problems faced by CIA in
its efforts to deal with other agencies in matters
affecting internal security. . . .

"12. Mr. WILLEMS then asked if CIA's intelli-

| gence collection system was automated. . . .

"13. 1In speaking of the broader question of
protection for the President, Mr. RANKIN asked
about our procedures for working with- the Secret
Service when the President travels abroad. . . .

"14. Mr. WILLEMS asked if we could check on a
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memorandum sent to Mr. KARAMESSINES on 12 February

regarding one of the pictures identified by Mrs.
OSWALD as that of Jack RUBY. . " :

16 March 1964

Letter-to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

dated 16 March 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"During our conference of March 12, we discussed
informally several questions concerning Presidential
protection, which I would like to put informally to
obtain any comments your Agency may desire to make.

"First, at the time of the assassination, did
the Central Intelligence Agency have any written
description of the criteria to be employed by its
personnel in determining what information coming to
their attention should be furnished to the Secret
Service? If not in a written form, was there any
general policy with respect to this matter?

"Second, has the Central Intelligence Agency any
recommendations to make regarding possible improve-
ments in any aspect of Presidential protection,
whether or not involving matters within its jurisdic-
tion, including intelligence arrangements and proce-
dures, liaison somg federal agencies, particular

protection measures, and any other aspect which. ap-

pears relevant?"

16 March 1964 :

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

dated 16 March 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"I would like to confirm our understanding of the
arrangements agreed upon at our conference on March
12, respecting the furnishing to the Commission of
certain materials to complete your response to the re-
quest of our letter of February 1964.

"As we understand it, you will supply a paraphrase
of each report or communication described in the second
paragraph og our letter of February 12, 164, with all
indications of your cinfidential communications tech-
niques and confidential sources deleted. -You will also
afford members of our staff working in this area an
opportunity to review the actual files so that they may
give assurance that the paraphrases are complete.

"The same procedure would be followed with respect
to any materials described in the third paragraph of
our letter of February 12, 1964, which have not hither-
to been furnished because of similar security conside-
rations.- In addition, we will be furnished actual
copies of disseminations on October 10, 1963 to other
federal agencies regarding information or OSWALD's ac-
tivities in Mexico City, and any other materials not
already furnished and within the scope of the third
paragraph of our letter, which do not present security
problems requiring paraphrasing. ' i

"if these arrangements are satis factory to you,
I would appreciate your advising Howard P. WILLENS or
Samuel A. STERN fo our staff when it would be conven-
ient to have them visit wour Agency to review the
files involved."
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Qated

Letter to Mr. Richérd.HELMS, Deputy Director for Plans,
17 Mar;h 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

At the conference held in my office last
Thursday, March 12, we agreed to forward to you
certain documents. Those documents accompany
this letter and they are as follows:

"1. Three ring loose-leaf notebook
containing a file entitled '"Lee Harvey
OSWALD and Marina OSWALD, Documentary

" Record of Contacts with the United States
Department of State and the Immigration
and Naturalization Service.

"2. Copies of letters written by Lee
Harvey OSWALD to his mother, Marguerite
OSWALD, when he was living in the Soviet
Union. -

"3.A Memorafidum dated March 12, 1964,
subject: Certain Questions Posed by the
" State Department Files. )

"4, Copy of an undated draft of a
letter found among Lee Harvey OSWALD's
effects after the assassination, believed
to be an initial draft of the letter sent @
by him to the Russian Embassy, in Washing- "
ton, D. C., on or about November 12, 1963."

26 March 1964 ' s

dated

Letter to Mr. Ribhard HELMS, Deputleirector for Plans,
26 March 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

“Enclosed is a letter received by the Commission
from the Federal Bureau of Investigation dated March
19, 1964, and various enclosures which set forth the
results of a recent investigation by the West German
Federal Intelligence Service.

"The Commission would appreciate your analysis
of this material. If you believe that additional
investigation is appropriate, we would appreciate
your initiating the appropriate action through the
facilities of your Agency."

30 March 1964 A :

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
30 March 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"By cover letter dated March 23, 1964, the
Federal Bureau of Investigation delivered to the
Commission 28 reports and memoranda setting forth
the results of the investigation concerning George
and Jeanne de MORENSCHILDT requested by this
Commission. These reports confirm that the prg-
sent residence of the de MOHRENSCHILDTs is in
Haiti and that they have travelled extensively
in prior years throughout Mexico and Central
America. The Commission would appreciate your
furnishing a report from your Agency setting forth

QEeRTT
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any information currently in your files regarding
these subjects."

wia i

2 April 1964 :

Memorandum for the Record, dated 2 April 1964, by
Raymond G. ROCCA, Chief, CI/RGA; Subject: Meeting with

“Representative‘ of the President's Commis&ion on the

Assassination of President Kennedy, 27 March 1964,
Langley.

"1. 1 talked with Mr. Samuel A. STERN re-
garding the Commission's interest in original
Agency materials on Friday, 27 March 1964, from
2:30 to 4:00. . . .

"2. Mr. STERN hewed closely to the guidelines
which had been established between Mr. HELMS and Mr.
RANKIN: he read - or asked to read - only papers
that had a bearing on the summarized information
that had aiready been forwarded to the Commission.
In the course of the discussion, he viewed the
following specific items of original Agency docu-
mentation:

"a. DIR-74673 dated 18 October 1963 .. ..
- to State, FBI, and Navy reporting contact
W .with Soviet Embassy, Mexico, by American,
Lee OSWALD. (Forwarded to Commission
under cover of DDP memo, No. 4-1554, dated
24 ‘March 1964.) :

"b. 'MEXI-7019 (IN-66846) dated 22
November 1963 re photos of unidentified
American entering Cuban Embassy on 15
October 1963. (To Commission under cover
of DD; memo, No. 4-1555, ddated 24 March |

- 1964. . ' ‘

"c. MEXI-7020 (IN-66891) dated 23
November 1963 which forwarded names of
three persons possibly identical with
OSWALD who flew.from Mexico to U. S. in
November 1963. (To Commission under cover
of DDP memo, No. 4-1555, dated 24 March 1963.)

"d. MEXI-7021 (IN-66896) dated 23
November 1963 indicating that FBI agent hand-
carrying photos of person suspected of being
OSWALD to Dallas for mailing to D. C. (To
- Commission under cover of DDP memo, No.
4-1555, dated 24 March 1964.) '

"e. Six photos mailed to Washington,
referred to in paragraph 2.d. above. (There
was no discussion as to how the photos were
acquired.)

"f£. Copies of the three informal, un-
dated disseminations handcarried to the
Secret Service based on 2.b., ¢, and d abave.

. "g. DIR-84915 dated 23 November 1963
to the FBI re activities of North Ameriban,
possibly identical with OSWALD, who visited
Soviet and Cuban Embassies in Mexico on 28
September 1963. (To Commission under cover

S
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of\DDP memo dated 31 January 1964, p. 8.)

"h. Originals of the thirty documents
- from CIA's dossier on OSWALD which were for- .
warded to the Commission under cover of DDP
memo, No. 4-1224, dated 6 March 1964. (See
attachment to that memo for inventory of
. documents.) '

" "i. Machine run sheets on documents
accessioned to CIA's dossier on OSWALD.

3. Mr. STERN stated he had a keen interest in
Agency programs for electronic data handling of in-
formation. I pointed out to him the up-dated machine
control record on the contents of the OSWALD file,
and suggested that I was sure that Mr. HELMS would
be pleased to offer him and others in the Commission
the possibility of viewing the Agency's data pro-
cessing mechanisms. It was also noted that a consi-
derable effort had already been made by Mr. HELMS'
subordinates to interest members of the intelligence
community in an interagency approach to the machine
control of counterintelligence and security informa-
tion. A presentation had been made before the ICIS
on this matter and an article had been prepared for
Studies in Intelligence. I promised to make a copy
of the article available to Mr. STERN.

"4, Mr. STERN was eager to view our actual
meghanisms for machine control of our information.
and readily accepted the suggestion that a briefing
take place. It was indicated to him that he would
becontacted by CI Staff's Machine Records Officer
who would arrange the details for the presentation
in the near future. : :

"S5. Mr. STERN volunteered onecpoint in the dis-

.cussion*that the Agency handling of the information

in the OSWALD case was unique among what the Commis-
sion had found had happened in every other .agency.

He was critical of the Navy. He raised specifically
the question: why had the Navy not forwarded the
photograph of Lee Harvey OSWALD requested by the
Agency? He added that there were six or seven other
points on which the Navy had been gigged by the Com-
mission and there would be discussion between him and
the Navy in the near future. He stated flatly that
no Federal component except CIA had been able to show
the Commission hard documentation which indicated
there had been immediate action on field reported
information by headquarters and full instructions for
follow-up. Mr. STERN tended to equate this perfor-
mance to the way we handled our data and for that
reason placed great emphasis upon what the Commisss:u
might be able to do in its report for an improved
methodology based on machines among departments and
agencies involved in security matters." . :

v

13 April 1982

Memorandum for Deputy Director for Plans, dated 13

' April 1964, by David E. MURPHY, Chief, SR Division; Subject:
| , '

* Discussiornis with Mr. Allen W. DULLES on the OSWALD Case.

"1.

At the instruction§ of the DDP, I visited Mr.

DULLES on 11 April to discuss with him certain ques-
tions which Mr. DULLES feels the Warren Commission may
pose to, CIA. Mr. DULLES -explained that while the Com-
mission wished to clarify certain aspects of the OSWALD
case in which a response from CIA seemed necessary it

Qranm-
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was not sure how th§§%ﬁ§1‘ions should be posed
nor how CIA should respond. Mr. DULLES hoped
that our discussions would enable him to advise
the Commission on this matter. He first raised
the allegation that OSWALD was a CIA agent. He
mentioned two sources for this accusation. One
was Mrs. Marguerite OSWALD, Lee Harvey OSWALD's
mother, and the other was Mr. Mark LANE, Mrs.
OSWALD's attorney. . . . '

"2. Mr. DULLES then suggested that the res-
ponse to this question could be in the form of
sworn testimony before the Commission by a senior
CIA official or a letter or affidavit. He re-
called that the Director of the FBI had replied
by letter to a similar question. In any event,
Mr. DULLES felt that the reply should be straight-
forwvard and to the point. He thought language
which made it clear that Lee Harvey OSWALD was
never an employee or agent of CIA would suffice.
We should also state that neither CIA nor anyone
acting on CIA's behalf was ever in contact or
communicated with OSWALD. . . . I agreed with
him that a carefully phvased denial of the charges
of involvement wth OSWALD seemed most appropriate.

"3. The next question concerned the possi-
bility of OSWALD's having been a Soviet agent. Mr.
DULLES suggested that the Commission's question on
this matter be phrased somewhat as follows: ‘In
the knowledge or judgement of CIA was Lee Harvey .
OSWALD an agent of the Soviet intelligence services
of the intelligence services of other communist
states at any time prior to .22 November 1963, or
was OSWALD solicited by these intelligence services

- to become such an agent?' . . . Mr. DULLES and T
felt that it would be better to . . . confine our
response to a precise statement of fact. This state-
ment, in Mr. DULLES' view, could note that CIA |
possessed no knowledge either gained independently
or from its study of the materials supplied by the
Commission tending to show that Lee Harvey OSWALD
was an agent of the Soviet intelligence services,
or the services of any other communist country, or
for that matter of any other country. ‘

"4. 4. & @

“"S. . . . Mr. DULLES mentioned other issues
which concerned the Commission. He remarked that
members of the Commission could not understand why
cia had not begun an investigation of OSWALD as
soon as it received word that he had defected. I
noted that this question had been discussed with
Mr. RANKIN and his staff and there seemed to be
considerable [mis]understanding of the practical
circumstances which made it impossible for CIA to
undertake such investigation inside the USSR. I
expressed the hope that it would not be necessary
for CIA to place matters of this sort in the public
recoud. Mr. DULLES agreed. :

"6. Mr. DULLES then asked if it were normal for
the Soviet Government to permit a Soviet woman to
marry a foreigner and then allow her to leave with
her husband shortly after the marriage. This ¢guestion
perturbed {the Commission and they would l1ike to have )
an answer. I said that . . . the problem seemed to
lie more in the consular field and I suggested that
. the best way to obtain an opinion on what constituted
'normal practice' in marriage cases in the USSR would

SECRET -
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be to question the éipartment of Staté. Mr. DULLES
agreed. : :

"7. .« . . I did offer a personal opinion in
regard. to the way in which CIA should respond. Noting
that testimony on questions such as these would be
difficult to insert in the public record, I suggested

"~ that it would be best if the CIA response were in writ-

ten form. However, much will depend on the form in
which the questions are eventually put to us and I
imagine that a final decision can be made at that time.

"8. e L] & 1

21 April 1964 K

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
21 April 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"On behalf of the Commission I would like to thank
you and your representatives for the fine cooperation

- which was extended to representatives of the Commission

during the course of their work in Mexico City from
April 8 through April 13, 1964. . . ..

"During their stay in Mexico City the Commission
representatives discussed with Mr. SCOTT and agents
of the Federal Bureau of Investigation that portion
of the Lee Harvey OSWALD investigation which conx.:
cerned Gilberto ALVARADO Ugarte. . . . ‘

"Upon review of our complete file on this matter,
we find that we lack full documentation of the inves-

-~ tigation conducted of these allegations. It would be

helpful if our records could be supplemented by a re-
port from your Agency supplying more details regard-
ing the investigation undertaken by your Agency and
other concerned agencies into this matter and your
evaluation as to the truth of ALVARADO's assertions.
In particular, it would be helpful if a report could
be submitted by the expert wgo conducted the poly-
graph examination which emphasizes the specific con-
clusions which he made based on the responses by
ALVARADO in answering key questions on this matter."

22 April 1964 ' e

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
22 April 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.
"Throughout the course of the investigation . . .

"The Commission would like to know whether your
Agency possesses any information not hitherto dis-
closed to this Commission concerning the association
of Lee~Harvey OSWALD with any communist or subversive
organizations or individuals either in the United
States or abroad, or with any criminals or criminal
groups either in the United States or abroad.

"The Commission is anxious to be assured that it
possesses the full extent of your Agency's knowledge
and 'information concerning the aforementioned associa-
tions of Lee Harvey OSWALD." -



14-00000

3{pd

- 11 -

dated

5 May

24 April 1964 | | SEQRET"

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
24 April 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"As ‘an aid to testing the reliability of infor-
mation we possess on Lee Harvey OSWALD's dealings
with the Cuban.and Soviet Embassies in Mexico City
in late September and early October of 1963, the
Commission would like to have as much information
as can be obtained regarding the hours at which
these two embassies are open to the public, their
normal working hours for other purposes, and the
procedures and regulations, whether formal or in-
formal, involved in issuing Cuban visas or other
permits to travel to or through Cuba. 1In addition,
we would like to have a description of the proce-

- dures and regulations enforced by the Mexican au-

thorities, whether formal or informal, in connec-
tion with travel by Americans to and from Cuba
through Mexico. :

"We are advised by the Federal Bureau of Inves-
tigation, from which agency representatives of the
Commission requested this isfiformation in MexXico
City, that your agency is in a better position to
respond to this request."” _

1964 o

Memorandum for the Record, dated S-Maf11964; Subject:

Meeting with Mr. SLAWSON of the Presidential Commission.

2R

"l1. On 5 May, Mr.(WHITTEI\D and Mr o¢tHALL met w.in
Mr. SLAWSON of the Commission in Mr.(WHITTENYs office.
This meeting had been requested to ask for a fresh
translation of the taped conversation between Cuban
President BORTICOS and Ambassador ARMAS (sic - HERNAN-
DEZ Armas]. Win SCOTT had told the Commission staff
visiting Mexico City that his translators, in the
rush at that time, might have misconstrued certain
nuances of meaning in what was a difficult recording,
In view of this, Mr. SLAWSON asked that a new trans-
Tation be made, if possible, by a person knowledgeable
of the Cuban dialect.

"2. According to Mr. SLAWSON, only Messrs.
RANKIN, WILLENS, COLEMAN, and he presently know of
the telephone taps in Mexico City. SLAWSON, WILLENS,
and COLEMAN were briefed on the taps during their
visit to Mexico City. '

"3. 1In about three weeks the staff will begin
presenting to the Commission evidence on the conspira-
torial aspect of the assassination. At this time,
apparently, their evidence is against the existence
of a plot. They will wish to present to the Commission
the ARMAS-DORTICOS conversation. SLAWSON suggested
the possibility that a knowledgeable CIA man could
make this presentation, interpreting the conversation
in the light of ouréstudy.

-y

"4, Mr. (WHITTEN)said that wé will again translate
the tape, using the best available Cuban linquist, and
once again study the nuances of the .cenversation. Any
presentation to the Commission, however, would have to
be referred to Messrs. HELMS and ROCCA for decision.
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According to Mr. SLAWSON, no member of the Commission
now knows of the telephone taps in Mexico City (he did

not mention Mr. DULLES).

~ "S. Mr.(WHITTEN) carefully briefed Mr. SLAWSON
(probably rebriefed him) on the importance of these
telephoné taps to U. S. security and the grave damage
that would be done to U. S. - Mexican relations if
knowledge of their existence became public.

"6. - 10. L] & & 1

19 May 1964 .

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
19 May 1964 from J. Lee RANKIN, General Counsel.

At a meeting on March 12, 1964, between
representatives of your Agency and this Commission
a memorandum prepared by members of the Commission’
staff was handed to you which related to the back-
ground.of Jack L. RUBY and alleged associates and/
Or activities in Cuba. At that time we requested
that;yogv.review this memorandum and submit to the
Commls§1on any information contained in your files
regarding the matters covered in the memorandum, as
well as any other analyses by your representatives
which you believed might be useful to the Commission.

"A§ you know, this Commission is nearing the
end of its investigation. -We would appreciate
hear;ng ftom‘you as soon as possible whether you
are in a position to comply with this request in

‘the near future."

19 May 1964

Letter to Mr: Richard HELMS, Diéputy Director for Plans,

dated 19 May 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"The Commission wishes to consider the possibility
that during his stay in the Soviet Union Lee Harvey
OSWALD may have received medical or psychological
treatment or conditioning designed to reinforce or ac-
centuate his apparent hostility to authority and
thereby render him a disruptive factor in this country
after his return.

"We think that a study of the latest Soviet tech-
niques in 'mind conditioning' and so-called ‘'brain-
washing' would be helpful in that regard. We would
greatly appreciate your making such materials as you
may have on that subjeet available to Mr. Wesley J.

. LIEBELER of our staff. Perhaps a conference on this

subject between appropriate members of your organiza-
tion and members of our staff would be desirable."

20 May 1964 :

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

_dated 20 May 1964, from J. Lee RANKIN, General Counset.

"The Commission has just received certain of
the materials which it requested of the Russian
Government on March 24, 1964. T am enclosing here-
with two copies each of the documents received from

" the Russian Government and one copy of the trans-

lations of.the same. The only documents which the

srﬂmrv
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~Commission has not §gyﬁgj;eived from the Department

of State which were handed to the Department by the
Government of Russia are the documents entitled
'Medical Documents'. These will be forwarded to
you as soon as the Commission receives them.

. "Any comments which the Central Intelligence
Agency cares to make on the enclosed documents will
be appreciated."

25 May 1964 :

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
25 May 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"In connection with some discussions recently
had with Mr. Abram CHAYES, the Legal Adviser to the
Department of State, Mr. CHAYES has informed the
Commission that members of the Department of State
have informed him that at the time Lee Harvey OSWALD
received his tourist visa to enter Russia from the
Soviet Embassy at Helsinki, Finland, at least a week
ordinarily transpired between the time when the tou-
rist applied for his visa and the issuance of that
visa. If this is true, then the fact that Lee
Harvey OSWALD obtained his tourist visa in from two
to four days may have some significance.

"From material previously supplied to the .
Commission by the Central Intelligence Agency we
have concluded that OSWALD arrived in Helsinki on
an airplane from London on October 10, 1959, that
his Soviet . tourist visa was issued from the Embassy
in Helsinki on October 14, and that he departed for
Moscow on a train on October 15. Assuming that he
applied for a visa the same day he arrived in Hel-
sinki, four days were required for him to obatin
the visa. 1If, however, his airplane arrived too
late on October 10 for him to reach the Soviet
Embassy and apply for a visa that same day, he
probably would have had to wait until Monday, Octo-
ber 12, to tender his application. We have no in-
formation on the probable time of htrival of his
flight or the closing time of the Embassy, so we
cannot-estimate whether he had sufficient time to
get from the airport to the Embassy before it
closed on Saturday, October 10.

"We have already asked that the Department of
State look further into this matter and give us its
best opinion regarding the average time required to
obtain a Soviet tourist visa from Helsinki in October
1959 and also the regularity or lack of regularity
evidenced by the Soviet Embassy in this regard. We
are of course interested in the question of the re-
gularity of procedures because we want to know whether,
if OSWALD did in fact obtain his visa more quickly
than was normal, his doing so was significant, or
whether it may have been only the result of a not-
infrequent deviation from normal procedures.

"If it is still possible at this time to deter-
mine the approximate hour on October 10, 1959 when
OSWALD's flight arrived "in Helsinski and the hour
when the Soviet Embassy closeéd, this information,
plus an estimate of the time required to travel from
the airport to the Embassy by commercial transporta-
tion, would also be of assistance to the Commission."
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24 June 1964 :

RET

Memorandum for the Record, dated 24 June 1964;

ot -

g vy

subject: Talk with Chief Justice Earl WARREN; signed
by Richard HELMS, Deputy Director for Plans.

'"1. Pursuant to the Director's suggestion,
I called on Chief Justice WARREN at 11:30 in the
office of the President's Commission. I presen-
ted him the letter which I had drafted for the
Director's signature. Chief Justice WARREN read
the letter carefully, after which I gave him
some highly classified details about the NOSENKO
case and why we were unwilling to vouch for hinm
as a bona fide defector. The Chief Justice that
he and Congressman FORD had already expressed
reservations about the use of the NOSENKO material
in the Commission's published report, although
other members of the Commission desired to use it
in some form or other. He concluded his remarks
by saying that based on the Director's letter and
my observations he would see to it that the
NOSENKO information was not used. - He asked per-
mission to show the Director's letter to the other
members of the Commission, to which I replied that
he could usé the letter in any way that would be
useful to him.

"2. The Director told me that later in the .
day he saw the Chief Justice who confirmed to
him that the NOSENKO material would not be used
in the Commission*s report."

8\July 1964~ s Ve

Memorandum for Deputy Director for Plans, daéﬁd/

8 July 64; subject: Discussion with Mr. DULLES,?e—'V

garding the\YOSENKO Information on OSWALD. .

, "1. \Mr. DULLES, with whom I spoke today, re-
called his™earlier conversation with you on this
subject and 53id.that there were still some members
of the Commission who were concerned lest they sup-
press the NOSENKQ information now only to have it
surface at a future date. They expressed concern
that this could possibly prejudice the entire Warren
Commission report. TI.told Mr. DULLES that this
concern was understandahle but that we felt the best
course by far would be tg-omit any reference to the
NOSENKO information in t e~final report. While it
is conceivable that NOSENKO inight someday be in a
position to claim that he provided information on
the KENNEDY assassination, I said that the differ-
ence between NOSENKO's situation and that of other
bona fide defecters was such that it.would be 1less
likely that Ng§ENKO would be allowed to surface in
this way. I noted that if the NOSENKO ‘information
were included as is in the final Commission report
and then later the facts of NOSENKO's agent.mission
became public knowledge, this could have perhaps an
even greater negative affect on the standing of the
Commission's report. The only way for the Commi's -
sioq/to avoid this and still use the—information kY
woukd be for them to indicate that doubt existed Sy
regarding the source of the information. We would S
e opposed to this because it would signal to NOSENKO's .
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Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

3 July 1964

dated 3 July 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"Enclosed is a copy of a letter from Leonard C.
MEEKER, Acting Legal Adviser, Department of State,
to J. Lee RANKIN dated June 23, 1964, and all the
enclosures thereto. Most of these enclosures are in
Spanish. The Commission would appreciate the Central
Intelligence Agency translating them for us at its
earliest convenience. The Commission would also ap-
preciate any comments which the Agency cares to make.

"Also enclosed is a memorandum from the Federal
Bureau of Investigation, dated March 26, 1964, en-
titled 'Signed statement of Silvia Tirado de DURAN'.
We believe that this memorandum is a translation of
one of the enclosures in the letter dated June 23,
1964, and have enclosed it in case it may be of
assistance to your translators. The information in

. the memorandum from the Federal Bureau of Investiga-
tion was obtained confidentially at an earlier date."

3 July 1964 | :

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
dated 3 July 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel..

-"Enclosed is a letter from Leonrad C. MEEKER,
Acting Legal Adviser, Department of State, to J. .
Lee RANKIN, dated June 29, 1964, and the enclosures
thereto. The information obtained in the third
enclosure to this letter seems inconsistent with
the comments made by the Central Intelligence
Agency in paragraph 6 of its memorandum dated
April 6, 1964, subject: 'Repdy to questions con-
tained in your memorandum dated 12 March 1964',

We bring this to your attention because of the ob- -
vious importance of the point at issue.

"We would appreciate the comments of your Agency
in the light of the information developed by the De-
partment of State. If you believe that a conference
with a representative of the Commission or with a
person or persons at the Department of State, or
both, would be desirable, please feel free to con-
tact Mr. W. David SLAWSON of the Commission staff.
The Department of State, through Mr. Thomas ERLICH,
has already indicated its willingness to confer on
this point at any reasonable time."

kA
A

8 July 1964 | :

Memoran@um'for Deputy Director for Plans, dated 8

e

July 1964; subject: Discussion with Mr..DULLES regarding
the NOSENKO Information on OSWALD.

"l. Mr. DULLES, with whom I spkoe today, re-
called his earlier conversation with you on this
subject and said that there were still some members
of the Commission who were concerned-lest they sup-
press the NOSENKO information now only to have it
surface at a future daté. They expressed concern
that this could possibly prejudice the entire Warren
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Commission Report. I told Mr. DULLES that this
concern was understandable but that we felt the best
course by far would be to omit any reference to the
NOSENKO information in the final report. While it
is conceivable that NOSENKO might someday be in a
position to claim that he provided information on
the KENNEDY assassination, I said that the differ-
ence between NOSENKO's situation and that of other
bona fide defectors was such that it would be less

-1likely that NOSENKO would be allowed to surface in

this way. I noted that if the NOSENKO information
were included as is in the final Commission report
and then later the facts of NOSENKO's agent mission
became public knowledge, this could have perhaps an
even greater negative affect on the standing of the
Commission's report. The only way for the Commis-
sion to avoid this and still use the irformation
would be for them to indicate that doubt existed
regarding the source of the information. We would
be opposed to.this because it would signal to NOSENKO's
principals something of how we viewed this case and
could -also bring about renewed press and public in-
terest in NOSENKO.

"2, Mr. DULLES and I then exchanged views on
the possibility of finding language which would al-
lude to the existence of otherm unverified informa-
tion on the ‘OSWALD case. This language would per-
mit the Commission to say if challenged in the future
on this issue that it had taken the NOSENKO informa-
tion into consideration in the final report but at
the same time it would not be presented in a manner
which would be at variance with the important opera-
tional considerations we have raised.

"3, It was agreed that an effort might be made
to find such language if Mr. DULLES is again unsuc-
cessful in persuading his colleages to eliminate any
reference to the NOSENKO information from the report.
To attempt this, however, we would have to know pre-
cisely in what context the Commission intended to

‘make use of the NOSENKO information. This, Mr. DULLES
will have to determine from Mr. RANKIN. . o .

"4‘ ® & e i

9 July 1964 :

Memorandum for the Record, dated 9 July 1964; subject:

Discussion with Warren Commission Staff Member; signed by

Lee H. WIGREN, C/SR/CI/Research.

. "1. With the approval of C/SR and the DDP, I met
with Mr. W. David SLAWSON of the .staff . . . . The
purpose of this meeting was to discuss apparent incont-
sistencies in material provided the Commission by CIA
and by _the Department of State which were called to
our attention in a letter from the General Counsel of
the Commission to Mr. HELMS, dated 3 July 1964,

"2. By way of introduction, Mr. SLAWSON said that
in the portion of the Commission's report that he was
writing, he would have to deal with the question of
whether or not the OSWALDs' departure from the USSR -
and the circumstances (i.e..timing) .of that departure -

‘were unusual or suspicious in any way. He expressed

his belief that they probably were not and cited
Soviet relaxation in such matters in the post-Stalin
era. However, he wanted to be sure in his own mind

RO
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that our information was not in conflict with that
which the Commission had received from State since
all of that information would remain in the records
of the Commission. :

"3. After stating my belief that there was no
real disagreement or inconsistency between the infor-
mation from CIA and that from State, I expressed the
view that the matter resolved itself into three
questions: :

"a. Do the Soviet authorities normally
permit Soviet citizens married to foreign
nationals to emigrate from the Soviet Union
to the homelands of their spouses?

"b. Do they normally permit such Soviet
citizens to accompany (i.e. depart simultane-
ously with) their spouses from the Soviet
Union?

"¢. How long does it take such Soviet

citizens to get Soviet exit visas for such a

purpose (time lapse from application to gran-

‘ting of visds)? ’

"4. Concerning the first two questions (3a and
3b above) I pointed out that we had addressed our-
selves mainly to the question of Soviet citizens
being allowed to accompany their spouses abroad while
State dealt wiily with the larger question of Soviets
married to foreigners being allowed to emigrate with-
out reference to whether or not they left simultane-
ously with or at another time from their =zpouses.

Mr. SLAWSON commented that this explanation was most
helpful and he reread what both we and State had said
in that 1light. E

"5. By way of further explanation, I said that
the statements in paragraph 6 of our memorandum of
6 April 1964 concerning Soviets being permitted to
accompany their foreign spouses abroad were based on
a review of 26 cases, of which 10 involved Americans.
In only four of these cases did a Soviet wife leave
the USSR in the company of her foreign husband; in
14 of the cases the foreign spouse departed alone;
and in the remaining seven cases insufficient details
are known to permit us to categorize them. I added
that although State's information began by citing
the issuance of 724 quota and non-quota immigrant
visas by the American Embassy in Moscow during the
period FY 1954 to December 1963, it did not indicate
how many of these visas were for Soviet citizens who
had married U.S. nationals. Actually State provided
detailed information for only sixteen cases and did
not indicate in many of these whether or not the
Soviet was permitted to accompany the foreign spouse.

"6. In response to a question from Mr. SLAWSON
I stated that most of the 26 cases upon which we based
our statements involved foreign students, exchange
teachers and other relatively transient persons, and
while & number of cases have certain points in common,
they bear little similarity to the OSWALD case in that
nore involved a defector who married prior to repatri-
ating. I noted that paragraph 6 of our 6 Apri]l 1964
memorandum to the Commission had pointed this out.
Mr. SLAWSON indicated he was now satisfied on this
matter.

"7. Concerning the length of time taken by Soviet
authorities to process visas for Soviet citizens married

QEopET
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to foreign nationals (quegzion 3c above), I stated
that, in my opinion, the information provided by
State (in the third enclosure to Mr. MEEKER's
letter) substantially corresponded to the views ex-
pressed in paragraphs 6 and 7 of our memorandum to
the Commission dated 6 April 1964. Mr. SLAWSON
asked if it would be possible to elaborate para- :
graph 7 of our memorandum of 6 April by providing a :.
statistical breakdown of the cases on which our

Statements were based. I indicated that this could
be done.

. "8. ‘At this point Mr. SLAWSON stated that as a
result of our discussion he felt that the question of
possible inconsistencies had been resolved. However,
he asked that we send a brief written reply to the
Commission's letter of 3 July 1964 embodying the sub-
stance of what I had said concerning the basis for
statements included in our 6 April 1964 memorandum.

® L ® L

"9‘ & & ®

"10‘ L L & *

17 July 1964 A :

Memorandum of Conversation, dated 17 July 1964;
subject: Use of NOSENKO Information in Warren Commission
Report. [Participants in meeting held on 16 3u1y 1964:

J. Lee |RANKIN, General Counsel of the Commission, Mr. -

- SLAWSON, Mr. Tennent H. BAGLEY, and Mr. Lee WIGREN.]

"l. At mr. HELMS' request we discussed with
Mr. SLAWSON and Mr. RANKIN how and in what manner
NOSENKO's information might be used in the published
report of the Warren Commission. Mr. HELMS had dis-
cussed this problem with Mr. DULLES and Mr. RANKIN
and Mr. MURPHY had also discussed it with Mr. DULLES
(the latter conversation was reported in a memoran-
dum of 8 July 1964). Mr. HELMS' instructions to me
were to discuss the matter cooperatively but to
leave all decisions to Mr. HELMS. '

"2. Mr. SLAWSON, with whom we ppoke alone for
the first 20 minutes, had drafted a memorandum to
Mr. RANKIN proposing a text embodying NOSENKO's in-
formation for the Commission's report. He invited
us to read and comment on it. . . .

"3. After reading Mr. SLAWSON's proposed text,
I told him that CIA wanted to assist the Warren Conm-
mission in any way possible. For a number of reasons
the proposed text could be damaging to the interests
of the--Commission: o :

"a. Regardless of the wording of the
- source description, it was very likely that
the press would very quickly be able to i-
dentify the 'confidential Soviet Union Source'
as NOSENKO. (Neither Mr. SLAWSON nor, later,
* Mr. RANKIN disagreed with this.)

"b. NOSENKO is véry likeiy to be uncovered
publicly as a KGB plant at some time in the future.
When this occurs unsophisticated readers of the

"3
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Commission's report will be inclined to read
his statements through a mirror and to assume
that the reverse of what he said was true;
i.e., that OSWALD.was a KGB agent, perhaps
dispatched on a mission to kill President
Kénnedy. ’ : A

. - ""c. The inclusion of NOSENKO's informa-
tion, followed by the later revelation that he
was a Soviet plant, would cast a shadow over the
reliability of the report and the judgement of
‘the Commission.

"d. Revelation that NOSENKO had any speci-
fic knowledge of OSWALD's case in the Soviet
Union would be seized upon by an alert press as
the most intriguing new item in the whole report.
It would make NOSENKO into a public figure again
and would raise demands for public appearances
and testimonies. This would have catastrophic
results on our current plans to get to the bottom
of the NOSENKO affair and, among other things,
would lessen our chances of eventually learning
the true story behind his OSWALD information. 1If
we do, we might be able #in this way to contribute

~ significantly to the work of the Commission.

M4, Mr. SLAWSON immediately and without further |
discussion said that he was convinced of the validity
of our arguments. . . . : )

"S. Mr. RANKIN was convinced that whethér or not
NOSENKO's name or information were included in the re-
port, the press representatives would specifically ask
Commission spokesmen whether or not NOSENKO, the well-
publicized KGB defector, had been asked for his know-
ledge of the affair. The Commission did not want to
be in the position of having overlooked this source

nor of having withheld matters relevant to the inves-

tigation. However, since NOSENKO appears to be a

KGB plant, it did not appear necessary or desirable to
use his information in full and Mr. RANKIN agreed that
there would be a public tendency to mirror-read NOSENKO's
statements after he was revealed to be a KGB plant.

"6. At this point we all agreed that some language
could be found which would protect the Commission from
later accusationg of having used plantéd information
or of witholding testimony. CIA's aim was to avoid
NOSENKO's becoming a public figure or mystery or center
of attention. We wnated if possible to slide through
the publication of the Warren Commission report with
our handling of NOSENKO as untroubled as possible.
Since Mr. RANKIN seemed rather certain that the press
would ask whether NOSENKO had been consulted, even if
his name did not appear in the report, it might very
well be in CIA's interest, as well as the Commission's,
to have NOSENKO's name mentioned in the report.(in a
manner which would discourage further questions). Mr.
RANKIN_was inclined to say, at one point, something to
the effect that the Commission received information
from various confidential sources, without specifying
what information or which sources were involved, which
information 'did not affect the Commission's conclusions'.
We also discussed the possibility of drafting a state-
ment to be used by Commission members should they be
questioned by the press. :

"7. It was agreed that Mr. RANKIN and Mr. SLAWSON

would work out some phraseology which would meet our

needs and that they discuss this wording with CIA,
perhaps with Mr. HELMS present. . . .

"8. '. ® L] ."
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Memorandum of Conversation, dated 28 July 1964:

subject: Use of NOSENKO‘Infbrmation in Warren Commission
Report. ‘[Participants in a meeting on 27.Jﬁly 1964 :

Mr. Allen W. DULLES, Mr. J. Lee RANKIN, and Mr. David
SLAWSON of thé Warren Commission; Mr. Richard HELMS, Mr.
David E. MURPHY, and Mr. Tenneﬁt H. BAGLEY of CIA.]

_ "l. This discussion, following earlier ones on
the same subject, was called by Mr. RANKIN to discuss
proposed drafts for inclusion or non-incluéion of
NOSENKO's information in the report of the Commission.
Mr. SLAWSON had prepared a short memorandum with three
attachments, offering alternative drafts. A copy of
Me. SLAWSON's memo, which was an informal one and not
for permanent Commission records, is attached.

"2. Of these drafts, one (#2) names NOSENKO, ad-
mits he had direct knowledge of OSWALD's case in the
USSR and comments that his reliability is uncertain.
Another (#3, parts 1 and 2) includes information from
NOSENKO about OSWALD which would be included in the
report; NOSENKO is not named as the course. A third
(#4) is for inclusion in the Commission report if no
NOSENKO information is used, explianing why certain
information was not included in order to protect the
Commission from later charges of having failed to
‘'use NOSENKO's information.

"3. The CIA representatives thought that it woud
be undesirable to include any NOSENKO information in
the report, and after some discussion, there was
general agreement on this view. The circumstances which
contributed to this conclusion are summarized here:

"a. NOSENKO is a KGB pland and may be pub-
licly exposed as such some time after the ap-
pearance of the Commission's report. CIA can-
not at this time, however, evaluate the accuracy
of what NOSENKO has reported on the OSWALD case,
nor the significance of his having reporting it.

PN .

"b. Even without public discrediting of the
source, specific aspects of NOSENKO's information
are likely to lead to questions and doubts on the

"part of perceptive readers.

"c. Once NOSENKO is exposed as a KGB plant,
there will arise the danger that his information
will be mirror-read by the press and public,
leading to conclusions that the USSR did direct
-the assassination. '

— "d. The Agency's greatest contribution to
the resolution of the questions at hand would be
to break NOSENKO and get the full story of how -¢
and why he was told to tell the story he did
about OSWALD. While we have no certainty that
we can ever do this, if we are to succeed we need
time and must in the meantime avoird creating

" pressures which might force us to release NOSENKO
to the public domain.  (There, -articulate and
plausible, he would ungestionably be able to es-
tablish himself beyond hope of dislodging, since
his story cannot be easily be piereced even by
trained specialists, much less by private citizens

3
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however intelligent.) The release of the fact
that NOSENKO knew specifically about the OSWALD
case would, of course, create such pressure, and
no hedging on source description could protect

his identity. ‘

"4. The Commission representatives, particularly
Mr. RANKIN, felt that some mention of NOSENKO might be
inevitable, at. least when after the publication of its
report, the press would ask the Commission about hin
and whether he had had anything to contribute. Mr.
HELMS suggested that CIA could provide a number of
Soviet intelligence defectors to testify to the Com-
mission, and the Commission could then report that
'defcetors’', in general, and without naming NOSENKO,
had given information. It was agreed that the Agency
had already provided such defector information in its
previous reports, and that wording to this effect ,
could be worked into the Commission's draft #4, which
was otherwise quite suitable from the point of view
of the Agency and the Commission. At Mr. HELMS' sug-

~gestion, it was agreed that CIA would undertake to

draft a few sentences to this effect.

"s- ® ® e

@

"6. ® 8 ®

"7. Mr. BAGLEY reported that, in response to the
Commission's request, we have tested, in the Soviet
Embassies in Stockholm and Helsinki, the time .required
to get a Soviet tourist visa, and find that 2-3 ‘days
is impossible and five days the apparent minimum in
both places. 1In one, however, it was implied that
shortage of hotel space might be a contributing factor,
so these findings might not be valid for the month of
October, when OSWALD apparently got his visa in twe or
three days."

10 August 1964 _ :

Memorandum for Deputy Director for Plans, dated 10

August 1964; subjecti Status of Support to the Warren

Commission.

3. Further on the status of our work with the
Commission, we have supplied them with the study on
hunting clubs in the USSR. We are now awaiting a call
from Mr. RANKIN or Mr. SLAWSON to go over with them
the Soviet portion of the chapter on foreign conspi-

. racy to determine how they have handled the NOSENKO

material. On 28 July we agreed they would try to fit
it in with that from other defectors which we have
supplied.” If we do not hear from them by 12 August,
we will call Mr. SLAWSON."

11 August 1964

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

dated 11 August 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

. "The Department of State has very redently
informed the Commission that it has files which in-
clude information about persons who were confined to
the Botkinkaya Hospital in Moscow.during the Fall of
1959, the same period during which Lee Harvey OSWALD
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was, according to his Historic Diary and informa-
tion supplied by the Russian Government, also con-
fined to that Hospital. W. David SLAWSON of the
Commission staff discussed with Mr. Raymond ROCCA
of your Agency on August 10, 1964, the possibility
of ‘the Agency's attempting to locate and question
Mr. Waldemar Boris KARA-PATNITZKY in West Berlin.
Mr. KARA-PATNITZKY, according to information fur-
nished by the Department 6f State, was admitted to
the Botkinkaya Hospital in late September, 1959,
is an American, and is now 75 years old. He, there-
fore, may very well be the 'elderly American' OSWALD
referred to in his Historic Diary as having been
confined in the same ward with him.

"Mr. SLAWSON forwarded to Mr. ROCCA via hand
delivery on August 10, 1964, Mr. KARA-PATNITZKY's
passport file, obtained from the Department of
State, a Secret Service Memorandum to me dated
August 7, 1964 and carrying Secret Service no.
1720, a Secret Service Memorandum dated August 5,

- 1964 by Special Agents Thomas and Wong and a copy

of a letter I wrote to the Secret Service describ-
ing the work we asked the Service to do in respect
to this problem in connection with two other per-
sons who might have related to it.

"Mr. ROCCA told Mr. SLAWSON the Central Intelli-
gence Agency would proceed immediately to locate
Mr. KARA-PATNITZKY and carry out whatever question=
ing of him is deemed appropriate, and he asked that
this matter be confirmed to you by letter.'

2A 'Y PR, ¥ o W -4 SO
AL LN A

24 August 1964

e
' #
Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director fo

o

ent of State dated August 4, 1964, concerning
: ations of a Soviet citizen, Komstantin
Petrovicin SERGIEVSKY, who walked into,

Embassy in“Moscow on July 29, 1964..
would appreci

tral Intellig matter."

"Enclosed ahd marched attachment A is a list of
documents supplied to the Commiﬁgion by the Central -
Intelligence”Agency which the Commission contemplates
using as adthority in the 'Possible Foreign Conspir-
acy' segtion of its report. Unless“otherwise indi-
catedg/%ﬁi Commission contemplates publishing each
ocument in its entirety. - hY

"We would appreciate receiving a letter from you
approving the publication of the documents on the at-
tached list. If you believe that some of these docu-
ments, or portions of them should not be published,
will you please provide me with an itemized 1list ™
your objections, as a basis for discussion.
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Memorandum for the Record, dated 20 August 1964,

subject: Report of the President's Commission on the

Assassination of President Kennedy.

 "David SLAWSON, during a discussion on another
topic, mentioned that he was sending over this after-
noon or tomorrow (via Mr. RANKIN) an advance copy of
a draft of the portion of the Commission's report
on the foreipn conspiratorial angle of the Kennedy

‘assassination. It would include a precise indication

of what attachments and quotations were going to be
used. - This would be for our reading and approval."

24 August 1964

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
24 August 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"Enclosed and marcked Attachment A is a list of
documents supplied to the Commission by the Central
Intelligence Agency which the Commission contemplates
using as authority in the 'Possible Foreign Conspiracy'
section of its report. Unless otherwise indic¢ated, the
Commission contemplates publishing each such document
in its entirety. R

"We would appreciate receiving a letter from you
approving the publication of the documents on the at-
tached list. If you believe that some of these docu-
ments, or portions of them should not be published,
will you please provide me with an itemized list of
your objections, as a basis for discussion.

"The second page of attachment A also contains a
list of documents entitled 'State Department Files'.
These are papers which were sent to the State Depart-
ment by the Central Intelligence Agency and turned
over to the Commission by the Department. The Com-
mission does not contemplate citing any of them in
its report. However, unless the Central Intelligence
Agency objects, the Commission will leave them in the
State Department files, where they will presumably be
transferred to some depository, such as the National
Archives,. and there made available for examination by
anyone with a legitimate interest in them. Copes of
each of these State Department documents have been
enclosed with this letter to aid in your identification

.0f them."

1l September 1964 ' :

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
1 Sepﬁggﬁer 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"Encdosed are the original and only photographs
in our possession of Lee Harvey OSWALD's application
for a Cuban visa and the reply from Havana to the
Cuban Embassy in Mexico City conditionally rejecting
that application, both of which have just been deli-
vered to us by the government of Cuba. Also enclosed
are copies of the translations of these doguments
prepared for the Commissiom by the Department ¢f State.

SECRTT
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"The Commission would appreciate the Central
Intelligence Agency, at its very earliest opportu-
nity, analyzing and testing these documents to “as-
certain their authenticity and for any other pur-
pose it deems appropriate. In particular, but not
intendéd as a limitation, we would appreciate your
attempts to ascertain whether the signature 'lLee
H. OSWALD' is in the handwriting of Lee Harvey
OSWALD, and whether the notation at the bottom of
‘the application, 'Hotel del Commercio, Room 18-46-50-
61, is in the handwriting of Silvia DURAN or some

other appropriate person employed in the Cuban Enm-
bassy in Mexico City at the time OSWALD was there.

"We would also appreciate your preparing several

copies of the enclosed photographs for the Commission's
use." ~ '

11 September 1964

Memorandum for the Record, dated 11 September 1964,
subject: Delivery of Backup Memoranda to the Warren
Commission. ' | ' .

"l1. At-1430 hours on this date, I departed
Headquarters enroute to the offices of the Warren
Commission to deliver a series of memoranda de-
signed to back up certain statements contained in ;
the Warren Commission report. : T

"S5. Mr. SLAWSON indicated that there would
probably be additional requests for backstopping
memoranda coming to CIA for the Commission next
week. He said he realized that responding to these
requests would take time and merely asked that they
be handled as expeditiously as possible."

11 September 1964 :

‘Letter to Mr. Richard'HELMS, Deputy Director for Plans,
dated 11 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"The Commission would like to publish as a part
of its Report the memorandum to me from yourself,
Subject: Lee Harvey OSWALD, dated 2 July 1964 (Commis-
sion Document No. 1216) coneerning statements made by
an official in the Soviet Consulate in Mexico City.

"We would appreciate receiving the approval of
- the Central Intelligence Agency to do so as soon as
possible or, if necessary, a substitute memorandum
containing substantially the same information which
can be published.” :

12 September 1964 B

Letter to Mr. Richard HEIMS, Deputy Director for Plans,
dated 12 September 1964, from J. Leé RA?KIN, General Counsel.

+ "The Commission would like permission to ﬁublish
yaur memorandum to me dated 19 May 1964, subject: Hours
of work at Cuban and Soviéet Consulates' Procedures and
Regulations for Issuance of Cuban Visas; Mexican Control
of U. S. citizens' Travel to and from Cuba. (Commission
Document No. 944).

SECRET R
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If it is not possible for us to publish the

entire document, we would like at least to be able
to publish paragraphs 3 through 6."

12 September 1964

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
dated 12 September 1964, from J. Lee RANKIN, General €ounsel.

"The Commission would appreciate receiving
memoranda from the Central Intelligence Agency
which can be published and cited as authority for -
the following proposttions:

"(1) It is not unusual for a Latin
American to,exaggerate the lightness of a
North American's skin or jair color. (This
is in reference to Silvia DURAN's identifica-
tion of OSWALD as 'blond'.)

"(2) The Hotel Berlin and the Hotel
Metropole were both under the same admini-
stration and both are closely watched by the
KGB. “

%(3) The 'Passport and Visa Office’
which Rimma SHIRAKOVA told Lee Harvey OSWALD
had been notified of his desire to become a
citizen of the Soviet Union, is probably
the Visa and Registration Department of. the. .

_ Ministry of Internal Affairs. S

'f(4) There have been allegations that
Syliva DURAN and her husband, Horacio DURAN
Navarro, are members of the Communist Party.

"(5) The usual Soviet procedure is to
send defectors who have carried out their
defection in Moscow to some place in the
-Sovoet Union other than Moscow reasonably
soon after it has been determined toaaccept
the defector. (In establishing how long Lee

. Harvey OSWALD probably waited to be accepted
by the Soviet Union for residence there, the
Commission would like to have authority for
relying upon the fact that so long as OSWALD

‘|was in Moscow staying in a room at the Metro-
pole Hotel, he probably had not yet been ac-
cepted for residence in the Soviet Union.)"

21 September 1964

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,
dated 21 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"FBI photograph exhibit No. D33-46 (Commission
Exhibit No. 2625) shows Lee Harvey OSWALD with a
group of men who Marina has identified as fellow
workers at the Minsk radio and TV factory. A copy
of this photograph has been enclosed with this
letter in order to assist your ready identification
of it. _ : ,

§

+ "I know that the CIA has already furnished to
the Commission a 'Name List with Traces', (Appendix
C to Chronology of OSWALD.in USSR, October 1959 -
June 1962 - Commission Document No. 680). Since
we do not know the names of the persons in the
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photograph, however, we have no way of identifying

them from the name list. If the CIA can be of help
in this matter, it will be greatly appreciated.”

22 September 1964

dated

Letter to Mr. Richafd-HELMs; Deputy Director for Plans,
22 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"Reference is made to paragraph d of Attachment C
to your memorandum dated 31 March 1964, subject: Re-
ports on Activities and Travel of Lee Harvey OSWALD
and Marina Nikolevna OSWALD (Commission Exhibit 2676),
concerning the hotels at which OSWALD stayed in Hel-
sinki, Finland. :

"The Commission would appreciate receiving a
memorandum from you stating the substance of the
referenced paragraph which will be published."

22 September-1964 :

dated

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director”for Plans,

22 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"The Commission would like to publisﬁ.as a part
of its Report your memorandum to me dated May .4, 1964,

- subject: Additional Information on Lee Harvey 'OSWALD

(Commission Exhibit No. 869). '

"We would appreciate receiving the approval of
the Central Intelligence Agency to do so. A copy.
of the memorandum was given to Mr. ROCCA on Septem-
ber 18, 1964 for ready reference."

22 September 1964

dated

Letter to Mr. Richard HEIMS, Deputy Director for Plans,
22 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

"The Commssion would like to publish as a part
of its Report paragraph 10 of your memorandum dated
February 19, 1964, subject: Information Developed
by CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexi-
co City, September 28 to October 3, 1963, which per-
tains to Cuban Consul Usebio [sic] AZCUE.

"This letter is to confirm clearance for pub-
lishing this portion of your membrandum with the
sole exception of the words 'to us' which are to
be deleted. This clearance was given by Mr. Ray-
mond ROCCA on September 18." . :

23 September 1964 :

Letter to Mr. Richard HELMS, Deputy Director for Plans,

dated 23 September 1964, from J. Lee RANKIN, General Counsel.

. "The Commission would like to publish as 4 part
of its Report your letter of May 4, 1964, subject:
Additional Information on Lee Harvey OSWALD.
(Commission Exhibit 869) '

"This letter is to confirm clearance for
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publishing this memorandum. Verbal clearance
was given on September 18, 1964."

30 September 1964

Letter to Honorable John A, McCONE, Director, Central.
Intelligence Agency, dated 30 September 1964, from J. Lee
RANKIN, General Counsel. |

"We appreciate the cooperation of your Agency
in furnishing to the Commission a number of documents
which aided us in the preparation of our summary
report. ‘

"The Commission wishes to publish at the earliest
opportunity the attached list of classified documents
which were cited in the summary report, and requests
your authorization to declassify these documents."

13 October 1964 :
Letter to Honorable John A. McCONE, Director, Central

Intelligence Agency, dated 13 October 1964, from J. Lee
RANKIN, General Counsel.

"We are enclosing a copy of your SECRET. document
dated January 31, 1964, concerning information develo-
ped by CIA on the activity of Lee Harvey OSWALD in
Mexico City, 28 September - 3 October 1963.

"We have deleted all references to the Secret
Agent by the marking, 'D'. Since this document was
cited in our summary report, we are requesting your
authority to publish it in this form. If this is
not agreeable, may we have a synopsis of this docu-
ment which may be published."
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LIST (INCOMPLETE) OF REQUESTS FROM THE FEDERAL BUREAU OF

INVESTIGATION FOR ASSISTANCE AND INFORMATION FROM THE CIA

26 November 1963 :
Subject: Richard Thomas GIBSON

"(Paraphrase) Dur1ng the afternoon of

26 November C&NANITION/li)passed to the
FBI representatlve in Bern a report
(quoted in full in the cable). The FBI
representative immediately notified
ELMARD (P) and after discussing the con-
tent of the report it was agreed that
ELMARD would contact Swiss authorities
soonest. ELMARD emphasized the utmost
importance the United States Government
‘attached to follow-up of this matter.
ELMARD received prompt answers to initial
questions and arranged to meet with
Swiss security officials in company with
"the FBI representative in Bern. .= .

[BBRN 2492 (IN 68312), 26 November 1963]

28 November 1963 - e

,-Suhjéét' Rumored $5,000 bank deposxt made ’
by ‘OSWALD upon his return from Mexico on.
3 October 1963. .

"‘Thd FBI has just levied on us an off1c1a1
‘request for full information on source
‘and origin of rumor about five thousand

. dollars bank deposit.

[DIR 85654, 28 November 1963]
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"The FBIgllaison offlcer (8. PAPICH) offl-
-c1allv»adv1sesfthat the FBI requests CIA

turn. ALVARADO: over to MexXican authorities

and:that” CIA request ‘the” Mexxcan authorl-’
ties :o;

bBIireports that it understands that the-
Mex1can“author1t1es have a. capablllty of

cpolygraphing andrequeststhat—CIA Te=
'“quest Mex1can authorltles that he be poly»

s

‘~ 3
R R "”" ol
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el e m

 aKiﬁg ‘uch,other steps as may be Indlcated

and. adv1sed thaf the’Bureau had a

communlcatlon~rrom tHEIr MIamL IleLu UIIILC
: ) forth,lnformatlon whlch‘had been Te-

n'l r\maf n'l 1An1nn f'ha'f"f

u.l.y.svxncxu 5 BAALI=a

'Kennedy was:. the

lot_prepaned_andmexecuted_;n1nr1v

*by thefChlneSe_communlsts ‘and’ CASTRO through_ﬂﬁ

any,informat1on we can givé on where and how

this diplomat got th nformationT™since it~
'would help the Bureau to evaluate thxs 1nforma

He- sa1d that ths Bureau would‘flnd the
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: Rec1p1ent"1FBI IGNS State, thte Housc.

23 November 1963 T prR 84915 o

f - : Cl e N N - ﬂ.
e Informat1on relatlng to telephone call on 28

v 'f,  - September 1963 ‘to Sov1et Embassy in Mei

Clty

.‘Recipieﬁ.‘t‘l“’ |




.i . ﬁ(Comment.l,Thls dissemlnatlon may be idéﬁtiCai" y
‘ with CSCI-3/778 826.: The above CSCI numberv“ .
o “fappears to be the correct one, accord1ng to L -

..

@Ja copy of the document 1n CI/SIG f11e no.g

 > 568  E— LT S

RS VNSNS USRI SR SR

Rec1p1ent' FBT. o .,\ iy

126 November 1963 DIRu85069 e e ft]7fﬁif?3%.f
z - SubJect' Travel of Pro- Communlst Costa _i“;f;

“5Ric;n;¢ongressman tq,Texaé}pn_zﬁtNovémbet

stated to. U. ‘S- Emba

ssy in

26. November 1963

SubJect~ Man na leolaevna OSWALD ( for-fm“::"¢;

~
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_ Armas, Cuban Ambassador to Mexxco,

[T SN

'ﬂRecipiénﬁs:

FBI State Whlte House, Secret
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dé statements régardlng latter to a'close




'frlend in Bern.;;

_Rec1p1ents.

A

FBI, State, whig; House; Secret "~

5 a Serv1ce recelved copy [Wa::eﬂ Commission] - - L

27 November 1963

Accordlng to 1nformat10n from Nlcaraguan o

Security Serv1ce, Gllberto ALVARADO Ugarte Tl

’ . was ' a Nlcaraguan 1nte111gence source from St ;
... 1962 to August 1963.; - R : ;

*Rec1p1ents:

FBI State Whlte House; Secret A‘,f“ﬁf

Serv1ce ecelved copy.

127" Novembe

IR Y S ge oy oy -
&7 B 28 4 £ L

Do

1t it s At s o
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‘for Secretary of\State RUSK regardlng

ﬂAmbassador HERNANDBZ VCuban Ambassador

28 November 1963
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- : Marla.SNETHLAGE tjyﬁgglto Thlrd Secretary

% ‘—Rlcardo SANTOS of the Cuban Embassy. L ‘

% ;SNETHLAGE clalmed she kogﬁ the Mr. Lee [51c]

é ~.who murdored Presmdent Kennedy. L . 1

; ReC1p1eo¥5°} FBI State Whlte ﬁouse'iSecfot : 1

-é ~AServ1oe.reoo§veg‘copy. [Warre91Commiséion]‘ ig
T A

Subject' Interrogatlon of SllVla Tirado

Reclplents

S el

28 whorien A
Gradog o
‘Warr

M‘chemvcx dlibbl. 01~'

oA SN T :
” ”T'Q; Serles of anonymous telephone calls to _ ]

SECRET




Ethe offlce.of the Naval Attache 1n Can~

'querra

, SE%E} f

Australla by a man clalmlng to

'fhave knowledge ‘about a Sov1et plot to.

‘o

'iassa351nate Pre51dent Kennedy

.Rec1p1ents.f FBI State Whlte House‘

 Secret Serv1ce rece1ved copy

o
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30 November 1963

'SubJect'."Artlcle in 29 November 1963

S

1ssue of Washlngton Post,suggest1ng two

.,i.men 1nvolved 1n assa551nat10n.

Rec1p1ent" FQI.

; DIR 86063

Gllberto‘ALVARADO Ugarte admots his

story a: fabr1cat10n. -.gg'nfu IR

Rec1p1ents. FBI State,.Whlte House.ﬁ

9 December 1963 J Unnumbered Memorandum

2 ,-7‘-

Telephone contact w1th S. PAPICH regardlng




through 1ntermed1 ari es ..

(See J'MWAVE 8658

2
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. Kennedy Assa551nat10n.,
- Rec1p1ent'r FBI ‘;gﬂff -
§ - — : 4 T _
18 December 1963 -;?' DIR 89970 :

; ; “ E
. Further Informatlon on’ Rlchard.Thomas GIBSON.

i N

f ' ReczplentS' FBI State Wh1te House° Secret "

i Serv;ce recelved copy [Warren Comm1551on] . )

Wh1f9 Hnn@e' Secret“

i S
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;Secret Servxce.u..

i " j,fSubJect°: A553551nat10n of Pre51dent John F

L r";j:Kennedy. (Verxflcatlon of entry in ”Hlstorlc

Dlary" relatlng to OSWALD'S attempted suicide. )

Rec1p1ent' Secret Serv1ce. [Copy to Warren

-

pomm1551on]

18 February 1964 DDP 4-0864

"’Memorandum for Mr Thomas L Hughes,

20 March 1964

SubJect" A553551nat1on of Pre51dent~_

John F Kennedy., (Photograph of an-'
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et

June 1964

SubJect' Lee Harvey OSWALD (Use of

Machlne Collatlon Program to Check Out

Cubans Ment1oned 1n Letter of 27 November

1963 from Mano ‘del ROSARIA Milina.) - R
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Tab D: Gilberto Nolasco
ALVARADO Ugarte
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AbffcnkoNOLoGIcAtféhnMARYr:“Cilbeéfb Nolasco ALVARADO Ugarte-

. . c s . -

“’*"”"STS—SGETLG'HI 'T. 1967

Rt

r-~————-—Aceo%d*ng—%o~AL¥ARADO~s—seatemen%sﬂn&de—du%}noﬁan-&n@eeem

v.i ,_w_cnn&urfpd' 1thp mmg_“oﬁz_ﬁ_hlgmmbe_r__lgﬁs -by-an Amnr')rnn o
.__..Emb.ass;a_g_esum.tx_nmcen”andwawmemher__of the_JleXJ.c.o_SLaIlon in

: Mexlco Clty, ALVARADO went at noon on_ 18 September to the Cuban

Consulate to turn over passport photographs to the Cuban Consul
Euseblo AZCUE

pow——

Wh11e standlng by a. rest room off d passage-
way - leadlng ‘to. a patlo ALVARADO saw a group of three persons con-;

’Ver51ng on"the patlo a few.feet'away

One man was a”tall %hln

crlbed the Cuban_as attall solldly bu11t mulatto ?w1th'cur1y halr,

iHe was wearlng a brown suxt

_ ALVARADO never saw thxs'man agaln after JS

} . ;5ff,“?ALVARAD0 cla1med he overheard the follow1ng conversat:on-
; between the Negro and OSWALD - "g“fﬁ; ”ﬂ:

Negro (1n Bngllsh).wt"l want to-k111 the man""i,. ﬁf~‘

; R OSWALD T "“""“"‘"_'_’"-;?,.',.‘"?fau*ré‘;’ﬁot nian enough."”. I .can dé"‘"} :
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g o | Négro“tin Spanlsh) ) JE can t go w1th you. I have 5“
’ . todo.n | RS
, . OSWALD .t 'The people are waiting for me back
é ' _ t“_, there..uA RN Atutt’ T
; The Negro gave OSWALD six thousand flve hundred dollar -
; in. large denomlnatlon US bills saylng "Thls isn't much Of the
;_sum ofie thousand flve hundred dollars Was for extra expenses. iﬁe
“""“%"“Nb:g'i‘b“‘am“‘gave‘m b‘out“ZO’O"*féxlcan pe s

ZS Novemberwlgﬁs

ALVARADO called the Un1ted States meassy. Thatjséhéx

evenlng he met. 1th the Embassy securlty offlceratv_wa;.

[MEX157168 (IN 70860), 30 November 1963] '

"succeeded 1n speak1ng to a hlgh off1c1a1 w1th whom hehhade an ap-“

&

P01ntment for that same day at 5 30 p.m. near the Hotel Marla Jf“




Two 1nd1v1duals appeared for th° S 50 p.m. appo1ntm°nt._:

'They 1dent1f1ed themselves and were carrylng the credentlals of

FBI agents. ALVARADO told about his seeing OSWALD etc. Another

. ~.‘_ e ] . i

trant.

;_[HMMA-ZZSSi 5 December 1963 CSCI 3/779 I36 13 December 1963]
(*Comment - IE“““TWG"WNTGHT_THE‘“EWB ass r*secumi——

"""" ““6ffTtér““znﬂ_ﬁ“—ﬁ“—?tAMBECK—{PT"*Mexrtan*Stafron*offrcer***ktVARkﬁﬁ
*—may"have~mtstaken—Embassy-1dent1f1bat1on"documenfs~for—¥&%—ereden-—

x
P I

;vroom he saw OSWALD counflng the money, 1n Amerlcan dollarﬁ, on the

G e L LW

patlo Whlcﬁ“is aa1acent. = ¢~A y"i_,,_- ‘ | 1-_¢ui B

I
!
l
i
i
n

- SEGRET
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[Bllnd memorandum‘dated 25 November 1963]

[*Comment‘ There is no 1nd1cat10n in

the f11e that any follow up

{
H
i
1
N
1
i

| “was made on the 1nformat10n given in this paragrapn. Thls partl-

cular 1nformat10n appears ‘no where else 1n ALVARADO‘S interroga-.

§,t10ns ]

26 November 1963

ALVARADO meets the Same two

men from the Embassy whom he

had the evenlng before, at the Jena Restaurant on the Avenlda More-

| los and the Paseo de 1a Reforma.- The

two men were accompanled by

an” named Rodolfo.GAVALDON

ALVARADO went w1th these three

P |

ber Rodolfo GAVALDON meets ALAVARADO._

They take a cah fo fhe

B corner of the‘Hotél Mhrla IsabeI where another Amerxcan 15 waltlng




00000

forﬁfhem:ftdéethéf'fhéy cross the street and ‘enter an. apartment 1n

a buxldlng at the corner. of Oxford, and Reforma. After talklng w1th

these men ALVARADO recezved 500 pesos and was tbld to move to. a

] -
i hotel - and to. teil them Whlch hotel he moved 1nto. N R
| . S : : .
| [HMMA-22.561 5 December 1963, 'CSCI-3/779,136, 13 December 1963] i
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.26 November 1963 (date of‘§§§§5¥s;mllﬁ - 'f 3 Tji { . ;?;?‘:Z%

' Managua Statlon reports:on 1dent1ty of ALVARADO and o

,suggests ‘that "Should case develop to p01nt where Mex1co and Head-
quarters belleve 1t de31reab1e to break ALVARADO the Statlon— |
could probably arrange to have NIC offlcer who handled h1m come to
"“"ﬂmacnnrﬂxrtnmmtibn n1m..' — _gg — — :

‘ —-EMANA~4-60-9-(—IN-6~84—52)—~26~N0“6mbv 1963 }

rComment" NIF = Nlcgrannan Qecnr1fv Qprv1rp )

26 November 1963 (date of dlssemlnatlon) o --.'ij;__

'UI§sémmnat10n'by cable to; the bBI Sgaie,'ahdvthe WHits

_ALVARADO &

fCastr01te Nlcaraguan ‘born. 31, January a'

1940540 :Ciudad ‘Rama j-Zelaya,: :Nicaragua, ‘came.
pqﬁgggfémeylgapﬁﬁmbassyq' n:Mexico and made’a-
statemeﬁtiabout”hee_OSWALD;ﬁ:He said 'that-~on '

I8-September-1965 nE”§EW”tEE“OSWALD“Tece1Ve<
SiX ihousand flve hundred dollars~in a meetlng

uav S W.F-W fal ] ‘-‘,
RN &

A% A 4 O

,KlRAUD said. hp in _Mexicso

;awaltxng false documentatlon 80 he could‘
Ago*to Cuba: for sabotage: ‘training.:”  He name"

~three, ther members-.of 'his organization. in N1-~‘
Ua’as’ Juan LORILLO, Rolan ALVARADO, and

FUNSI:EA Amador.s_ Ques_;lpnu;g of”AL\(gRAL_UU N

L omtd—member—mx o—is
%regular 1nformant of ‘the Nicaraguan Securlty

; eé%aﬂé—effeeer—ef—wh&eh~has~prev1deéw¢hJs

‘gency w1th his reports for over-a year. ' We.con-."

"% the has not:been wholly d1scred1ted. .The.other men .
“he names are well-known Nlcazagnan communists., A__

nable—although = .. __ .

et

»

‘check of:the files of this- Agency does not show
whereLee OSWALD actually was on_18 September 1963,

.“when- ALVARADO says he saw OSWALD in the Cuban Em- .
bassy in ‘Mexico; but based on thé information

~j

P SRS SRR

'7(availab1e to this Agency as of this date OSWALD
-visited :the "Cuban’ Embassy 'in Mexico for the flrst

tlﬁﬁﬁﬁfférnéb beptemﬁer 1953% A

27-Nbvember.1963 ffﬁAf'Awu“';'if : fﬂ'g:Ath‘~f§ *7A L

. e

Headquarters suggests to Mexlco Statlon that "Iﬂ your

“ver

- e

‘1nvest1gat10n suggest you contact ALVARADO [ NIC case offlcer

‘o . ~
KA N

SEGRET
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EIE A

1n Mexlco C1ty and ask h1m whether ALVARADO has ever told el

story or anythlng like 1t. RN e
[DIR 85178,_22 November 1963] R
] 27 November 1963 - ' . | , B . f"fyxf

Headquarters ‘tells Mex1co Statlon that "After con51dera~”

tlon by BRENT.and KNIGHT, we feel that 1nvest1gatlon and ana1y51“;:

of ALVARADO'S story should be pursued further before moro eXCutlv

action is taLen."WAlu"'

[DIR 85198

27 November 1963]

datéEOfﬁdigge iﬁetionSJM'

K

*927’November'195

e ,‘-‘ ~'.x

coverage of the Cuban meassy dzd not 1nc1ude consulate gate unt I

October ﬂ;

——4-{MEX{~$098~{$N—69121}?—214&ovemb9r 1oa1157”

ALVARADO d1d Tiot appear 1n pnotog‘3§H§“6f‘persons*usrﬁg
Embassy gite.: ﬂe‘“amTt3“VIsiting“thE“Sovret*Embassy*6~or~$~&tme&h

J .

-

—*Soviet—ﬁmba;sy.“w" - ey [ff““

o
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LR

27 November 1963

8 SEGRET

Ambassador MANN send message v1a CIA channels to RUSK

McCONE and HOOVBR in wh1ch he suggest inter a11a that Washlngton

”should urgently con51der fea51b111ty of reqv*stlnq W‘A1can autﬁorw

ties to arrest for 1nterrogat10n. Euseb1o AZCUE, Lutsa CALDEROV“’“

-

and Altreds MI KABAL. -

o
[ 3

®

2

[REY
Y
! Soogad

§ N4
-NOVem

‘CI‘

27 November 1963 (date of éable)

FBI says OSWALD applled for unemployment 1nsurance 1n

ane- day berorevALVARAUU saysfnetsaw -

1

‘ylsxght name or both To resolve doubt

in: nterrogatlng ALVARADO If HQ dgrees sug~ﬁ~

27 November 1963" o T

Headquarters states ‘that""in the’ face of mount1mg evi- '
~wfmf———denee—%hae—AL¥ARAD9~&5—£abr}eatanauhls~stozymof seeing..—

OSWALD take money in the Cuban Embassy, urge you fol-

k BTN ....

—tow h"hrs—TUtxi—Nfe—case—offrcer~andwavd1r~yourse}f

)

SECRET
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';ﬁﬁf,thslhgln_nf;ﬁhé NIC service, which can a  ﬁf,!Lf
.send J*H a good CIA asset, to help =~ - - R

o

'in ‘the interrogation. We find it incredible

: t}ra%-the—ﬁu-b-ans-—wou{kd—»bri—e—f—and»—pay—an—-a—ss-assin
~in front of a NIC interloper. We think it pos-
sible.or even likely that he_has been in and out

- of the Cuban Embassy as a NIC agent trying to
infiltrate Cuba and has picked up the names and

faces -there in so doing. AIl he has said about . -
OSWALD he could have gotten from the newspapers, - . -

except for certain incorrect 1teéms SuUch as his
statement. that OSWALD woré glasses. :

2o—The—fact—that—ALVARADO-is—a—calmrnice;—and
- intelligent.:young man does not mean he is- not.a

fabricator.—EYI-we-and—other-agencies—are-being-
‘flooded by fabrications on the OSWALD case from

'nseveral;cdnzinanis;;same;gxiginaxing,uizh_pggple‘. _ff’ﬁ

. ‘om the fringes of the intelligence. business...

“Such fabrication are nof’usually done for money, .
but out of. sickly fancy,andfardesiggzto get.into

the intelligence game.”

think it a remarkable coincidente = .-

.+: For. one-thing,.pay:fof an assassin™; .

R

thii diately-rises in the miAd of

expertand-layman:alike.”. Secondly, DORTICOS may
haveﬁheafdrthroughhsomn*Rusgign?or?CUbanﬁgdurce-

mim%the“Mekip&duGovernmenﬁ?that*DURANuwas}aSkedT

whethér: the Cubans paid.OSWALD for. the alleged
assignm e B P P PR -

‘ﬁjNamqrencryp;ed.iﬁ o

2

text.) " o o e

gettiﬁé.hiéﬁpé§‘éff:135'ALVARADO ciaiﬁéfibﬁ"1§7Séptéﬁﬁg¥:5LWiiﬁiifﬂ'

thisﬁid&édfinforﬁétiéh:'befié&é7Mekiéb?%ﬁﬁ“ﬁﬁﬁfidéhti&ﬂfegéfd

-

ALVARADO5é§ﬂf55piéétofiiﬁd;taiiof-intéffbééiioh”éﬁco}dihgly;“

[DIR 85653, 28 November 1963]

i
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Ai. /o

SEGRET-:“;V-“"

fHeadquarters 1nforms ﬂexlco that'“

28 November 1963 e

C o, We have just heard by phone from KIVGMAV e
who is_at home, that MEXI evaluatiaon of ALVARADQ

story ‘may have -been seriously warped by a piece
of misinformation which has crept into this case.

From conversation with your officers, KINGMAN .
‘has the impression that they believe there is .

other evidence that Lee OSWALD made 4 bank de- "
posit of five thousand dollars in the United e

- 1963..~. This would tend, if true., to corroborate

'-—'ALVARADOLs_stnxyﬁthatﬁhe_saw_OQWAIn get five

-States &f&erﬂet—batk-from—%exrco—or?r*ectob er- *~~—_—~'—-—~-%

thousand for.the job and fifteen hundred for ex-

o ' ’Denses. KINGMAN thinks he heard that CURTIS
: .Winston SCOTT) got the information about ‘the.

‘bank dep031t from an FBI man named Clark o -

> Ju:L 3.1111‘!][60 I

The story of the.

‘theyfnever heard thls story.
ey :

s—*s—%hepe£e$e~mg
Please check it. ...
‘FBI thaf thls

has 7 » Wmt
Fulls nformatxon*bn soprce ‘and -origin of PR

[DIR 85655;‘28 Novemberr19631

tlon 1n response_to Ambassador MANN's earller message,Aln whlch

Headquarters eXpressed 1ts dlstlnct feellng that "the Ambassador

is pushlng thlS case too hard, and ..; < might well ¢r§ateqf1ap

b Y

£3
Lo |
LD
—i

[Comment" Th1s remark by Headquarters was in support of 1ts p051—f‘

with Cubans_wh;ch;could;have serioiis repercissions."] -, . .=
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28 November 1963 S RET L

Mex1co Statlon requests OPIM authorltlzat1on turn ALVARADC

over to Mexlcan authorltles with a brlef explanatlon he clalms to

be. wltness . to payoff to OSWALD in Cuban consulate 18 eptember,‘ﬂ;;

admxts 15 in Mex1co 111ega11y, adﬁ*ts Communlst Party membersnlp,
admits—vistts—to Soviet cmuassy——ciaims~that_€uhan—consu}ate~now———1
—-~&RVQ%ved-%n~doeumen%&ng—h&m—w4$h~£alse~Mex;canmpape;smfo;mtraveLam.

S tn.CnhaL“_LattﬁI_lenI_alQnB would"gxye ng;can authox;i;em_ggwd

reason to- subJect h1m to detailed 1nterrogat10n‘ B '”]. ' ﬁf“

[MEXI 7113 (IN. ), 28 November 1963] -

L0

.f‘,A

*Headq rtersfd1ssem1nates by cable to the FBI State, -

SECRET
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Mexlco Statlon reports that

STrg, Mr. Clark ANDERSON Legal. Attache, told

-.-e.-COS -and-Ambassadox MANN of rumor_that

"OSWALD had ‘deposited five. thousand dollars
in a~hank_1n~xha~unlned_5$ates'

7;"2 On 27 November Ambassador 1n presence

~of COS--asked ANDERSON about this again and
ANDERSON said .rumor. was on television and ..

-.radio.in:Mexico.  ANDERSON said he had 1o
- information from. hlS Headquarters to con-

.¥irm. or .deny TRiS. 'He said he would check™
hls Headquarters. : Sie L

7

'?ﬁFS COS has not heard rumor - regardlng flveﬂﬁfe;;ff

LILU_TIM ucyUbIL er'l.c;.cva.a.svn L ¥ ana
,&hut feels .sure ANDERSON ‘or .some-of

ve ‘though hls story regardlng OSWALD»

false’it possible he has< been"workrngqu

othersangle.;o penetrate Cubans ‘and |

ﬂ

ill“be*ab
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. g ’ ﬁ i%f— E
'“oVér”fo‘Mexicéh authorities and that the Agency
.'request Mexican authorities to interrogate , .
" ALVARADO in detail. R L Y
3'“2.‘ ThéfFBI-Teports‘that it understands that -
Mexican;auihonities_hane~a_capahility;of_poly-'

graphing -and requests that the:

. Agency request
Mexican authorities that he be

polygraphed.

N3, 'The;FBI'expreséed'é desire to have the
results 'of The inteérrogation as SO0N as possible

and ‘that. the Legal Attache be kept advised of - }
_.devp%upmpnta, e T——— - -
—4.The—FBL takes the position-that inasmuch_as___ .
. Silvia DURAN may be released some time today (28 .. :
.~ November), according to igfgzmggigg_ﬂhich the FBI
. has’:from the Legal Attache, ALVARADO should be . .. -

.- ‘turned over to the Mexican as soon as possible, .0 7
;50-that their Stories Can be checked against each =~ —
: o] e , L T ey . T e D T

gl
w3

o

on):

date of disseminati

'”;fééfﬁBVember 196

ea‘qugztgxs#q;gééﬁiﬁéfés;ﬁhé”foilbwiﬂg:to-éﬁéi - j

d White House: . -

g 'on ‘a’ Tequest made "to this Agency by .. -
: ~of - Investigation on 28
‘ Agency is instricting its -
—office’'in Mexico City to turn over-Gilberto -
;ALVARADO;;Nicaraguan:informantjwho,claimsfthat,
“he "saw:Lee' OSWALD accept six thousand five )
* -hundred ‘dollars in the Cuban Em
~ City on-
dentKe

:November:1963, our

-

'A,-t
ihhd b

bassy in Mexico
18 -September 1963 to assassinate Presi-
lent- kennedy, .to officials of the Mexican Minis- .
try of-Covernment for further interrogation and - . .

- 1nvestigation. . Onm 28 November, ALVARADO hzd
hpstillfnqtgqbanged‘his story, despite increasing

doubt—tirat—it—was—trues—TheNicaraguanr—Intelli-

B (%29

genceﬁservige;”fOr.whidH.ALVA

RADO once worked,

——is—disp :
"'to :assist. in the interro
~at—the—diseretion-of—th

.vestigation.

Ao = L
bo

. Notificati

enior—offict

al—to—Mexico—€ity

gation and investigation ..
e—Federal-Bureau-of—In-—

on‘off;he_appropriate-

T . .

,,

SECRET
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ei"Mex1can office’ for the turnover was effected
at- 1630 Wash1ngton time on. 28 November 1963.

——_.-—-{—DI*R—s—Sééé-,—z‘S—Nevem er 195.3} —

r1 .o

fComment‘: Thls cable is the f1rqr time tha1_21351dgn1_xenngdy

- was mentloned as” the target of OSWALD’s alleged m1551on descrlbed

by ALVARADO. The conversatlon between the red ha1red Negro and

OSWALD as reported bY ALVARADO makes no mentlon of a spelelcm -

[

person ]

28 November 19§

: : ' ”‘11 Mex1~»3h
urces. exhausted before we - dec1de if- we
esum management of:case’, 1nc1ud1ng

: 0% in cnntanz_y1fh<acx1ng Mlnlster of
_obernacxon Luls -ECHEVARR
ity i AR

BCﬁEVARRIA was g1ven ALVARADO 5 present

~address4and alias under which he - ‘registered.

Mexicans will. Pick him up and question him
40n ba51s of very brlef story g1ven ECHEVARRIA'
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oo s SEORET

Mex1co Station reports that the COS is handllng the‘

OSWALD case personally and that continuous 11alson with the

wAmbassador and the Legal Attache is- necessary. The COS wishes

to control these contacts personally. - fﬁ

[MEXT= 7IZ6 uN 70104), 29 November 1963]

-29 November~1963'y i : T

. An‘o£f1c1a1 of the Ministry of Governac1on reported to

Mthe Statlon that"ALVARADO clalms he present 1n51de the Cuban Em-

~bassy-when“OSWALD glven 51x thousand f1ve hundred dollar"

The

f29 November 1963

.fIn the -nterest of Speed Headquarters w1shes to be

"sure that you are 1mmed1ate1y g1v1ng the Legal Attache everythlng

¢
¥
i

-l

you get about ALVARADQ and DURAN so the Legal Attache in Mex1co

e
City can_cable.the-same data directﬂto“EBI Headﬁuarters. Please |

—— - - — : e - — e ——

.
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fac111tles and secretarial staff to keep 1te Headquarters 1nformed

as’ fast as you keep us. 1nformed .and adv1se us . on thls.

f"\"._

22 If you flnd that the Legal Attache tnere dﬁee'nct“”*

4

“‘f4ﬂnaterrai—"they-may~of~sourse—eené-mess&gee~r&ght—thtough*oux;_______
--—ehannelev-o¢—you_can~nel¥_on_us_tn~nel¢x_the”1n£9xmat1on as we N

have adequate comﬂ“’ﬁ?'stﬁff‘and"wantS“tv"reTy—on~us~to—re}ay~th

haye been. T

[DIR 85712, 29 November 1963]

‘being advised

ersonally of- everyfHiﬁ?“SfﬁtTBﬁ_TEEMns

concern ng OSWALD:casevand

Headqua"

»thigAmbassadbr orally then subsequently adv‘

gress of»the-Mex1can~off1c1a1‘1nte rdEEfTEﬁ‘Gf‘Gthertv*kﬁVkRﬁﬁe--f

e

Bhlef of Mexlco Statlon forwards memcrandum to Mr.iéletk
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' Y O .

D. ANDERSON Legal Attache,Egagiilnlng’the results of three 1nter-;
views, conducted by the local securlty offlcer and members of the'ﬁ

) _'Mex1can Statlon on 26 Nove;ber 1963 of Gllberto Nolasco ALVARADO
Ugarteu [See memorandum for complete text } '. _<' .,;" ;,-' ’.
129 Novemﬁer 1963‘;E}V --;5 ;, 72;5};?f4.3ffﬂ”iﬁ'f'”} R ’f‘.ﬁﬁﬁ
. .Official oﬁ:Ministfy of Gobernacioﬁ stafed that after '>
hls first se551on w1th ALVARADO he belleved ALVARADO'° story to be ;

) a fantastlc 11e'jafter second sessxon and a11 prev1ous and 1nter1m
1nterrogat10ns, ALVARADO §' 'ks to same story on UbWKED“‘Uf T 1a ]

has arrlved

"hxu-'<:

np‘nnhééggginﬁ fn 14 the rhlef of Sta;;nnﬂihalﬂALMARADQ_ha&_ﬁ;gngd

“A__ e : :l [ 0_..C-J.-ty-—t—lme) oiﬁual_&om Mini QTTV <

__;_Embassv is comnletelv falge He a]so Sta% '"‘iﬁhe - _l‘
e T ¥ _ Ed ?ha A dd not

afqtatement sav1nq that storv of seelng OSWALD 1n51de the Cuban

» P

o

~

e . . ve .o L
- CE e - B - PRI A sy

W SECRET
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seen anyone handed money by Cuban consular offlcers. Héjséid'fbo3f

Uy ey e

on 20 September to warn them. Hls flrst call to the Embassy was

4"e went tb say that he told the Mex1cans he was fabrl—

catlng because he was "mentally mlstreated", i e., threatened w1th

.

R 7
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turned to. Managua and had chance to complete the 1nterrogat10n.
B (NB: ALVARADO was | to be. deported to Nlcaragua on 4 December )

[MEXI 7203 (IN 71702), 2 December 19651

3 December‘1963'”? ‘ o "’,;_ C N' T

Headquarters tells Mexico Stat1on that although we are

.confldent that ALVARADO 1s a fabr1cator and that hlS retractlon

mj,

;f},‘dcting mlnlster of Gobernac1on agrees to

'borrow" ALVARADO.L

' ;ummon—ro—eﬂem——wrﬂ—act-—aﬁntemreeerg .

Q:d. }an—to—ﬂborfewquLVARAD0~ea¥4¥—mnfning‘éf5 . —
. - S—QGGGle&r-«and—-re-tu-;n_.}um_that_e\mmna : _‘ - ‘_:l PR
—--——[—ME-X-I—7-2.2.9» (TN 77&77\ | ancemhpr 1963] - _ " “

Statlon subm1ts plan for S
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' 4 December 1963

Headquarters approves Stat1on s. plan and adds tha;_§h§:

"exact role uf the FBI men is up to’ thelr 1oca1 ch1ef . ;j’}%fﬁ'

L geaT

The FBI. has spec1f1ed that Mr. ANDERSON act as thelr part1c1pant

in the 1nterrogat1on and any varlance Should nav pvrﬁvar‘bf“Mr‘“““

5 . ) . C e

»~fm—R-&ega—r§-Heééﬁﬁei~—}9&} ' " ;

ANDthUN. gffi"l - — . ' -Apr ff'

45 December 1963 L ' ; ', Aﬁvwwﬁwan"L_ . ~,ga. £~"~ﬂ--;fi',=

'TWhen he was confr1nted"w1th fH' He answerea fﬁ;f ;

,...' JLMARA““ flL hn he]d hy_thg_ngigans unt11 9 December.

I'MFYT 7“Q_£TI\L 75'&881 7 nprnmher '}Qﬁ’ﬂ

[T
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"7 December- 963*,(d§fe'6f' -
. '- 'fﬂéédQﬁértefsf;ableé“é QiSSQ@ihétionfto‘théf?Bifpﬂ‘ﬁhén_h
-results of the examination by bqugfaph*of;gibgrpo-ALVARADO,;.;;;;;
;"The.feeinterrOgation]of'Gilberto'ALVARADO,‘ .
‘Nicaraguan'informant,who~claimed'to have -~ - 7" .
-Seen Lee USWALD receive money to assassinate o
Kennedy, -has been concluded. -Our Mexico " .. " E
City—Stati i “us—that—ALVARADO—admitted
: ~ ... .he must have been mistaken in saying .that he
- - ——Saw-OSWALD-in-the-Cuban-Embassy.—Als
: uncertain of the date on which he might have --: L
. seen _someone like OSWALD and thought it must -

have been on a Tuesday, which would have made - - -

" ‘it 17 ‘September 1963. Although the final .

“,’.“.fiﬁgeport;ofgthe polygraph interview 1is not“yet5

~available, the pfbliminarwainding;is;thaxfz
" Tevi d ns—when

xgecﬁgd;tﬁé%fki?hkAﬁﬁrWill“b

4, e

-deported
ey TQQF, FEw i iy

A-representative of. your Bureau

nithe:interrogation of -ALVARADD

13 5ééémbéf?1963;Idgié5of§ai§§eﬁiﬁaficnj3_%_;;;

ers -forwards. a translation of the Mexican
P S -v,.‘ o . IR e R ~~,~=-“»-~"-‘>'.4- N s -1.;:»-’-':.-“"'7 EY h .

-

éééfﬁ?qPQGiibé?¥9LA§Y§§APOet9gtﬁg;§§Ifr~

.nﬁAtiiEEéd*iﬁféﬁtrgnslation-ofﬂthefMexicéﬁ_

PoiicewinIExxgga;;gn'geport on Gilberto:. ... -

+ALVARADQ, - ‘Nicaraguan: who claimed to have:.seen
Lee OSWALD accept $6500 in the Cuban' Embassy -

ihﬂMexico;City;to}gssassinate~Rfesident R
Kennedy.::The report states that ALVARADO. re-

fg;,ldﬁnacted“these assertions and admitted That he

~made- them~to" induce the U. S. to take strqnger;ff,f??ﬁ“

. . actiom against Cuba. . T

et 1 7 2 et : .

e p9%, ) .
b LITCT 115y v

:“;iwhogfhejfirSt'?Old;his storynare_undoﬁﬁtedly .'f{?:f’

P o8 PRy TN NP 1 3 3 ’ ..
o cers—ot—tire ng-eney———-ﬂ-. s—etaim—that—-they

‘used FBI credentials-is,*of‘COurse,”absolutei?;f;‘j}

;’£alsev*-Oa;;oéﬁiee;s—usQTAofpxédeq;ia1= in.

 Mexico. City. . -

Fee

3. “Aéuyou'know{'ALVARADO-re;rgctgd,thé ;6h;‘ ,

‘felssion -of £ 3
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Mexican p011ce and’ had to be relnterro- ;T
.gated by representatives of this- Agency - =
~and your Bureau.. This. later: 1nterroga-”, ﬁVﬁj?g
“tion showed that he was- probably dying. " vt L

SR STV YIRS

[CSCI '3/779, 136 13 December 1963 (Comment::'Translationfmas.

made of: the Mex1can pollce report forwarded to Headquarters as

PNV SRR SO

-an attachment to HMMA 22561, 5<December3;gp3:)]{eéi_,““r

-

31 January 1064 . - T e

The Agency forwards a memorandum to the Warren Comm1551on

.enc1051ng a presentatlon of the 1nformat1on developed by CIA on or

‘5A summary of the 1nforma-?

;about Lee Harvey OSWALD in Mexlco Clty.'

e

subject.;~

Tee HarveywOSWALD:J

1ne cooperation whlch was -extended to represen—:;*

v~the_ﬁomm;ssaon_dnx;ng,the course of ..
helr.work in Mexico' City from April. 8 through }Qi
pril’13,:1964.: -1 am informed that Mr.. SCOTT,

‘the Ch1ef of. your Station in Mexico. Cxty, was .
artlcularly generous with his time "and advice.

and,.in-fact, “contributed greatly to the success‘ :f
£ our mission in Mex1co._ 7, o

fDor1ng thelr stay 1n Mexico Clty ‘the

: mmrssron*representatrves*drscussed—with =
Mr. SCOTT and ‘agents: of the Federal Bureau .
-of—investtgatIon~that~portion—of~the~£ee———;~
Harvey: OSWALD investigation whlch.concerned

_C:%ke;to—ALMARADQ—Ugartev—4We—ate-awa- s
course,’ from- previous reports that the allega- ..
ions. _made_,_b_);__A_L\LARADO_wer,p fhnrmmh’lv nnnae- Y
< tigated. by Central -Intelligence Agency and - o
~Federal: Bureau- qulnvest;gatlon_representat1ves

‘in Mexico. City-in liaison with~ ‘the responsible i“,iifjfft
'%iawvenforcement authorities. Reference is T B

- -“made-“to the discussion.of these allegatlons in
«lgﬁmyour memorandum dated January 31 1964 at pages

IR L

SOET
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- _7.!Upon review of our complete file on™ "
‘this matter, we -find that we lack full docu- .. _
., mentation of the investigation conducted of . - e
_these allegations. It would he helpful if - R
"~our records. could be supplemented by a report . .o

from your_ Agency supplying more details re- . - - :

- .-garding the investigation undertaken by your T

. Agency and other ‘concerned Ageneies. into-this . . F

P - matter and your evaluation as to the truth of. g

Lo .~ "ALVARADO's assertions. “In particular, it would - 7' i

¢t - . -.be helpful Tf a Teport could-bs submitted by -~

i . __the expert who -conducted the polygraph exami- SRR T

; T/ nation Whithemplhastzes the specifitconclustons—

which he made.based on the responses by ALVARADO - -

i i anrswering—key—questions—onthis matters— ' T

- a : . o B

*F—é—{ﬁétfér%fo—ﬁéffﬁieharéfﬂé%ms7—Depu%y—9ipée%e§;£erupkané; ,_f&'7 4

{

Tollowing disseninations relative to ALVARADD that

4.I?tYPQ:NUTTESﬁSQf;&%£§défﬁfN6VEmb¢T :
& b'GilQ?rtngLVARADOyai I e

"

,elég&ﬁéﬁNé;TQSIQQ;Tdafedi??:NdVembéf?léGgl
_LeesHarvey OSWALD.—— . .. . ool o

it LU TSN

ag;a;iuosz;’mb's r

Tetype ‘No 85662, d
ve to-Gilberto ALVARADO

1963,

d.% OUT Teletype No. 86068, dated 30 November 1963 T
rélativéﬂ;oﬁqi;bpxtb~ALVARADO; _ R I

“OUT Telstype No. 85666, dated 28 November 1963, -
.‘relative to Gilberto ALVARADO. .~ N o

o ,:___,_ PR

e

,flﬁfmémﬁ?iﬁ&ﬁﬁ;?aatéa_iz'fsic:-‘15] Decenber 19673
. Subject: ™ Mexican Inteérrogation of Gilberto ALVARADO.

g
-Subjectt—~Lee—Harvey- OSWALD——

‘OUT Teletype No. 87667, dated .7 December 1963, .

i
=1
-

P : .
Ak . .

ee—RANKIN,—dated-1June-1964,—from— =

—

— _—Rxchard-—HE iMi,:@eﬁu;;_g%Direttdrf....fo.i{;.fiplaps,; Subject L 64 lberto. .

——[—ALVARADQ. Ugarte.] e

I3 October 1064 .- T RO

-

T The Gemeral Counsel forwards the Following TSTEer

L.

1 to

y - . N :

" the HenoTable JoRn AT MECONE; DCIY % = ST

- -

‘*‘“”‘“f“f“4?ﬁ"wéjaré*ehéibsing‘afpopy”qf“your;SBCREIfdbéﬁment"*“j*:“fﬁ

FENRERY S
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o _'ndated January 31SEQBEI concernlng 1nforma-;_»; '
T . tion ‘developed by CIA.on the activity of . '™ S
.+ - Lee ‘Harvey OSWALD in Mexlco Clty, 28 September -

2ot abhawm 1067
’l_v‘.-\.vu LT 9T

"Wemhave—deleted—allurefexenrﬂ< to fho Secret
"nAgent by  the. marklng "D". Since this docu-
M cited in our Summaxy report., we are
: g requestlng your authority to publish it in- e
[ ;-th_i_fgme J£ this is not agreeable, may we '
-2 - have. a" synop51s of thlS document whlch may be
- '-publxshed o

[Letter to John A. McCONB D1rector,- Central Intelllgence

?.Agency, dated 13 October 1964 from J. Lee RANKIN General :;%}E
. o B Documents 347 and41084 ] |

: ¥5MThe ‘Commission's Report - (pages™307- -308):"

contalns information . furnished by this Agency .
“in-niemoranda’dated 31. January and -1- June 1964, -
since-both include information relative to in-

B - - : il RIS .. . .. L . .
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SILVIA TIRADO BOZAN DE DURAN

Personal information taken from her interrogations on 23 and

28 November 1963:

. "'Silvia Tirado de DURAN stated she is Mexican
by birth, 26 years old, married, no religion, employed,
address in Dept. 3, house no. 143 Constituyentes, Mexi-
co City; that she has been married to Horacio DURAN
Navarro since 5 November 1958 and that they have a
daughter named Patricia three and one-half years old;
that in July or August of 1961, she was offered em-
ployment as coordinator at the Mexican-Cuban Institute
of Cultural Relations, then headed by Lic. Augustin
Cue CANOVAS. That since that time she had frequently
visited officers of the Cuban Embassy, having personal
friendship with Ambassador PORTUONDO, the cultural
attaches Teresa PROENZA and Luis ALVERU as well as
with other employees. Her contacts were principally
with Maricarmen OLAVARRI, Secretary to Consul Eusebio
AZCUE, a Spaniard and relative of AZCUE, and who re-

‘ceived 500 pesos monthly.

 "In December 1961 she and her hﬁsband made a trip

to Havana by plane. They paid for their own tickets,

but all other expenses of their visit to all the is-

lands were paid by the Cuban Institute of Freindship

with the Peoples -(Instituto Cubano de Amistad con los

-Pueblos - ICAP) and the Cultural House,

"She sympathized with the Cuban movement since its
beginning; that she was a coordinator of the Mexican-
Cuban Institute of Cultural Relations since July or
August 1961 and that she studied for the career of an
English-Spanish secretary at the Escuels Bancaria.

She mastered English, knows some French, and 35 study-
ing philosophy. She has a leftist ideology, by con-
viction, and is in accord with communism, but does not
belong to any political group nor has she participated
in meetings or acts of this nature. That officers of
the Cuban Embassy, including the Consul, have been in
her home; that she knows almost all the principal lef-
tists in Mexico without being a friend of them; that
except for one visit to Brownesville, Texas, she has
not been in the United States." ' ‘

[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 21 February 1964,
from Richard HELMS, Deputy Director for Plans; Subject:

Translations of Interrcgatibn Réports of Silvia DURAN.]

"She said she knew Carlos LECHUGA Hevia who was
Cuban Ambassador in Mexico and who arrived here when
she was working as Coordinator in the Mexican-Cuban
Institute of Cultural Relations. She became friendly
with this person but she never did any personal work
for him. She 'said that this Ambassador came to her
house to visit her on the occasion of a party which
she held. She considers him as a friend and she saw
him frequently

'""She said that whilé.shé.ﬁas’Working‘in the afore-
mentioned Institute, and before working as a secretary
in the Consulate she went to the Cuban Embassy to help

Teresa PROENZA. The help she rendered there consisted -

of answering the telephones and doing secondary tasks.

SEGRET
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The Cultural Attache PROENZA never assigned her any
work outside the Embassy. She said that she had
know PROENZA before she had been coordinator for the
Institute since she was a good friend of Paul FLORES
Guerrero, the husband of DURAN's sister-in-law, who
died about three and a half years ago. It was through
FLORES that DURAN met PROENZA.

"She stated that she has had her present ideology
for about five years, and that it is based on convic-
tion and studies. She said she had not belonged nor
does she belong to any student groups.

"DURAN indicated she was acquainted with the
Leninist Spactacus League (Liga Leninista Espartaco)
but that she is not in agreement with it, and that her
husband shares her opinion. They admire Jose REVUELTAS
as a writer but not as a politician since they are in
disagreement with his book entitled '"The Headless Pro-
letariat" (Proletariado sin Cabeza) in which he tries
to prove the inexistence of the Mexican Communist Party
(Partido Communista Mexicano, PCM) while it is obvious
that this party does indeed exist, although it is dis-
organized. She said that she had not belonged to this
organization but that she is friendly with its leaders
such as Jose REVUELTAS and the two LIZALDES.

"She disclaimed membership in the PCM, and said
~she had not tried to joon it because she was in disa-
greement with it except for its support of Cuba.'

[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 21 FeBruar§'i§é4,
from Richard HELMS, Deputy. Director for Plans; Subject:

Translations of Interrogation Reports of Silvia DURAN.]

At the time of her arrest on 23 November 1963,
DURAN had been employed by the Cuban Consulate in
Mexico City as a temporary replacement for Maricarmen
OLIVARRI upon the latter's death in July 1963. Mari-
carmen OLAVARRI had served as secretary to the Cuban
Consul Eusebio AZCUE, who left Mexico on 18 November
1963 after having been replaced by Alfredo MIRAVAL
Y DIAZ.

DURAN's duties included the preparation of visas
and the handling of visa applications which were for-
warded to the Cuban Ministry of Foreign Affairs for
approval. : :

[MEXI-7065 (IN 67737), 25 November 1963; FBI Report, dated
18 May 1964.]

Horacio DURAN Navarro - Mexican by birth; an industrial
designer, forty years old, and lives in Mexico City at
Constituyentes, Dept. 3. He lived the first eight

years of his life in Los Angeles, California; he then
lived in Chile for one and a half years before returning
to Meixco. 'He received a degree from the Escuela Nacional

de Artes Plasticas. Formerly married to Lucille DEJARDIN,
but divorced her on 5 November 1958 after six years of
marriage. He then married his present wife Siivia Tirado
de DURAN,

[DIR 85668, 29 November 1963.]
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26 November 1962 : (Date of dissemination)

A usually reliable and sensitive source in Mexico

City reported that on 26 November 1962 Gladys LECHUGA,

- wife of Carlos LECHUGA, Cuban Ambassador to the United

- Nations, fofmerly Cuban Ambassador to Mexico, said that

she had received two letters from her husband in New York.
He asked for spparation and said that the person in whom
he is interested is Silvia T. de bURAN; that she is "of
His ideas" and was willing to go to Cuba. According to
source, Teresa PROENZA, Cultural Attache at the Cuban Em-
bassy in Mexico City said that DURAN had never been a
Marxist or a communist. .

Another usually reliable source with good coptacts in
the Cuban Embassy 1n Mex1co City reported in November 1962
that LECHUGA and DURAN did have an affdlr The Cuban.Embassy
was aware of it, but efforts were made to keep-it ‘from.be-
coming known.

Information from a source whose reliability could not
be judged reported that LECHUGA had offered to marry DURAN,
a Me#ican married woman, after divorcing his wife, since she
(Silvia DURAN) was ready to accompany him to Cuba.

[DIR 84950, 25 November 1963; dissemination to the FBI.]

SECRET
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27 September 1963

In mid-afternoon, Silvia DURAN informed the Soviet
Embassy that a male American‘citizen had requested a visa
to transit Cuba on his way to the Soviet Unioﬁ. She wan-
ted to know who the American had talked with at the Soviet
Consulate. Also, she indicated that the Cuban Consulate
could grant him the visa and'érrange immigratfon details
if the concession of a Soviet visa were assured. |
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 31 January 1964,
from Richard HELMS, Deputy Director for Plans; Subject:
Infofmation Developed by CIA on the Activity of Lee Harvey
OSWALD in Mexico City, 28 September - 3 October 1963.]

27 Sentember 1963 e “

’ At 1605 hours (Mex1co time) on Frlday, 27 September

: 1963 811V1a DURAN,'a Mex1can natlonal, a local employee
of the Cuban Embassy, Consular Section, a receptlonist'Isic]
speaks witﬁ an unknown male at the Soviet Embéssy. Silvia
DURAN tells the man that the American citizen was there,
the one who wants a visa for Cuba on his way to the Soviet
Union, and he wants to know with whom he was talking there
beéause she (Siivia DURAN) had sent him to the Soviet Em-
bassy saying that if they accepted him and gave him a visa,
then the Cubans (Embassy) would also give him a visa withbut
further paper work, only advising immigration in Cuba. The
Amer%can, she says, wants to know with whom he had talked
there because he says he was told there would be no problen.
The man in the Soviet Eﬁbassy says to wait a moment. A
different Soviet speaks, and Silvia DURAN explains the same
thing to him. This man says to leave a name and telephone
number and says he will call back. Silvia DURAN gives the
telephone number 11-28-47 (Cuban Consulate). She also takes
advantage of the conversation and stated she has" moved and
wants to advise the Soviet Embassy of her change of address
so that she can receive.the Sofiet Embassy's bulletin. The

man says to call KOUKHARENKO to give her new address, then

SECRET
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he asks the name of the Consul or Cultural Attache. Silvia
DURAN says the name is Teresa PROENZA and the telephoné num-
ber if 14-13-26. The man says thanks.

[Memorandum for Deputy Chief, Operations Staff, dated 2 May
1975, from Raymdnd G. ROCCA;'Subject: Review of Agency
Holdings Regarding Photograph of Unidentified Individual

in Mexico City Published by the Warren Commission.]

27 September 1963

Pursuant to her inquiry, Silvia DURAN received a con-
firmation from the Soviet Embassy that the American had been
to the USSR installation. He had shown them a letter from
the Soviet Consulate in Washlngton 1nd1cat1ng that he had
been long awaiting a visa for himself and his wife‘to go to
the USSR. No answer had come from Washington; however, the
waiting period was sometimes four or five months. - The Ameri-
can also had a letter attesting that he was a member of a
pro-Cuban organization but he had claimed that the Cubans
would not give him a visa unless he had élready received a
Russian visa. o 3y o

| Although the Americén was still at the Cuban Consulate,

Silvia DURAN repeated fhat she could not give him a transit
visa unless a 8Boviet visa was forthcoming, notwithstanding
the American's wish to go to Cuba to wait there for his So-
viet visa. According to DURAN, the American knew no one in

- Cuba and she intended to annotate appropriately the American's
card. The Soviet official echoed her statement that the
American was not known. .
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 31 January 1964,
from Richard HELMS, Deputy Director for Plans; Subject:
Information Developed by CIA on the Activity of Lee Harvey

OSWALD in Mexico City, 28 September - 3 October 1963.]

27 September 1963 ' . L,

'
At 1626 hours (Mexico time)‘on Friday, 27 September

1963, an unidentified male, a Soviet, calls the Cuban Con-
sulate, asks Silvia DURAN if the American had been there.

Silvia DURAN §ays he is there now. The Soviet says the
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American showed papers fr§mEGt§EeTConsulate in Washington,
that he wants to go to the Soviet Union and be there for
a long~time with his wife, who is Russian, but the answer
has not come from Washington in respect to this problenm,
and’accordiﬁg to this procedure it takes four to five
months, .but without permission from the Soviet Union they
should ask, or better said, they cannot issue a visa there
without asking Washington. However, according to this man,
he showed a letter indicating he was a member of an organi-
zation in favor of Cuba and that the Cubans said that they
cannot issue a visa without his having a visa for the Soviet
Union, and now he (the Soviet) does not know what to do with
him (the Ameriqan), because they have to wait for an answer
from Waéhington. | |

~ .Silvia DURAN agrees the same problem exists Qith the
Cubans, that the problem wifh him (the American) is that he
does not know anyone in Cuba and therefore if that is true
it will be difficult for him to get a visa for Cuba, be-

cause he was thinking of processing his visa {for the Soviet

B O

Union),.because'hefknew it would require waiting a long time
for his visa to the Soviet Union while in Cuba, and from

there go to the Soviet Union. The Soviet said the thing is
that if his wife right now were in Washington she would re-
ceive her visa right now, or permiésion, from the Soviet
Union, to return to her country, she is going to receive her
visa in Washington but having this visa, she could communicate

to any place this permission, for example here or any place

- she could receive it (visa or permission), but right now they

&do not have them. Silvia DURAN says certainly and they can-

not give a letter either because they do not know if the visa
will be approved. The Soviet says he cannot give a letter

or recommendation either because he does not know him (the
American) and asks to be excused for bothering her. Silvia
says that®s all right and many thanks. ‘
[Memorandum for Deputy Chief, Opefations Staff, dated 2 May

1975, from Raymond ROCCA; Subject: Review of Agency Holdings

SEGRET
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Regarding Photograph af Unidentified Individual in Mexico

City Published by the Warren Commission.]

28 September 1963

Silvia DURAN was'againAvisited at the Cuban Embassy in
Mexico City by the American seeking a Cuban transit visa.
Mrs. DURAN contacted at least two members of the Soviet Embassy
and facilitated a direct conversation between one of the So-
viets and the American.  Conversing in poor Russian, the Am-
erican stated that he already had begn to the Soviet Consu-
late and had left an address. The Soviet official replied

that he was aware of that. The American suggested that he

~had not known his address then, and he had gone to the Cuban

'Embassy to ask for the address, becanse they had 1t. The

Amerlcan then acceded to the Sov1et off1c1a1's 1nv1tat10n to
come by and g1ve them the address. . T
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 31 Jaﬁuafywlég;;‘
from Richard HELMS, ﬁeputy Director for Plans; Subject:
Information Developed by CIA on the Activity of.Lée Harvey
OSWALD in Mexico City, 28 September - 3 October 1963.]

28 September 1963

- At 1151 hours (Mexico time) on Saturday, 28 September‘
1963, Silvia DURAN calls the USSR Embassy and talks to an‘
unidentified Soviet. She says that in the Cuban Embassy
there if a North American who was at the Soviet Embassy. The
Soviet says wait a:minute. Silvia DURANispeaks‘English with
someone - and comments in Spanish that theyvgave APARICIO
telephone number 14-12-99 and to take the number down - Silvia
DURAN then says the American citizen is going to talk with
you, i.e., the Soviet. The American first speaks Russian and
the Soviet'Speaks English. They continue’ in English. The
American talks broken Russian and says I was in-your Embassy

and spoke to your Consul. Just a minute. A Soviet ﬁakes

- the phone ‘and asks,thé.American in English what does he want.

The American says please‘speak Russién, ‘The Russian says

what else do you want? The American says I was just now at

| |
SECRET
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your Embassy and they took my address. The Soviet says I -
know that,' The American, in hardly recognizable Russian,
says I did not know it then. I went to the Cuban Embassy

to ask them for my address, because they have it. The
Soviet says why don't you coﬁe again and leave your address
with ﬁs, it i$ not far from the Cuban Embassy. The American
says I'll be there gight away.

[Memorandum for Deputy Chief, Operations Staff, dated 2 May
1975, from Raymond G. ROCCA; Subject: Review of Agency Hold-
ings Regarding Photograph of Unidenfified Individual in

Mexico City Published by the Warren Commission. ]

23 November 1963 | ‘ :

Mexico Station suggests to the Ministry of Gobernacion

that Silvia DURAN,; who is a Mexican employee at the Cuban

'~ Embassy and who put Lee OSWALD on. the telephone ffqm the Cu-.

ban Embassy to talk to the Soviet meassy'ohlig'SéﬁfeﬁBEr,
be arrestea immediately and held incommunicad6 until she
gives all details relating to OSWALD known to her.
[MEXI-7029 (IN ), 23 November 1963.]

23 November 1963

LIC. Luis ECHEVARRIA informed the Chief of Station at
1800 Mexico time that Silvia DURAN and her husband had al-
ready been arrested. They are presently under interrogation

by Gobernacion authorities. The Chief of Staiion asked

ECHEVARRIA to take measures requested in DIR 84916 [see
below]. ECHEVARRIA promised to try to keep arrest secret.
He definitely promised all information obtained from DURANS.
First report should be ready by 2000 Mexico time. Station
added that it will not be possible to keep arrest from her
family and from Cuban Embassy very long.

[MEXI-7037 (IN 67236), 24 November 1963.]

23 November 1963 “(Date pf dlssemlnatlon)

Headquarters disseminates to the Federal Bureau of

Investigation 1nformat10n~regarding Silvia DURAN, arrested

SECRET
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by Mexican authorities bgygéeEI:OO p.m. on 23 November 1963
for interrogation.

[DIR 84950, 25 November 1963:]

23 November 1963

Headquarters tells Mexico City Station that the arrest
of Silvia DURAN is an extremely serious matter which could
ﬁrejudice United States Government freedom of action on the
entire question of Cuban reSponsibility. With full regard
for Mexican interests, Headquarters requests the Station to
ensure that her arrest is kept abselutely secret, that no -
information from her is published or leaked, that all such
information is cabled to Headquarters, and that the fact of
her arrest and her statements are not spread fo leftist or
disioyal circles in the Me#ican Government.

[DIR 84916, 23 November 1963.]

23 November 1063

At 1915 hours (Mexico time), the Mexico City Station
advised the Legal Attache of Silvia DURAN's arrest and of
Headquarters' desire for secrecy. The Legal Attache had

not heard of the arrest although he had talked to Gobernacion“

contacts several times'during the last hour. The Station
indicated that it had also informed the Ambassador.

[MEXI-7042 (IN ), 23 November 1963.]

23 November 1963

Silvia DURAN was arrested at home with her husband and
members of the family who were having a party. All were
taken to jail. Since she had told not only her husband but
other members of the family about OSWALD's visits after she
read the name and saw his picture on television, she attribu-
ted her arrest to a denounciation by a cousin whom she does
not like. The Station then indicates that the source of the
Mexican Government's knowledge- (of her conta;t with QSWALD)
has :not been revealed to her.

[MEXI-7054 .(IN 67378), 24 November 1963.]

* SEGRET |
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Silvia DURAN had thé impression that OSWALD had or be-

23 November 1963

lieved he had made arrangements in Washington whereby in-
structions would be sent to the Soviet Embassy in Mexico to
issue a SoViet‘entry visa in a manner which would not require
him personally to visit the Soviet Embassy. Failure of nis
real or imagined instructions to work smoothly caused him to
become rude to the Soviets. Her impression was that he wus
simply a "comrade'" who could not live confortably under the
rigors of capitalism and wished to return to his spiritual
home in the USSR. If OSWALD talked to anyone else in the
Cuban Embassy, she was ‘unaware of it.

[MEXI-7054 (IN 67378), 24 November 1963.]

23 November 1963

Accordlng to source, “the’ staff meetlng at the Cuban
Embassy on 23 Novembér was very short and somber. ”TheN“;
general impression was one of shock and disbelief.

[MEXI-7115 (IN 69636), 28 November 1963.]

24 November 1963

© Luis ECHEVARRIA told the Chief of Station that Silvia
DURAN was completely cooperative and gave a written state-
ment attesting to two visits by OSWALD. She could not remem-
ber the exact dateg But said it was the latter part of Sep-.
tember. OSWALD showed her a American passport showing a !
long stay in the USSR. OSWALD said he was a communist and
an admirer of CASTRO. He wanted her help to get a transit
visa to Cuba in order to o to the USSR. She said she could
only arrange transit through Cuba if he already had a Soviet
visa. The Soviets told her that they had further checking
to do before they could issue a visa. DURAN did not know

why he returned to the United States without a visa. DURAN

told Gobernacion that she had recognized OSWALD on the tele-
vision on 22 November 1963. | '

| The Chief of Station has toid the Ambassador of DURAN's
arresf and will brief the Legal Attache at 0930, 25 November,

|
SECREY
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at a meeting in the Ambassador's office.

[MEXI-7046 (IN 67278), 24 November 1963.]

24 November 1963

Luis ECHEVARRIA is aware of the United States Govern-
ment's concern regarding any leaks and has warned Silvia
DURAN about talking. He feels, however, that at least the
fact of the artrest may well be leaked by other members of
her family who were picked up at the same time. The Chief
of Station will continue to push the need for secrecy.
DURAN and her husband will be released but will be kept
under close surveillance.

[MEXI;7054 (IN 67378), 24 November 1963.]

" 24 November 1963

Headquarters asks the Mexico Station that when [Lee OSWALD
was in Mexico City in late September and early October.to get a
Soviet visa and'a Cuban transit visa, did he want to travel
to Cuba rigﬁt away, alone, or have his wife join him there
and then leave later? Although it appears that he was then
thinking only about a peaceful change of residence t¢ the
Soviet Union, it is also possible that he was getting docu-
mented to make a quick escape after assassinating the Presi-
dent.
[DIR 84920, 24 November 1963.]

25 November 1963

of
Headquarters asks that(EITAMIL/é)be queried as to his

knowledge regarding Lee OSWALD's contacts with the Cuban and
Soviet Embassies.

[DIR 84926, 25 November 1963.]

-25 November 1963 ¥ , 9|

The Mexzco City Station responds that(l;TAMIL/Q)was
asked this point during the night of 23 November, but he dis-
clalmed any knowledge of OSWALD's visits. The Stati;n has
instructed him to report any new facts or significant reactions

of his associates.

[MEXI-7065 (IN 67737), 25 November 1963.]

SE&% 3
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25 November 1963 :  (Date of dissemination)

Headqﬁarters disseminates informatioh on Silvia DURAN
to the Federal Bureau of investigation.
[DIR 84950, 25 November 1963; Subject: Silvia T. DURAX,
Mexican Ehployee of the Cuban Embassy in Mexico City, Con-

tact with Lee OSWALD.]

25 November 1963

Silvia DURAN returned to her office. She scemed guite
please with her performance. Her account of the interroga-
tion contained little new except that the police had threa-

tened her with extradition to the United States to face

OSWALD. She had.no fear of a confrontation with him.

[MEXI-7115 (IN 69636), 28 November 1963.]

25 November 1963 . :

The FBI interviewed Salvador DIAZ Verson (on :an unknown
date) in Miami. The latter stgted that while he was in Mexi-
co City from 20 to 29 November 1963, attending the Congress
of the International Féderation of Professional Newspaper
Organization, he was at the offices of the newspaper Excel-

sior on the night of 25 November 1963. There he learned

"through the Mexican press that the Mexican Government had

arrested one Silvia DURAN; that DURAN allegedly had OSWALD

‘as a guest in her house during his visit to Mexico; that

DURAN placed OSWALD in contact with officials of the Cuban
Embassy in Mexico City. DIAZ Verson went on to claim that
he was told by Dr. DORRELL Navarros, an exiled Cuban news-
paperman employed by Excelsior that OSWALD and DURAN on the
day following OSWALD's arrival in Mexico City went to a res-
taurant called the Caballo Blanco or possibly the Caballo
Bayo where they met an official of the Cuban Embassy. DIAZ
Verson claimed he knowé nothing about OSWALD and- the Cuban
official leaving the restaurant together in a car. :

(NB: DIAZ Verson was interviewed»by the FBI sometime before

11 January 1964.)
[Memorandum to Mr. Clarence A. BOONSTRA, Charge d'affaires
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ad interim, dated 29 January 1964, from Clark D. ANDERSON,

Legal Attache; Subject: Lee Harvey OSWALD. Copy to Win-
ston M. SCOTT.] |

26 November 1963

Mexico City Sfation forwards to Headquarters a trans-
lation of a conversation between'Cuban President DORTICOS in
Havana and Ambassador Joaquin HERNANDEZ Armas in Mexico City
at 0924 hours on 26 November 1963. | |

DORTICOS was concerned‘whethér the Mexicans had ques-
tioned Silvia DURAN about the passage of money to the "Ameri-
can". The Ambassador responded that she had not been asked
about money. |

[MEXI-7068 (IN ), 26 November 1963.]

26 November'1963 - ‘ :

The Cuban Government passes a note to- the Mex:can Am-
bassador to Cuba, Gilberto BOSQUES, protestlng the action of
the Mex1can police in questlonlno an emnloyee of the Cuban
Consulate -in Mex1co City about OSWALD'S reported appllcdilnh
for a Cuban transit visa durlng his visit,

In its note, the Cuban Government. had charged that its
Consulate's- employee, éenora Silvia DURAN, had beeﬁ detained
by the police on 23 November, held in prison until midnight,
physically mistreated, ana subjected to insinutations about
alleged "intimate relations'" with OSWALD. The Cﬁban note
said that this "illegal" investigation corresponded to the
plan of reactionaries in the United States who were using
President Kennedy's assassination to promote a war policy on-
the bases of acéusatidns against Cuba and the Soviet Union.
Alleging that the Mexican police actions had‘disregarded the
minimum guarantees -owed to employees of a consular office, |
the Cuban note concluded that the incident had damaged the
friendly relations -betveen thgﬂtwolcounyries.

[UH S. Embassy Despatch, Mexico City, dated 2 Decembér 1963,
de;patch no. illegible.]‘ |

SECRET
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Mexico City Station forwards Ambassador's message for

26 November 1963

passing to the Secretary‘ofiétate, Mr. McCONE, and Mr. HOOVER.

In his message, the Ambassador suggested that the Mexi-
cans should rearrest and interrogate Silvia Tirado de DURAN
along the following lines:

"a. Confront Silvia DURAN again with Nicaraguan

and have Nicaraguan inform her of details of his

statement to us. | N

"b. Tell Silvia DURAN that she is the only llV'

ing non-Cuban who knows the full story and hence

she is in the same position as OSWALD was prior

to his assassznation her only chance for sur-

vival is to come clean with the whole story and

to cooperate completely with the Mexican Govern-

ment in return for Mexican Government protection.

"c. She will not in any case be allowed to leave
Mexico."

The Ambassador asks for 1mmed1ate instructions on
whether "we are authorlzed to request Pre51dent LOPEZ
Mateos to rearrest and tdke Silvia DURAN 1nto protectlve
custody. Danger of her dlsappearance or murder may be
immediate and great."

[MEXI-7072 (IN }, 26 November 1963.]

27 November 1963

Headquarters suggests to the Mexico Station that in
lieu of arresting Silvia DURAN, she be pléced under close
surveillance by CIA om by Mexican authorities.

[DIR 85198, 27 November 1963.]

27 November 1963 I (date of dissemination)

Headquarters disséﬁinates information obtained from
Silvia Tirado de DURAN to the Federal Bureau of Investiga-
tion. The dissemination is based upon MEXI-7054 (IN 67378)
and MEXI-7065 (IN 67737).-‘ | |
[DIR 85222, 27 November 1963.]

27 November 1963

At 1215 hours (Mex1co tlme), Luis ECHEVARRIA, acting

Wlnlster of Gobernacion, informed the Chief of Station that

Silvia DURAN had been rearrested because she was attempting

SsEGRET




SECRET

[MEXI-7101 (IN 69048), 27 November 1963.]

‘to leave Mexico for Cuba.

27 November 1963

Headquarters instructs the Mexico Station that, in
light of DURAN's second arrest, Mexican authorities should
interrogate Silvia DURAN to the extent necessary to clarify
oﬁtstanding points which have been raised by your cables
during the last 48 hours. Hﬁadquarteré goes on to say that
the Station may provide qﬁestions to the Mexicah interroga-
tors ''but we do not want any Americans to confront Silvia
DURAN or be in contact with her."

[DIR 85318, 27 November 1963.]

Zf November 1963

‘With reference to DIR 85318 (see above entry), Head-.
quarters tells the Mex1co Station that it wants. to be .cer-
tain '"that there is no misunderstanding between us, we want
tq insure that neither Sylvia DURAN nor the Cubans gets the
impression that the Americans behind her;rearrest.[ In other
words, we want Mexican authorities to.take responsibility
for whole affair."

[DIR 85371, 27 November 1963.]

27 November 1963 : (Date of diSsemination)

Headquarters reports Silvia DURAN's second arrest
to the Federal Bureau of Investigation, the State Depart-
ment, and the White House. Dissemination based upon
MEXI-7101 (IN 69048), 27 November 1963.

[DIR 85471, 27 November 1963.]

27 November 1963

Mexico City Station forwards to Headquarters a trans-
lation of a second conversation between President DORTICOS
and Ambassador HERNANDEZ Armaggwhi¢h to?k place at 1839
(Mexico time) on 27 November.' DORTICOS appeared to ﬁe still
coﬁcerned whether the Mexicans had threatened Silvia DURAN

to force her into making a statement to the effect that the
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(Cubun) Consulate had given money 'to the man . . . that
American". The Ambassador responded that at no time had
they done such a thing.

[MEXI-7097 (IN ), 27 November 1963.]

27 November 1963

<£ITAM?{/§)reported that after Silvia DURAN'Q first
arrest it was public knowledge that there was a great deal
of discussion of this action in the Embassy. (fITAM;QOg)
described DURAN as being very intelligent and quick witted.
According to source, there was almost no discussion
about the assassination in the Embassy, nor did he hear any
expressions of pleasure. |

[MEXI-7115 (IN 69636), 28 November 1963.]

27 November 1963 }

| Headquarters requesfs México City Station met’ to.take
any action to rearrest Silvia DURAN or to arrest others
without approvai from Washingtén.

[DIR 85178, 27 November 1963.]

27 November 1963 A :

Headquarters suggests to the Mexico City Station that
"in lieu of arresting DURAN, she be put under close surveil-
lanee by the CIA or by Mexican authorities."

[DIR 85198, 27 November 1963.]

27 November 1963

Headquartefs informs the Mexico City Station that the
Department of Justice is preparing a report on the whole as-
sassination case and wiil undoubtedly want to include the
detailed data on OSWALD's activities in Mexico. Obviously
the telephone tap material cannot be used, but the staieﬁénts
of Silvia DURAN which carry essentially the same import could
be used without compromising Mexico Station's sources or re-

. vealing the nature and extent of your liaison. Ther;fore re-

quest you cable in a translated version of her statements and

obtain [official Mexican] permission to use these statements

2]y |
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in the official report, x§i§gﬁgrincidentally will be pub-
lished.
[DIR 95245, 27 November 1963.)

27 - 29 November 1963
Silvia DURAN was arrested for the second time on 27
November, interrogated on the 28th, and released on the
29th of November. The interrogation was based upon ques-
tions prepared by the Station and approved by the Legal‘
Attache,
"a. Asked her relations with a number of indivi-
duals including some invented names and others
registered owners of cars she had been seen in

during a January 1963 surveillance. Disclaimed
knowledge of all. : '

"b. Claimed never a member of the Liga Leninista

Espartaco or PFM, inasmuch as she dId not agree
with ideas of neigher except for support of Cuba.

"c. Claimed no affiliation with ICAP, nor connec-
tion with the Soviet Embassy which only.visited .
twice, once for GAGARIN - TERESKOVA reception” and
once at anniversary of Revolution. :

"d. Remembered OSWALD perfectly and denied he wore
glasses. Otherwise no additions to original story.

"e. Xnew of no re-daired negro in the Cuban Embassy.
No new people arrived at the Embassy around the time
of OSWALD's visits.

"f. Admitted to.a one two-week trip to Cuba in 1961.
No trips since then and does not plan to go. She de-
nied having asked the Ambassador to send her there
after her first interrogation."

[MEXI-7364 (IN 79373), 12 December 1963]

28 November 1963

Mexico City Station comments that the sécond pickup
of Silvia DURAN, which was made on the Government's initia-
tive without prior consultation with Station or the U. S;
Embassy, obviously evidence of a great desire of Mexican
authoritieé to be of service. Immediétely aftsr pickup,
ECHEVARRIA had received instructions from(}lTENSOR)per-
sonally not to release DURAN until Winston SCOTT said so.
At Headquarters' request, Chief of Station furnished, in-

tefrogatién questions to ECHEVARRIA night of 27 November.

- [MEXI-7118 (IN 69656), 28 November 1963.]

SEGRET
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The Mexico Station advises Headquarters that it is

23 November 1963

sendiqg a photostatic copy of a ten-page statement by
Silvia DURAN obtained from Luis ECHEVARRIA. Roger T.
KINGMAN (P) 'will carry the document to Washington Wwhere
he is arriving at Dulles Airport at 0800 on 28 November
1963.

[MEXI-7105 (IN ), 27 November 1963.]

28 November 1963

In light of DIR 85371, the Station felt it had no .
alternative but to iﬂform ECHEVARRIA that neither SCOTT
nor the U. S. Government making an official request for
DURAN's continued detention. The decision to'reléase her

must be theirs (the Mexicans). This was done at 1200

noon (Mexico time) on 28 November.

[MEXI-7118 (IN 69656) , 28 November 1963.]

28 November 1963

Luis ECHEVARRIA advised the Chief of Station that un-
less there are significant developments from the present
interrogation of Silvia DURAN )based upon questions furnished
by the COS on 27 November) or from the interrogation of Gil-
berto ALVARADO, DURAN will be released during the night of
28 November or early morning 29 November.

[MEXI-7124 (IN 69676), 28 November 1963.]

28 November 1963

Luis ECHEVARRIA advised the Chief of Station that the
Mexican Government had refused to accept the very rude note
of protest handed to the Mexican Ambassador BOSQUES in Havana
on 27 November by Raul ROA, the Cuban fdeign minister.

[MEXI-7124 (IN 69676), 28 November 1963.]

28 November 1963 :

The Mex1can Foreign Mlnlster Manuel TELLO announced on
28 Novenber that the Mexican Ambassador to Cuba, Gilberto

BOSQUES, had been instructed to return as "unacceptable'" the

SEGRET
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Cuban Government's note of Novemher 26 which had protested
the actuon of Mex1can police in questioning an employee of
the Cuban Consulate in Mexico City about OSWALD's reported
application for a Cuban transit visa during his visit,
[meassy.DeSpatch, Mexico City, dated 2 December 1963{

DST 28350.] | o | |

29 Novemher 1963

ECHEVARRIA advised the Chief of Station early on 29
November that Silvia DURAN had been released again at about
1900 hours (Mexico City time) on 28 November. DURAN is
ﬁnder close surveillaﬁce and will be apprehended any time
information received warrants such an adtioﬂti.She still ap-
péars to the Mexicans to have been involved only ih busi-
ness of p0551b1e Cuban and Soviet v1sas ‘for OSWALD

[MEXI-7125 (IN 70103), 29 November 1963, ]

29 November 1963 s (date«of dissemination)

Headquarters disseminates highlights of official
Mexican interrogation of Horacio DURAN Navarro and Silvia
Tirado de DURAN.

[DIR 85669, 29. NOvember 1963.]

29 November 1963 :  (date of disseminatibn)
Headquarters disseminates to the FBI, State Department,

and the White House information relating to Silvia DURAN con-

~tained in MEXI-7115 (IN 69636), 28 November 1963.

[DIR 85670, 29 November 1963.]

29 November 1963

The Chief of Station passes to the'Legal Attache a

copy of a ten-page statement of information obtained by the

Ministry of Gobernacion during the first detention of Silvia

DURAN.

[Memorandum for Mr. Clark D. ANDFRSON Leval Attache, dated

29 November 1963, from Winston M. SCOTT.] '
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Headquarters wants to be sure that Mexico City Sta-

29 November 1963

tion is immediately giving the Legal Attache everything the
Station receives from ALVARADO and Silvia DURAN so that the
Legal Attache can forward thé data directly to FBI Headquar-
ters. If the Legal Attache does not have sufficient conmu-
nications facilities or staff, he can send his messages

through Agency channels, otherwise, Headquarters will con-

", tinue to disseminate information to the FBI. Indicate on all

cables whether the Legal Attache has been given the same in-
formation being repofted to Headquarters.

[DIR 85712, 29 NOvember 1963.]

29 November 1963

Headquarters disseminates to the Féderal Bureau of

- Investigation, the Department of State, and the White House

information relating to Silvia DURAN's (second) féiéésé.

[DIR 85714, 29 November 1963.]

29 November 1963 : (date of dissemination)
Headquarters disseminatés to the Federal Bureau of In-

vestigation, the Department of State, and the White‘House,

a rush translation of a report by the Mexican police of an
interrogation of Silvia Tirado de DURAN, her husband, Horacio
DURAN Navarro, and others immediately following their arrest
on 23 November 1963. ) .
[DIR 85758, 29 November 1963.] _ '

11 December 1963

The Legal Attache in Mexico City passes to the Ambassa-
dor and to the Mexico Station an FBI memorandum .concerning
OSWALD's activities in Mexico City from 27 September through '
2 October 1963. | | ' ;
[M?morandum to The Ambassador, dated 11 Decembe;'1963; from :

Clhrk D. ANDERSON, Legal Attache; Subjeét;_ Lee Harvey OSWALD.]

12 December 1963

The FBI is pushing to wind up its analysis of the

SECRET
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Mexican aspects of the OSWALD case and urgently needs the

results of the interrogations of Silvia DURAN and her husband

during their second arrest.

[DIR 88642, 12 December 1963.]

12 December 1963 : (déte of dissemination)

Headquarters disseminates to the Federal Bureau of In-
vestigation, the Department of State, and the White House,
information obtained from the second interrogation of Silvia
DURAN. [Based upon MEXI-7364 (IN 79373), 12 December 1963.]
[DIR 88747, 12 December 1963.]

13 December 1963

Mexico City Station forwards to Headquarters two copies
of the Mexican Gbyernment interrogation repbrt'on the "second
arrest" of Silvia Tirado de DURAN. A copy of the report was
passed to the Legal Attache on 13 December 1963.

[HMMA-22625, 13 December 1963.] |

21 Deeember 1963

Headquarters tells Mexico Station that the present plan
for passing information to the Warren Commission is to elimi-
nate any mention of telephone taps, in order to protect the

Station's continuing operations. Headquarters will rely in-

-stead on statements by Silvia DURAN and on the contents of

the Soviet Consular file’which_the Soviets gave to the Depart-
ment of State. The file shows that both OSWALD and his wife
were dickering with the Soviets. in Washington by mail so as
to obtain perm1551on to return to the Soviet Un?on. |
‘Exact detailed information from(i?TAHIL/? and /é)on
just what SllVla DURAN and other officials said about OSWALD's
visits and his dealings would be valuable and usable corro-
borative evidence. Headquarters requestsfthe Station to ques-
tion them carefully jon these points, while attempting to ob-
tain as much authentic data as possible'without mixing in what
they have plcked up from the newspapers.

[DIR 90466, 21 December 1963.]

SECRET
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] . ,
CLITAMIL/Q)renorted on 27 Dlecember 1963 that Silvia

27 December 1963

had not returned to work since her release from her second
arrest. Silvia's husband was angry over Foreign Minister

ROA's noté which made a cause celebre of the affair. 'He

told a Cuban Embassy official that ROA's note was inaccu-
rate in claiming that Silvia had been mistreated by the
Mexican police.

[MEXI-7615 (IN 91178), 2 January 1964.]

2 January 1964

(@ITANIL/?)has nothing additional to offer beyond the
account in ﬁ%x1-7115 except that Silvia DURAN 'said at that
time she was perfectly willing to travel to the Uﬁitedetates
to confront OSWALD if necessary. @ITA?:{IL%)_)iid not talk to
Silvié about the OSWALD ViSit, merely stood groupd‘with other
staff members while Silvia recounted her arrégf;u%ﬁté;¥oga-
tion, and release. She did not mention any details about her
encounter with OSWALD.

[MEXI-7615 (IN 91178), 2 January 1964.]

4 and 9 January 1964

Salvador DIAZ Verson was interviewed by a Special
Agent of the FBI on 4 and 9 January 1964. DIAZ Verson
furnished information which he had obtained while atten-
ding a Congress of the International Federation of Pro-
fessional Newspaper Organizations (FIOPP), in Mexico
City, from 20 November to 29 November 1963.
[FBI Field Memorandum from Miami, Fiorida, dated. 2 March
1964; Subjecf: Lee Harvey OSWALD, Internal Security - R.
DBA-66398. ] | |

10 January 1964 (date of dissemination)

Headquarters forwards dissemination to the Federal
Bureau of Investigation containing a translation ofithe
official Mexican police report on thé second interrogation
of Silvia DURAN, done on 28 November 1963.

[CSCI-3/779,482, 10 January 1964.]

SEGRET
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On 11 January 1964, Dr. Eduardo BORRELL Navarro was

11 January 1964

interviewed in Mexico City by a confidential source. He

made the following statements regarding Salvaddr DIAZ Ver-
son's allegations concerning Lee Harvey OSWALD,

Salvador DIAZ'Verson was in Mexico City as he claimed
and did discuss Lee OSWALD with BORRELL and other Cuban
exiles. BORRELL did not tell the story credited to him by
DIAZ Verson concerning the visit to a Mexico City restaurant
by OSWALD and Silvia DURAN. BORRELL had never heard this
stor? or any similar‘story before.

BORRELL knew of no meeting between OSWALD and Cuban
Embassy officials other than the meetings whicﬁ allegedly
occurred ‘at the time OSWALD visited the Cuban Consulate in
Mexico City. A _- L . :'
[Memdrandum to Mr. Clarence A. BOONSTRA, Cha:@gid?affaires

ad interim, dated 29 January 1964, from Clark D. ANDERSON,

Legal Atfache; Subject: Lee Harvey OSWALD. Copy to Win-
ston M. SCOTT.]

13 January 1964

The legal Attache in Mexico City informed the Mexico
Station of current problems in the FBI's investigations of
leads pertinent to Lee Harvey OSWALD:

"a. FBI Headquarters sent a cable to Mexico stating
that Salvador DIAZ Verson was the source of the ana-

lysis prepared by Cuban psychologist, Jose I. LASAGA
of Miami.

"b. FBI ‘interviewed DIAZ Verson who said that Silvia
DURAN took Lee OSWALD to Caballo Bayo Restaurant near
Chapultepec Golf Club where they met Cuban Ambassador
to Mexico, Joaquin HERNANDEZ Armas. Then HERNANDEZ
took OSWALD for a ride in his car so that they could
talk privately. '

"~ "c. DIAZ Verson told the FBI his source was Eduardo
BORRELL Navarro, Mexican newspaperman who writes edi-
torials for Excelsior.

""d. The FBI sent Matthew CRAWFORD to interview BORRELL

Navarro on 12 January. Latter sajd he did not know any

more than that OSWALD had been to Mexico and had visited
the ‘Cuban Embassy and Silvia DURAN. He said everything

he knew had been published and was public knowledge.

{
i

[MEXI-7776 (IN ), 14 January 1964.]

\
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On 17 January 1964, a source who has furnished reliable

17 January 1964

information in the past advised that he had been unable to
locate a Caballo Blanco Restaurant in Mexico City, but stated
that there is a Caballo Bayo Restaurant locatad on the out-
skirts of Mexico City. He advised that on 11 January 1964,

he exhibited photographs of former Cuban Consul Eusebio AZCUE
Lopez, who was in charge of the Cuban Consulate at the time
of OSWALD's viéit there, of Cuban Ambassador Joaquin HERNANDEZ
Armas, of Silvia DURAN, and of OSWALD to employees of the

Caballo Bayo Restaurant and had conducted extensive interviews

~ of these employees. The source said he was unable to find

anyone among the employees who could recall any of the persons

whose photographs,were exhibited as having been at the restau-

[Memorandum to Mr. Clarence A. BOONSTRA, Charge d*affdires

ad interim, dated 29 January 1964, from Clark D. ANDERSON,

Legal Attache; Subject: Lee Harvey OSWALD. Copy to Win-
ston M. SCOTT.]

29 January 1964 ; : , : .

DIAZ Verson, the source of Jose I. LASAGA's information
that the Cuban Ambassador to Mexico City had a long conference 4i

with Lee OSWALD at a restaurant outside Mexico City, turns out

to be a highly unreliable source, with a reputation for fabri-
catior. He did go to Mexico, via Guatamala and Nicaragua,
leaving Miami on 18 November 1963. He was to attend a confe-

rence in Mexico of the FIOPP (Federacion Internacional de

Organizaciones de Periodistes Professionales) between 19 and

29 November 1963.

The FBI has questioned DIAZ Verson about his story. He
said that Silvia DURAN, clerk 6f.the Cubaﬁ Consulate ‘in Mexico
City, took Lee OSWALD to the Caballo Cayo [sic]*kestaurant
near Chapgltepec'Park where they mat the Cuban Ambasbkador
Joéquin HERNANDEZ Armas and that HERNANDEZ Armas took OSWALD

for a long ride in his car so he could talk. DIAZ Verson said

SECRET
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that his source for this information was Mexican journalist,
Eduardo BORRELL Navarro, editorialist for the large conser-
vative daily Excelsior, but when the FBI asked BORRELL about
it he said that DIAZ Verson had made it all up. BORRELL
said he knew nothing beyond the fact that OSWALD had been in
Mexico, had visited the Cuban Embassy and talked to Silvia
DURAN. ' |
A senior FBI official in Mexico, Clark ANDERSON, toild
our Station Chief that he knew DIAZ Verson'well wehn  they
were both in Havana and that DIAZ Verson was note& for ''re-
'7Rports based on his intuitive'feelings". He rarely reported
- facts. _ .
This seems to discredit completely the éfor% that OSWALD
-haa had a long conference with the Cuban Ambassador in Mexico
City. | | VA
[Blind Memorandum, dated‘ZQ January 1964; Subject: ‘ Presence

of Salvador DIAZ Verson in Mexico around 22 November 1963.]

31 January 1964 | :

The Agency forwards to the Warren Commission a memoran-
dum with an enclosure regarding "Information Developed by CIA
on the Activitf of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 Sep-
tember - 3 October 1963", ‘

"We have included in this paper only hafd,-subSténtive

information. Any judgements that are made represent

professional evaluations by individuals who have worked
over the years as specialists in their fields. Specu-
lation, rumor, and vague detail not directly related

to OSWALD's activity have not been included." \
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 31 January 1964,
from Richard HELMS, Deputy Director for Plans; Subject:
Information Deveioped by CIA on the Activity of Lee Harvey

OSWALD in Mexico City 28 Séptember - 3 October 1963.]

21 February 1964 :

The Agency forwarded to the Warren Commission a memo-
randum to which were attached two enclosures: "
i s

a. Results of the interrogation of Silvia Tirado de

DURAN, her husband, Horacio DURAN Navarro et al,

SECRET
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immediately following their detainment on 23 Novemher
1963,
b. Results of the interrogation of Silvia Tiradd de
DURAN on the morning of 28 November 1963.
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, dated 21 February 1964,

from Richard HELMS, Deputy Director for Plans; Subject:

Translations of Interrogation Reports of Silvia DURAN. ]

27 February 1964

Salvador DIAZ Verson was interviewed by Special Agent
of the Federal Bureau of Investigation at Miami, Floride,
on 27 February 1964, at which time DIAZ Verson furnished the
following information: ﬁ

"DIAZ Verson resides at 8770 S.W. 2lst Street, West-
chester, Miami, Florida. He is a Cuban exile, for-
merly associated with the Cuban police in 1933, Chief
of Cuban Military Intelligence Service during the
period 1948 to 1952, but primarily a newspaperman by
profession. ﬁ . o

"He had been previously interviewed by a Special
Agent of the FBI on .January 4 and 9, 1964, on which
dates he furnished the data which he had obtained
while attending & Congress of the International
Federation of Professional Newspaper Organizations
(FIOPP), in Mexico City, from November 20, 1963 to
November 29, 1963.

"He stated he knew absolutely nothing first hand
concerning the visit of Lee Harvey [OSWALD to Mexico
or of persons contacted by OSWALD while in Mexico.

He stated, as previously revorted, that he did have
contact with Dr. Eduardo BORRELL Navarro, who is
employed by the Mexican newspaper Excelsior, but
stated he did not, and does not, attribute to Dr.
BORRELL Navarro the information regarding the contact
of OSWALD with Silvia DURAN, an emplovee of the Cuban
Consulate at a Mexico City restaurant.

"DIAZ dtated the only contact of OSWALD discussed by
him with BORRELL Navarro was that of the visit of
OSWALD to the Cuban Consulate in Mexico, and the fact
that Silvia DURAN was picked up and interviewed by the
Mexican police. He said there was some speculation
and talk regarding the identity of the specific offi-
cial of the Cuban Consulate or Embassy with whom DURAN
may have placed OSWALD in contact. DIAZ Verson stated
Dr. BORRELL Navarro never stated that OSWALD went to a
restaurant in Mexico City called the Caballo Blanco or
possibly the Caballo Bayo, where OSWALD and DURAN alle-
gedly met an official of the Cuban Embassy. DIAZ Ver-
son stated he did not discuss with BORRELL Navarro the
allegation that OSWALD was a.gust,in the house of Sil-
via DURAN while he was in Mexico. !

"DIAZ Verson stated the matter of OSWALD allegedly
meeting with DURAN at the restaurant and allegedly be-
ing a guest in her home, were strictly unidentified
questions, comments, and the voicing of thoughts and
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speculation by a rather large group of Latin American

newspapermen in the offices of Exeelsior on the night
of November 25, 1963.

"DIAZ Verson stated that after Angel FERNANDEZ Varela
was interviewed by the FBI in Miami, he came to DIAZ
Verson and asked: 'Just what were those details about
OSWALD meeting DURAN in some cabaret or restaurant in
Mexico City and the introduction of OSWALD to an offi-
cial of the Cuban Embassy?' FERNANDEZ Varela admitted
he had not understood the story too well and perhaps
had conffised it 'a little' when he retold it.

"On February 29, 1964, upon being further interviewed
concerning variations in his accounts of the above
events, and especially the sources responsible for
certain specific statements, DIAZ Verson admitted that
he did make statements to a Special Agent of the FBI
on January 4 and 9, 1964, slightly at variance with
each other, and both at variance with what he related
to another Special Agent of the FBI on February 27,
1964. He stated he did not do this out of malice or
bad faith, or with intent to mislead anyone. He de-
clared he did not regard anything he heard, os said he
had heard in Mexico, as evidence, or of serious impor-
‘tance; he stated he had engaged in loose talk and re-
peated theory and speculation, and when challenged as

- to his sources, he was ashamed to admit an irrespon-

- sible naming of sources.
11

"DIAZ Verson declined to take a polygraph examination
stating it would only humiliate him further, and show
what he had already admitted.

"With regard to a relationship between BORREL Navarro
and. Horacio DURAN Navarro, DIAZ Verson stated BORRELL
Navarro is a Cuban, only temporarily residing in exile
_in Mexico City. Horacio DURAN Navarro and his wife,
Silvia, are Mexicans. DIAZ Verson stated that Cuba
protested the arrest and interrogation of Silvia DURAN
by the Mexican Police; the Mexican Foreign Office re-
jected the protest, and in doing so, stated DURAN
Navarro and wife are Mexican citizens. DIAZ Verson
stated this was the account published in Mexico City
newspapers, and he concluded the same maternal name
of Navarro for BORRELL Navarro and DURAN Navarro is only
~coincidence."

[FBI Fieid Memorandum from Miami, Florida, dated 2 March 1964;

Subject: Lee Harvey OSWALD, Internal Security -~ R. DBA-66938.

7 April 1964

The Agency fowwards a memorandum to the Warren Commission
confaining information on the -actionf of Silvia DURAN on her
return to work at the Cuban Consulate on 25 November 1963,
following her first interrogation by tﬁe Mexican authorities. |
"This item may be useful to the Commission in the evaulation
ofiNré. DﬁRAN's story."

[Memorandum for Mr.:J.‘Lee RANKIN, dated 7 April 1964, from
Richard HELMS, Deputy Director for Plans. DDP 4-1787.]
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6 :
On 5 May, Mr.(&HITTE: and Mr, H%}é met with Mr.

5 May 1964

SLAWSON of the Commission in Mr.(@HITTEK}E office. This
meeting had been requested to ask for a fresh translation

of the taped conversation between Cuban President DORTICOS
and Ambassador HERNANDEZ Armas. Win SCOTT had told the
Commission staff members visiting Mexico City that his trans-
lators, in the rush at the time, might have misconstrued cef-
tain nuances of meaning in what was a difficult recording.

In view of this, Mr. SLAWSON asked that a new translation be
made, if possible, by a person knowledseable of the Cuban

dialect.

~ [Memorandum for the Record, dated 5 May 1964, by Thomas R.

HALL; Subjeét; Meeting with Mr. SLAWSON of the Presidential

Commission.]

5 May 1964

According to Mr. SLAWSON, no member of the Commission
now knows of the telephone taps in Mexico City (he did not
mention Mr.‘DULLES).

[Comment: This statement does not include members of the
Commission's staff, for at least three members of the staff,
including Mr. SLAWSON, had been briefed by Winston SCOTT

on all the pertinent telephone calls during their visit in
April 1964. HMMA-23249, 14 April 1964,]

[Ibid.]

6 May 1964 :  (date of FBI Report)

Silvia DURAN's name appears in Lee Harvey OSWALD's
personal address book.

[FBI Report, dated 6 May 1964. DBA-70128.]

18 May 1964 : (date of FBI Report)

Date of an FBI report containing a compilation of facts

known to date on OSWALD's trip-to Mexico and his activities

) thére. Also included are allegations by various individuals

2l

concerning OSWALD's Mexico contacts.

i
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"On 24 March‘196 R Captaln Fernando GUTIERREZ Barrios,
Assistant birector of the Mexican Federal Security Police,
Mexico, D. F., made available a copy of a signed statement
which had been made by Silvia DURAN to the»Federél Security

Police on 23 November 1963." A trunslation from the Spanish

oE that statement is recorded on pages 35 through 41 of the

report.

[FBI Report, dated 18 May 1964; Subject; Lee IHarvey OSWALD.]

19 May 1964

Mexico Station -forwards to Headquarters two copies of

the Gobernacion Report on the steps taken and investigations

made by the Mexican Government as a result ofﬁpresident
Kennedy's assassination. The attached copies wer; "unofficial"
as the Ambassador had not yet rece1ved that report from the
Secretary of Foreign Affairs. "' M“,m;;w,'h.,v

The. Station noted that this report had:géeﬁﬁgékéa for by
the three staff members of the Warren Commission who visite d
Mexico 8 - 13 April 1964. At that time, Acting Secretary of
Gobernacion, Luis ECHEVARRIA, promised this report would imme-
diately be sent through the Ministry of Foreign.Affairs to the
United States Ambassador.

A copy of the report was received by the Station from

the Legal Attache who had received a copy'unofficially from

the Director of Investigations, Gobernacion, Santiago IBANEZ

Llamas.

[HMMA-23443, 19 May 1964.]

.26 May 1964

The Mexican Station forwarded to Headquarters a copy
of the official report which "will be sent to the Warren
Commission as a response to the request made to Luis ECHEVARRIA

Acting Minister of Gobernacion, by the three staff members

of the Warren Commission who visited Mexico in Aprll 1964."
The report was received by Ahbassador FREEMAN on 22 Way 1964.
[HMMA—ZSSZO, 26 May 1964.]

CSECRET 0
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Date of Note no. 507794 from the Mexican Secretariat

23 July 1964

of Foreign Relationd granting the permission of the Mexican

Government to publish the documents on the activities of

Lee Harvey OSWALD in Mexico.

[According to the source document, this note was received by

‘the U. S. Embassy in Mexico City on 17 August 1964.]

[U. S. Bmbassy Despatch, Mexico City, dated 20 August 1964.]

5 Allgust 1964

Foreign Secretary GOROSTIZA telephoned the United States
Minister BOONSTRA with reference to Ambassador FREEMAN's dis-
cussion with him of documents which the Warren Commission ..
wished to publish. 'He said that. after considerfng further
the request by Ambassador FREEMAN and after rveviewing all of

the documents, the Government of Mexico agrees to the publica-

tion of all of the documents which it provided to us regard-

ing its investigations of the activities in Mexico of Lee

Harvey OSWALD. The Secretariat of Foreign Affairs is now

preparing a Note -Verbal informing the Embassy of this de-
cision but he was telephoning this to me in the eveﬁt that
we wished to bégin prompt action."

[Memorandum of Conversation, dated 5 August 1964, between
Foreign Secretary GOROSTIZA and Minister BOONSTRA; Subject:
Clearance for Publication of Mexican Documents by Warren

Commission.]

13 August 1964 :

On this date the United States Embassy in Mexico City
received a note, dated 23 July 1964, from the Secretariat of

Foreign Relations. This note stated the agreement of the

Mexican Government to the publication by the Warren Commission

of the documents 1, 2, 3, 4, and 6 which had been provided to
the U. S. Embaésy as attachments to the,Secretariat's note of
9 qune 1964. Document no. 5 had been inadvertantly Lmitted.
Fdilowing a conversation between'MinisterACounselor C. A.

BOONSTRA and Ambassador Jose GALLASTEGUI, Secretariat of For-

SECRET |
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eign Relations, the latter said that it was the intention of
the Mexican Government to éllow the publication of all the
documents, including doéumént no. 5. Accordingly, the note
was retyped with the 1nc1u51on of document 5, and returned

to the Tmbassy under the same date and note number.

[Memorandum of Conversation, dated 14 August 1964, between
Ambassador Jose GALLASTEGUI;:Secretariat of Foreign Relationss
and U. S. Minister Counselor, C. A. BOONSTRA; Subject: Clea-
rance for Publication of Mexican Documents by the Warren

Commission.]

8 September 1964

‘Mexico City Station forwards to Headquarters two photo-
static samples of Silvia DURAN's signature, in accordance
with referenced cables. [DIR 47423 and MEXI-0805.]

[HMMA-24280, 8 September 1964.]

14 September 1964

Mexico Clty Station forwards to Headquarters another
copy of Silvia DURAN's signature.
[HMMA-24304, 14 September 1964.].

16 September 1964

Mr. SLAWSON of the Warreﬁ Commission in a discussion
relating to Silvia DURAN's handwriting sample asked if
there -s information available regarding her current status
8§ moral, attitude, current employment. Headquarters asks
the Mexico Station to furnish information relating to DURAN's
situation ahd outlook. Headqua;teré suggest that Mexican of-
ficials not.be consulted. |

[DIR 49619, 16 September 1964.]

16 Séptember 1964

Headquarters forwards request from Warren_ﬂomm1551on for
any substantive data whlch can be c1ted 1n the publlshed re-
port as am authoritative source reqardlng allegatlons that
Silvia DURAN and her husband were or are members of the Commun-

ist Party.

SECRET
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Mr. SLAWSON, the Commission attorney, recalls that
both the Chief of Station and the Legal Attache referred
to these allegations during SLAWSON's visit to Mexico.
Headquarters asks whether any documentary or other
evidence exists or can be attributed to Mexican authorities.

[DIR 49941, 16 September 1964.]

13 Sentember 19064

TSD forwards to Chief, Counter Intelligence Staff a
memorandum on handwriting identification.

"1. Reference forwarded (1) a poor quality
reduced size photograph of a Cuban visa appli-
cation in the name of Lee H. OSWALD with a hand-
written notation in the lower left corner that
appears to read 'Hotel del Camercon (?)/Room 18
46-60-51(?)', (2) enlarged photograph, unknown
size, of signature 'S. de DURAN', and (3) xerox
copy of volume 3 of the exhibits in the 'Inves-
tigation of Assassination of President John F.
Kennedy, November 22, 1963', containing handwri-

'~ ting specimens of lee Harvey OSWALD. . It was re-
quested that an effort be made to determine if . |
Silvia DURAN ow Lee H. OSWALD wrote the notation
in the lower left corner of the visa application."

'[Memorandum no. G-9813 for Chiéf, DDP/CI, dated 18

September 1964, from TSD/GARB/ODS. ]

19 September 1964

In response to Headquarters' requests (DIR 49619 and
49941}, the Mexico Station forwarded the following infor-
mation "from high official of Mexican Government in a posi-
tion to know the facts'":

"a. Her full name is Silvia Tirado Bazan de DURAN
her husband;s full name is Horacio (DURAN) Navarro.

"b. At the time of interrogation by Mexican authori-
ties on the OSWALD case both Silvia DURAN and her
husband denied they were members of the Partido
Communista Mexicano, Partido Popular Socialista, or
any communist or Marxist front groups.

"c. Both stated that they 'believed completely in
Marxist Leninist principles and tried to live as
Marxists'.

"d. According to Mexican official, 'No Mexican has
worked for the Cuban Emhassy in Mexico sifice 1959
who is not a completely convinced communist'.

i

: "e. . Both Silvia and her husband were listed in Federal

: Police organization files as communists, members of the

' PCM. (This latter information is not releasable in do-
cumentary form.)

SECRFT
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lloracio DURAN continues to live at Avenida Constituyen-
tes no. 143, apartment no. 3. Silvia has disappeared.

Her husband refuses to say where she is - merely states
she is out of Mexico. Her whereabouts are unknown and

Mexican authorities helieve she is being hidden by the

Cubans. -

Mexican authorities report that she has not worked at
the Cuban Consulate or any other job since her detcn-
tion on the OSWALD case. Mexican officials do not
know her present morale but bedieve she is still fri-
ghtened, very pro-CASTRO, pro-communist, and anti-
USA, and anti-Mexican police authorities. '

Horacio DURAN has kept up payments on rent and lights.
He seems to live as well as ever; however, the source
of his income remains a mystery.

[MEXI-0930 (IN 77619), 19 September 1964.]

22 September 1964

The Agency forwards a memorandum to J. Lee RANKIN,

General Counsel of the Warren Commission, containing in-

formation on Silvia Tirado Bazan de DURAN.

"l. 1In response to the verbal jequest of Mr. SLAWSON
of your staff, I forward details on the political
background and recent activity of Silvid Tirado Bazan
de DURAN. -

"2. A high official of the Mexican Government, in a
position to know the facts, has indicated that no
Mexican has worked for the Cuban Embassy in Mexico
since 1959 who is not a completely convinced communist.
Both Mrs. DURAN and her husband were listed in the
Mexican security organization's files as members of
the Mexican Communist Party.

"3. As of the date of this letter, Mr. DURAN con-
tinues to live at Avenida Constituyentes Number 3
[sic - 1431, Apartment 3. Mrs. DURAN, however, is
out of circulation and her whereabouts are unknown.
It is reported that she has not worked at the Cuban
Embassy or|at any other job since her detainment for
interrogation on the OSWALD case. Mr. DURAN refuses
to state where she is, except for the indication that
'she is outside of Mexico'. It is believed by the
official ¢ited in paragraph 2 above that Mrs. DURAN

(%

is being hidden out by the Cubans."
[Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, 22 September 1964, from
Richard HELMS, Deputy-Director for Plnas. DDP 4-4921.]

22 September 1964

The Mexico City Station reports to Headquarters that
it does net have exemplars available for a comp;}ison with

referenced visa applicatipn. 'The‘fype face matches!that of

~ other documents from the Embassy. The weak impression of

the top of the lower case letter "e" also appears in a docu-
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ment from the Commercial Offlce of the Fmbassy and was ap-
parently prenared on the same tvpevrlter as the visa appli-
cation form. Stationery used for the letter from Havana
appears to be genuine. Both documents have an authentic
flavor. Station is attempting to obtain a blank visa ap-
plication for comparison.

[MEXI-0969 (IN 79218), 22 September 1964.]

25 September 1964

Headquarters exnresses its appreciation to the Mexico
City Station for its assistance. The handwritting investi-
gation can now be considered completed.

"All Headquarters components involved in the

OSWALD affair wish to express their apprecia-

tion to the Station for its effort in this and

other facets of the OSWALD case."

[HMMW-12931, 25 September 1964.1

30 September 1964 :

According to reliable and sensitive soﬁrce Silvia
DURAN informed.Raul PEREYRA of the Cuban Embassy.that she
had been on an excursion with some students to the Isla
Mujeres and Merida. PEREYRA‘who recently returned from
Cuba said Eusebio AZCUE sent greetings to Silvia. |

[MEXI-1129 (IN ), 5 October 1964.]

5 October 1964 [ __: (date of report)

According to LICOOKIE, "Elena GARRQ de PAZ, Elena PAZ
{the daughter) and Deba Garro de Guerrero GALVAN set around
all weekend (no dates given by éource) recalling details of
their having been in a group with OSWALD here last fall dur-
ing the days that he was in Mexico. The writé-ups of the
Warren Commission report in the ﬁewspaper‘sparked this dis-
cussion, and they apparently had never really sat around de-
termined to piece it all together, although all _three were |
deeply affected by Kennedy s 4554531nat10n, seemed 11tera11y
to adore the Kennedy family image, still follow Robert

Kennedy s career with great interest and admiration."
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The main points covered:

"Elena and Deba are first cousins of three young
Mexicans named DURAN - Rubén, Horacio, and Lynn.
Horacio is the husband of Silvia DURAN, the Mexi-
can girl who was arrested for questioning about
OSWALD because she had been in touch with him at
the .Cuban Embassy when he went there looking for
a visa. [She is or was also a ringleader (no ad-
tional details provided by source) at the Cuban-
Mexican Institute, according to the source.]

""While OSWALD was here last fall the DURAN cousins
invited the GARRO sisters and young Elena PAZ to a
"twist party' at the home of Ruben DURAN mid-week.
A few communists they knew (Deba is a communist and
"Elena has been in touch with communists since she
was a young girl and went to Republican Spain with.
Octavio PAZ.) and a number of peeple who struck
them as very peculiar at the time, were there.
OSWALD was there with two other beatnik looking
boys, one of whom was very tall and all three of
whom they remember quite well. When they began
asking questions about the Americans, who were
standing together all evening and did not dance

at all, they were shifted to another room (the
FARRO's were); however, they were intrigued be-
cause their cousin said he did not know who they
were, except that Silvia DURAN had brought then,
‘and none of the other guests made any attempt to
approach them. When the GARRO's were so insistent
about meeting them, the DURANS replied that the
boys were leaving town very early the next morning.
The next day, well along in the day, the GARRO sis-
ters and Elenita PAZ saw all three boys together
on Insurgentes. In other words, they had not left
town. At the time they they remarked about it.

"As soon as OSWALD's picture was printed in the news-
papers all three clearly remembered him, and, of
course, the arrest of Silvia DURAN almost immedi-
ately afterward, underlined their certainty. They
were so sickened (Elena and Elehita) that they broke
off their relations with the DURANs; however, their
cousins very nervously looked them up later, Deba de
Guerrero GALVAN says that Lynn DURAN and one of the
DURAN boys have madé trips to Texas, and that most
conspicuously they have all prospered this last year.
Always poor before, they now have an expensive car
each.

"Horacio DURAN works on the El Dia newspaper."
[Blind Memorandum, dated 5 October 1964; Subject: Mexican
Communists Who Had Contact with OSWALD, as Has Not appeared

in Warren Commission Write-ups in Press.]

17 November 1964 ' :

Personnel from the Legal Attache's office_in the U.S.

Embassy, Mexico City, interviewed Mrs. Flena Garro de PAZ and
i

. her daughter, Elena PAZ GCarro.

[Memorandum to The Ambassador, dated 27 December 1965, from

Nathan L. FERRIS, Legal Attache; Subject: Lee Harvey OSWALD.] "
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The FBI report on information supplied on 24 November

24 November 1964

1964 by Elena Garro de PAZ and her daughter, Elena PAZ Garro.

"They are residents of Mexico City, but declined to
supply their home address. Mrs. PAZ stated she is a
cousin of Ruben, Lidia, and Horacio DURAN, the latter
being the husband of Silvia Tirado de DURAN. She said
she had not furnished previously the information set
forth hereinafter hecause of fear of reprisals.

"Mrs. PAZ said that on August 23, 1963, she attended
a dinner at the home of a Mexican communist whonm she
declined to identify. Among others present at this
dinner were Cuban Consul Fusebio AZCUE and his wife.
She had not previously known AZCUE. In conversation
with him during the course of. the evening she learned
that he was supposed to return to Cuba on or about
August 27, 1963. She later learned that he did not
depart Mexico at that time.

"According to Mrs. PAZ, she had infrequent contact
with her cousins, the DURKNS;: however, on a.date she
fixed as Saturday, September 28, 1963, she received

a telephone call from Ruben DURAN, who invited her

and her daughter to attend a party at his house during
the first past of the following week. She was unable
to fix the exact date of this party, but felt it had
been held on Monday, Tuesday, or Wednesday,” September
30, October 1, and October 2, 1963, respectively, with
the most likely possibility that it was held on the
evening of October 1 or October 2, 1963.

"It was Mrs. PAZ' recollection that at about 9:00 a.m.
on the date of the party she and her daughter were
picked up and taken to the party by Lidia DURAN. Also
accompanying them was Mrs. PAZ' sister, Deva Garro de
Guerrero GALVAN. She described this sister as a commu-
nist who was expelled from the Party for being a Catho-
lic. ' :

® - *

"At about 10:30 p.m. three young, white Americans arri-
ved at the party. They were greeted by Silvia DURAN
and spoke only to her. They more or less isolated
themselves from the rest of the party and insofar as
she observed they had no conversation with anyone else
at the party. :

"The three Americans appeared to be between twenty-two
and twenty-four years of age. One of them was dressed
in a sweater and dark trousers and appeared to be about
five feet nine inches in height. The second one was
about six feet tall, had blond, straight hair, a long
chin, and was a bit 'beatnik' in appearance although
his dress included a coat. The third American wore

no coat. -

". ® L]

"It is to be noted that investigation has established
that Lee Harvey OSWALD departed Mexico City by bus at
8:30 a.m. on October 2, 1963, and could not hdve been
identical with the American allegedly observed by Mrs.
PAZ at the party of this party were held on the evening
of October 1 or October 2, 1963.

11} 13
° * e ®

[FBI Report,:ll December 1964; Subject: Lee Harvey OSWALD.:

DBA-93645. ] |
SEGRET G
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30 June 1965 o f : (date of dissemination)

The Agency forwards a dissemination to the Federal

Bureau of Investigation containing information on Silvia

DURAN.

[CSCI-

"1. A usually reliable and senisitive source
reports that on 15 June 1965 an unidentified
woman speaking French called Joaquin HERNANDEZ
Armas, Cuban Ambassador to Mexico, from Chicago.
The woman stated she was calline on behalf of a
Mr. GAN (phonetic); she asked whether Silvia
DURAN was a friend of Harvey Lee OSWALD, and if
DURAN had returned to Cuba. The Ambassador, who
does not understand much French, said that DURAN
used to work at the Embassy, no longer does, and
that she resides in Mexico, but he does not know
the address. The woman again asked if DURAN was
a friend of OSWALD. The Ambassador, who appeared
not to understand the question fully, answered
affirmatively."

[Based upon MEXI-3832-(IN 92908).] "

316/02654-65, 30 June 1965,]

10 December 1965 : (date of report)

Charles W. THOMAS, Political Officer,. U,S Fmbassy,

Mexico City, reports that in the course of a discussion

about

other matters, Sra. de PAZ mentioned that she had

met Lee Harvey OSWALD. She was very reluctant to discuss

the matter, but finally imparted the following information:

"1. In September 1963, shortly after her return from
abroad, she went to a party at the home of Ruben DURAN,
who is married to her cousin. Her daughter, Elenita,
accompanied her. There she met OSWALD and two other
young Americans who were with him. The three young
Americans remained apart from the other guests. She
expressed an interest in talking to them, but was dis-
couraged from doing so by some of the other guests.

"2. Most of the guests at the party were communists

r philocommunists. She remembers seeing the Cuban
Consul, ASQUE [sic - AZCUE]; General Clark FLORES of
the Mexican Olympic Committee; Silvia DURAN, who she
later learned was OSWALD's mistress while he was here;
Emilio [JARBALLIDO, the writer, who she thinks is now
in the United States, and a Latin American Negro man
with red hair.

"3. In November 1963, when the identity of Kennedy's
assassin~became known, she and her -daughter went to

the Cuban Embassy and, once admitted through the front
gate, shouted 'assassin' and other insults at the staff
there. ' '

. : ,
"4, Shortly afterward, she and her daughter Were visited
by a friend, Manuel TARVILLO, who was then an official

in the Secretariat of Gobernacion, and were told he had
orders to escort them to a small and obscure hotel in

the center of town. They were kept there for eight days
under pretext that they were in danger.

- SEGRET
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When she told CARVILLO she wanted to go to the Anmeri-
can Embassy and explain what she knew of OSWALD's co-
nnections here with Mexican communists and Cubuns,
she was told that the American Embassv was full of
communist spies. She said CARVILLO tries to give the
impression that he is an extreme rightist. He noiw
has a job with Bellas Artes.

"5. Some of the other people who were at the party
with OSWALD were taken to the state of Veracruz,
where they were 'protected' by Governor LOPEZ Arias.
Ruben DURAN is reportedly 'protect' by General Clark
FLORES and is now driving a big car and looking very
prosperous.

"6. Many communists and philocommunists here helieve
Kennedy's assassination was the result of a communist
plot engineered hy Fidel CASTRO. Ruben DURAN has sub-
sequently told her that he is not really a communist
and that it had been a great mistake to kill Kennedy."
[Memorandum of Conversation, dated 10 December 1965%; Subject:

Lee Harvey OSWALD and Kennedy Assassination.] .

16 December 1965,

Mexico City Station reports to Headquarters information
provided by Elena Garro de PAZ and reported by Charles:W.
THOMAs; Political Officer of the U.S. Embassy, Mexico City.
[See preceding entry.]

[MEXI-5621 (IN ), 16 December 1965.]

25 December 1965

On 25 December 1965, Elena Garro de PAZ again discussed
at considerable length her alleged encounter with OSWALD. Some
further information on this subject was given subsequently
on 9 January 1966. During this. latter conversation, Mrs. de PAZ
admitted that she haﬁvgone to tﬁe Embassy on an earlier occa~
sion with her daughter and mother-in-law and had talked with
two Embassy officers (presumably fromithe Legal Attache's of-
fice) abouf this matter. She said since the Embassy officers
did not give much éredence to anything they said, they did not
bother to give a very complete story. The‘following informa-
tion supplements and in some instances cd}rects that given
in the memorandum of 10 December. B
"L .. A l
""2. She believes that the date of the party was about
September 2 or 3, 1963. It was a few days before the
visit of the Soviet astronaut, GAGARIN. She believes
?@ Wig—g-Mondey—or—Fuesday-beecanse ff ?&s-an~?éé—n%32§
oa—Menéay—ead~$geﬁéayv%——She—eeniiﬁ—eonv&egbifum?eenv
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it was a Monday or Tuesday because it was an odd night
tp have a party. (September 2 and 3, in fact, do fall
on Monday and Tuesday.) She cannot conviently recon-
struct the date from her calendar because it is in a
desk which is now stored avay with a lot of other fur-
niture blogking it. '

"3I.0. . ..

"4. Although Sra. de PAZ had returned from an extended
stay in Europe only in June or July, she had already
met Eusebio AZCUE and knows positively that he was at
the Party. On another occasion (it was not clear
whether before or after the party in question), she at-
tended a party where she saw, among others, Eusebio
AZCUE; Emilio CARBALLIDO, the pro-CASTRO writer; and a
Latin American negro man with red hair. (These last
two were not at the DURAN party as was mistakenly sta-
ted in the December 10 memorandum.}) . . . The day
after the assassination, Elenita de PAZ encountered
Sra. de AZCUE in Saborns. On seeing her, Sra. de AZCHUE
turned and hurried out of the store. AZCUE was imme-
diately called back to Havana after the. assassination,.
and his wife followed him shortly thereafter. (NB:
According to Agency files, AZCUE left Mexico City on

18 November 1963 - four days before -the assassination.)

"5, ...
"6. . ® Y

"7. Later that day [23 November 1963], they were visited
by a friend, Manuel VALVILLO, who said that they were in
serious danger from the communists and that he would take
them to a small hotel where they would be safe for a few
days. . . . Among other things he said was that Sylvia
DURAN had been arrested. This was not public informa-
tion at that time. [According to Elena de PAZ, CALVILLO
.was known around town to be an undercover agent for the
Secretariat of Gobernacion and to be a personal friend
of Noe PALOMARES and Gustavo DIAZ Ordaz.]

"13. At about the end of January 1964, Ruben DURAN v
visited Sra. de PAZ. . . . He said it was Silvia
DURAN who got him involved with OSWALD. He added
that he was not really a communist and was against
the assassination.

"14. ® L] ®
"15. Sra. de PAZ stated that it was common knowledge that .
Silvia DURAN was the mistress of OSWALD. The only per-
son she could remember who told her this, however, was
Victor RICO Galan, the pro-CASTRO journalist.

"16. She also stated that sié understood that OSWALD
had come to Mexico more than once,"

[Memorandum of Conversation, dated 25 December 1965; Subject:

Lee Harvey OSWALD and Kennedy Assassination.])

27 December 1965

The Legal Attache in Mexico City,’Nathan L. FERRIS,
reported to the Ambassador that ". . . Mrs. Elena Garro de
PAZ and her daughter, Elena PAZ Garro, were interviewed by

personnel of this office on 17 and 24 November 1964, at

SEGRET
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which time they furnished information similar to that set forth
in referenced memorandum. Inquiries conducted at that time,
however, failed to substantiate the allegations made by dMrs.
Garro de PAZ and her daughter.

"In view of the fact that Mrs. Garro de PAZ! allegations
have been previously checked out without substantiation, no

further action is heing taken concerning her recent repeti-

_tion of those allegations." -

[Mémorandum to The Ambassador, dated 27 December 1965, from
Nathan L. FERRIS, Legal Attache;-Subject: Lee Harvey OSWALD.
Copiés sent to the DCM C. A. BOONSTRA, Mr. Wallace W. STUART,

Counselor for Political Affairs, and Winston M. SCOTT.]

29 December 1965

The Mexico Station reports to -Headquarters that the
Legal Attache in Mexico interviewed Elena Garro de PAZ and
daughter Flena PAZ Garro in November 1964 and falled to
substant;ate allegations repprted in referenced cable [MEXI-
5621 (IN ), 16 December 1965].
[MEXI-5741 (IN )5 29 December 1965.]

4

23 February 1966

In a memorandum fo The Ambassador, the Legal Attache
in Mexico City, Nathan L. FERRIS, referencing the Memofandum
of Conversation dated 25 December 1965 (sée entry above),
stated that "Extensive investigatioh conducted in the United
States and Mexico after the assassinatiéh of President Kennedy
failed to disclose that OSWALD traveled to Mexico prior to
September 26, 1963. OSWALD was residing in New Orleans,
Louisiana, in early September, 1§63, and no - information has
been obtained to indicate that he was away from that area in
early September 1963.

"In view of the fact that Mrs. Garro de PAZ' allegations
have been prev1ous1y checked out w1thout substantiation, no
further action is heing taken concexrning her recentlrepetttlon
of those allegations."

[Memorandum to The Anbassador, dated 23 February 1966, from

N. L. FERRIS; Legal Attache.]

SEGRET
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13 July 1966

Charles Y. THOMAS, Political Officer, U. s. Embassyv,
Mexico City, reports further information on Lee Harvey
OSWALD and the assassination of Kennedy. "Sra. PAZ des-
cribed SQAé.developments wvhich may have some bearing on
her claim that she saw Lee Harvey OSWALD at a party at the
home of her cousin Ruben DURAN, when OSWALD waé in Mexico
prior to the Kennedy assassination.”" (NB: This report
has no information on Silvia DUPRAN.)

[Memorandum of Conversation, dated 13 July 1966; Subject:

Further on OSWALD and Kennedy Assassination.]

26 May 1967

buring a meeting with his agent handler, LERING/S
Stated that "he was doing his best to keep active cer-
contacts he had had in the past that vere OQ”Fh§¢PCTiPheTY
of the official Cuban circle. I mentionedispeCi%ié;ily
the case of Silvia and Horacio DURAN . . . He related that
Silvia DU?AN worked as g receptionist at the Consulate in |
1963-1964 and was on duty whenALee Harvey OSWALD applied
for a visa. She had been recommended to the Cubans by Teresa
PROENZA, the Press Attécﬁe from 1959 until 1962. LIRING/3
described Teresa PROENZA as a Cuban woman aged about 52, a
Lésbian, and a member of the Communist Party of Cuba, who
was currently in'jail in Cuba as the result of a conviction
for espionage on behalf of CIA. LIRING/3 recalled thét dur-
ing his last visit. to Havana, a friend of his in the Minis-

try of Education, informed him of Teresa PROENZA's present

 situation and advised LIRING/3, in the event he was asked,

he deny that he had known Teresa PROENZA or had had anything
to do with her. LIRING/3 continued that just the other day

- Silvia DURAN had telephoned him to say heilo and that he had

e

visited her at her home to renew his acquaintance.

[LIFEAT SAN-26 (10.8) reveals that at about 1245
on 22 May 1967, LIRING/3 telephoned 15-78-11 and
asked for Sra. Silvia. When (the maid) informed
him she was not in, he asked for Sr. Horacio.

SECRET
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When same negative reply given, he asked that

they be advised that LIRING/3 had called to

say hello. SAN-26 (11.0) reveals an incoming

Call from Sklvia DURAN in which she asks how

he obtained her number. He replies: '"At the

Cuban Institute". She states that she is stu-

dying at some school and at the moment is free

to talk to LIRING/3. The latter replies that

. he would go by to visit her (Constituyentesl43,

apt. 3) in a few minutes.] .

LIRING/3 continued that Silvia DURAN informed him that
she had first met OSWALD when he applied for a visa and had
gone out with him sevefal times since she liked him from the
start. She admitted that she had sexual relations with him
but insisted that she had no idea of his plans. When the
news of the assassination broke she stated that she was im-
mediately taken into custody by the Mexican police and in-
terrogated thoroughly and beaten until she admitted that she
had had an affair with OSWALD. She added that ever since
then she has cut off all contact with the Cg@ans,ﬂparticu-
larly, since her husband Horacio who was badiy'sﬁéken'by the
whole affair, went into a rage and has forbidden her to see
them. She added that she felt certain that her teiephone
was tapped by the Mexican police, or, more probably by CIA,
since tapping was an expensive proposition and the Mexicans
wouldn't be able to afford it for so long a period.

ROWTON (P), LIRING/3's agent handler, counseled LIRING/3
against further contact with the DURAN's on the ground that it
might put him under some sort of suspi¢ion whether in the eyes
of the Mexican police or the Cubans. He pointed out that lit-

tle -r nothing was to be gained from such a contact."

[HMMA-32243, 13 June 1967.1
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‘LEADS IVVESTICATED BY CIA This list does oot include dlssemlnatlons or memoranda

on Gilberto ALVARADO Ugarte and Silvia Tlrado de DURAN ‘These two leads have been
treated separately wlsewhere in this study. ’ | |

Each document is listed chronolog1ca11y in the first colbmn with an indication of

the type of document involved (OUT Teletype Ressage ; DIRECTOR cable dzssemlnated

by- electr1cal means CSCI dlssemlnatlon - through regular llalson channels, or

memorahdhm) Following the subJect of the document there is an appropr1ate excerpt

" from the document

.~ An asterisk in the column headed by (A) 1nd1cates that the lead or1g1nated in CIA,

either in the field or headquarters.

An abbrev1at10n of a component of the U.S. Government 1n the column headed by (B)

indicates that the orlglnator of the lead ‘when not CIA and that the later

resnonded to the originator. An entry appearlng in both Eolumns 1nd1cates that

a U.S. representatlve abroad passed. the lead in the f1e1d to the local CIA

Statlon ) A :
The last column"IndIcates which component(s) received coples of the HIA dlssemlna-
tion or memorandum. The entry appearlng in brackets 1ndmcates the rec1p1ent re-

ceived the document at a latepr time.
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26 November 1963  DIR 85069 Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican * FBI

ongressman to Texas on 26 November 1963.

"A usually reliable source reported on 26 November 1963, that ‘Julio SUNOL .
Leal, pro-communist, pro-Castro deputy to the.Costa Rican Natibnal Assem- B ' o
bly, planned to leave San Jose, Costa Rica, for Poland 24 Novémber to at- :

tend the World Peace Conference in Warsaw, Poland. ' SUNOL delayed his de-
parture and now plans to leave San Jose 26 November. b

.1

“Representativds of this Agency in Costa Rica suspect that SPNOL will try
to gather data in Texas to use in pro-communist/Castro propaganda in con-

nection with the assassination of President Kennedy.

- : e ik ‘ ‘
26 November 1963 DIR 85176 Subject: Marina Nikolaeva OSWALD::; - * FBI, State, White
. : i ' x House; Secret Service
"The following information on Marina Nikolaeva OSWALD, wife of Lee Harvey ,

OSWALD, was volunteered by Moroccan student Mohammed REGGAB§4born,on 3

January 1938 in Safi, Morocco. REGGAB is now living at Nuernbergerstr.

19, West Berlin. REGGAB was a student at the Moscow Institute of Cine-
matography from September 1960 to April 1962. He came to Bérlin in April

1963 as.a student and on 26 November colunteered the following: informa-
tion on Mrs. OSWALD, who had been one of his girl friends in Msscow. He
identified her on the basis of a photo and the first name, Marina, which

appeared in the 25 November 1963 issue of Berliner Zeitung.: i

5
1

L3 L [ ] *® L]

"REGGAB makes a favorable impression and is available for fuyftHer ques-
tioning.* | S i%ﬁ&;'

esident * FBI, State, White
Wé' , House, Secret Service
_"Following is account of telephone conversation between Cubé@'President, :
Osvaldo DORTICOS in Havana .and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cubar ‘Ambassador ’
to Mexico in Mexico City at 0940 hours Mexico City ¥ime on 26 November : :
1963 as reported from sensitive source.”" (See ChronologicaI}Summary on

Silvia Tirado de DURAN.) ‘ ' 1

26 November 1963  DIR 85177 -  Subject: Telecon betwéen Cuban Pre
: TCOS and Joaquin HERNANDEZ Arm
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o

27 November 1963 DIR 85182

S

exico City, 18 - 24 November 19631+

27 November 1963  (SCI-3/778,881 Subject: Lee H. OSWALD/Soviet Actiﬁities in

1. Forwarded as Attachment A is a resume of .the observed activities of
Valeriy Vladimirovich KOSTIKOV and Ivan Gavrilovich ALFERIEV ias reported -
by a reliable source in Mexico City. Attention was given toIKOSTIKOV
hecause of the indication that he is the consul who interviewed OSWALD
on 28 September 1963 . . . . ALFERIEV travelled with KOSTIKOV to nor-
thern Mexico d ring the early part of September 1963, Sourcé: feported
that during thg period under review the observed activities of KOSTIKOV
and ALFERIEV appeared to be normal, as did the ‘activities of the entire
Soviet Embassy complement. : S o o

M .

"2. Forwarded as Attachment B is a resume of telephone callgfﬁiaced to -
and from -the Soviet Embassy on the afternoon of 22 November. : Analysis of
calls made the morning of 22 November and the morning and affbrnoon of 23
November revealed no pertinent information." jﬁi'

K

Sy T

b

et
i

Subject: Lee H. OSWALD.

, Lo
"2, On .23 November 1963, Richard Thomas GIBSON, who was acquainted with
Lee Harvey OSWALD, made the following statements to a close ﬁ?iénd in
Bern, Switzerland: ' _ T

: : : : it - ’
"OSWALD is 'one of us'. Two years ago OSWALD and GIBSON: corresponded
i - and OSWALD became a member of the Committee (presumablyiithe Fair
| Play for Cuba Committee). OSWALD is crazy. GIBSON .burnéd all of his
correspondence with OSWALD. GIBSON is glad that he (GIBSON) is not
in New York now and he feels sorry for 'Lee who is in Néw York and
'"Tibor'. . T ' }q v
k8

_ ; s , i
"'3. According to other information available to our represefitative in
Bern, Richard Thomas GIBSON, born 13 May 1931 in Los Angelesbﬂﬁﬁlifornia,
has resided in Lausanne, Switzerland, since April 1963. He i a negro
journalist and has been active in the Fair Play for Cuba Committee since
its organization in 1960. In Switzerland he has been involved'in the
publication La Revolution Africaine." : e

fl

M

(B) - RECIPIENT(S) -
M
FBI

FBI, State, White
House, Secret Service
[Warren Commission]
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26 November 1963 DIR 85246 Subject: Lee H. OSWALD. -~ = . B USIS FBI, State, White

‘ . , House, Secret Service
"On 26 November, Nr. Jose Guillermo AGUIRRE of Mexico told the following . '
information to Peter MORAGA, United States Information Service officer in | - R -
Mexico City: - L ' '

"Maria Rodriguez de LOPEZ, said a son-in-law of hers, Arnesto
RODRIGUEZ, who lives in New Orleans was well acquainted with Lee OSWALD.
Son-in-law is a Cuban who lives at 212 Jefferson Parrish, New Orleans,
tel: Vernon 5-9658. Arnesto RODRIGUEZ runs a Spanish langiage 'school : .
and is anti-Castro. According to Maria Rodriqguez de LOPEZ ‘her son-in- - : )
law has a taped conversation with OSWALD." S . . - ' ~ ’

27 November 1963 Blind Memorandum Subject: Yuriy Vladimirovich KOSfIKOV. ® FBI

| o
"After examining all our traces on KOSTIKOV, we are convinced beyond
reasonable doubt that he is a staff officer of the KGB. Contributing
to this conclusion are his associates, his movements, his Mdxican and
other contacts and his cover position, as well as his involvement in
the TUMBLEWEED operation. ’ : L B

"KOSTIKOV's involvement in TUMBLEWEED is; our only reason to !believe that
he is connected with the 13th Department. XOSTIKOV was in ¢landestine
contact with TUMBLEWEED (as definitely confirmed by TUMBLEWEED's photo
identification) and arranged TUMBLEWEED's contact in the U.§i with a KGB
colleague of KOSTIMOV's.' S P S : e A

28 November 1963 DIR 85657 Subject: None given. S T - USEMB FBI, State, White
: L . o RS N London House
"On 26 Nbévember 1963 a British journalist named John.WILSON; and also . .-
known as John WILSON-HUDSON, gave informatibn to the American Embassy
in London which indicated that an 'American gangster-type named RUGY"
visited Cuba around 1959. WILSON himself was working in Cuba at the .

time and was jailed by Castro before he was deported.

"In prison in Cuba, WILSON says he met aniAferican géngéter‘gémbler
named SANTOS who could not return to the USA because there were several
indictments outstanding against him. Instead he preferred to live in
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relative luxury in a Cuban prison. While SANTOS was in prison, WILSON
says, SANTOS was visited frequently by an American gangster-type named
RUBY. His story is being followed up. WILSON says he had onae testi-
fied about Castro activities before the Eastland Committee of the U.S. -
Senate, sometime in 1959 or 1960." - ‘ '

%28 November 1963 DIR 85665 Subject: None given. . * FBI, State, White
‘ ' . ' House, Setret Service
"Our Station in The Hague has reported that on 23 November 1963, a local : 1~ [Warren Commission]
Castroite nameg Maria SNETHLAGE talked to Third Secretary Ricardo SANTOS . . ,

of the Cuban Embassy in The Hague and said that she knew the 'Mr, LEE!
[sic] who murdered President Kennedy. She characterized 'LEE' as a man
full of hate and violence, and speculated that he had been 'misused by a
group’. She said she had written to GIBSON (undoubtedly Richard GIBSON,
U.S. citizen of Lausanne, Switzerland, born 13 May 1935, a Castro Sympa-
thizer, who had visited the Netherlands recently and was in contact both
with the Soviet Ambassador and the Cuban Embassy). B

'"Later on 23 November, Maria SNETHLAGE talked again to Third Secretary
SANTOS and said that 'Mr. LEE of the Fair Play for Cuba Committee' had
been slandered. It was another person, 'named Lee OSWALD', ‘who had done
it. SN?THLAGE is reported to have been in Cuba in January &nhd again in
May 1963%. ~ : :

attacks by Cuban refugees against the Cuban mainland, SANTOS had replied ‘ }
'just wait and you will see what we can do. It will happen' 'soon'.  Asked
td be more precise, SANTOS had replied 'just wait. just wait". SANTOS is
reported to have a pro-Castro brother in the U.S.A. e ,

"A very sensitive source réports-that‘after.his dbnversatioﬁsﬁwith SNETH-

LAGE, SANY¥0S was furious because she had not contacted him.¥ - '
28 November 1963 DIR 85676 Subject: Travel of Soviet Diplomatic Couriers. | FBI | FBI
- "1. Reference is made to your teletype of '8 November 1963 &bﬁterning the

travel to Mexico of Soviet diplomatic couriers Valentin Germanovich
PONCMAREV and Aleksey Nikolayevich POPKOV. B
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""Z2. According to our representative in Mexico City, PONOMAREV and POPKOV
left Mexico City for Cuba on 12 November via Cubana 465 and returned to

Mexico City on 18 November via Cubana,

3. A usually reliable and sensitive source reported that they probably ﬁ ‘
- left Mexico City for New York on 23 :November via Aeronaves Flt 451. The ’ ‘ i .

same source reported that one 'ANANYEV' (phonetic) of the Sdgviet Consulate | ‘

in New York contacted the Soviet Embassy in Mexico City on 23 November and . ,

requested information on which flight the couriers were taking. . Assistant . jn

Consul Valeriy Vladimirovich KOSTIXOV provided the information on behalf ‘

of the Soviet Embassy in Mexico City." L e S ,

28 November 1963 DIR 85691 Subject: None given. - T * Navy FBI, State, White

o : R S ' ca ' House, Secret Service

"1. Your attention is called to a series of anonymous telephone calls : :

made to the Office of the U.S. Naval Attache in Canberra, Australia; by

a mand claiming to have had knowtedge about a Soviet plot t9 assassinate
the late President Kennedy. Our first record of this mattef is a Naval
Attache cable from Canberra sent on 24 November 1963. et -

"8. Australian authoritiss working on this case consider the called to be
a crank. They state that Saviet offices ‘in Australia do not;use anything
but Soviet chauffeurs; they have no record of their using a Polish chau-

ffeur. They are continuing their investigation."

29 November 1963 DIR-85715 Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD. e » FBI, State, White
_ , o ' House, Secret Service

Information gathered from various foreign sources regarding .the travel -
of Lee Harvey USWALD and his wife in 1959 and 1962. - o R
| AR vos e |

29 November 1963 DIR 85770 Subject: None given. Sl K Army FBI, State, White
A ' : : - SR ce e House, Secret Service
"2, On 4 November 1963, a U.S. Army Pfc Eugene B. DINKIN, serial numbet - . [WarrenfCommission]-

RA 76710292, about 24 years old, went absent without leave from his unit,
Headquarters Company, U.S. Army General Depot, Metz, France. ‘He was
scheduled for a psychiatric examination that same day. He apparently

entered Switzerland using a false Army identification card with forged
travel orders. : : ‘ ‘ :
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30 November 1963 ""‘csc1-3/773,894 Subject: Lee H. OSWALD. ° ,'

"3. On 6 and 7 November 1963 he appeared-in the Press Room of United
Nations Office in Geneva and told reporters he was being persecuted. He
also wished to alert the world to the U. §. Government ‘'propaganda cam-
paign'. Army reports show that he voluntarily’ returned to his unit in
Metz on or about 11 November 1963, - ‘ ;;75 '

"4. Around 26 November 1963, after President Kennedy had been' assassina-
ted, a Geneva journalist named Alex des FONTAINES, stringer for Time-Life
and correspondent for Radio Canada, was reported to be filing a story to
the Paris offige of Time-Life recounting Private DINKIN's visit to Geneva

and quoting DINKIN a3 having said that ‘they' .were plotting against Presi-

dent Kennedy and that 'something' would happen in Texas. Ded, FONTAINES

had been prompted to do this by an unidentified female reporter who had
recalled such statements by DINKIN; des FONTAINES thought he recalled he
had heard DINKIN say something like that also, and although he did not
really believe that DINKIN had grounds for his statements when he made-
them, he filed the story just to be sure. e :

[T PP
oA

"5. All aspects of this story were known, as-reported:abOVeggby U.s.

military authorities and have been reported by military attaﬁ@é cable

through milita:y,channels."

"l. Attached is an article which appeared on page 2 of the 29 November
1963 issue of the Washington Daily News. The article contaiﬁ%ﬁinforma-
tion which implies™that two persons might have been involvedﬁdp'the as-
sussination of President Kennedy. ... . . ' i

""2. The Washington Daily News article also states that the‘%&ileage
ad [placed in The Dallas Morning News on 22 November].which»ﬁxpsumably

Fb

cost $1250.00 was placed by [Bernard] WEISSMAN, that he paid%fhsh for

the ad, and that WEISSMAN resided in Dallas at a small apartmbnt house.
The article indicates . . . that he roomed with one William B{RLEY, e e

"3. The records of this office contain information about onélBill BURLEY,
a .5, Air Force Tech Sergeant, stationed in Libia in 1958 who may have
heen involved in nafarious activities. You are referred to the Office of
Svecial Investigations, USAF, for possible additional informgtion.

FBI
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3 December 1963 - DIR 86496 Subject: Lee Harvey OSWALD. i

~visa extended without using his real name, the following may. be germane:

4 December 1963 DIR 86702 Subject: -Lee\ﬁarvey,OSWALD.

"4. Our information indicates that BURLEY had contact with [foreign]
nersons whose activities seem to have been questionable. . . ., ., .

"6. The above information is provided as a result of a preliminary check
of our records. The records of this office contain no additional informa-
tion which at this time can be identified as ‘pertaining to the persons who
migcht be identical with the men who placed theé newspaper ad, or to persons
who might have been in contact with them."™ . : oy :

R
I

"On the question of why Lee OSWALD felt that he could not géi”hisiMexican

Mexican immigration records checked by the U.S. Consulate infNuevo Laredo
and reported through the U.S. Embassy to both out office andyours, showed
that Lee OSWALD entered Mexico on 26 September 1963 using the mname HARVEY
OSWALD LEE. It may be that OSWALD feared that any attempt tb:extend his
visa would result in discovery that he was in the country under a false
name; he might have had to show some identification to get the visa exten-
ded, and he prohably had no documentation in the name of HARVEY OSWALD
LEE." : | . : e

[

B 1 P
. : ghedt

"Records of the Foreigners Records Office of the German Fedé@al Republic-
in Cologne, Germany, show that Marina Nikolayevna PUSAKOVA OSWALD. crossed
West Germany from East Germany to Holland on 3 :June 1962, She.traveled .

by rail, c¢rossing into West Germany at Helmstedt on 3 June dfidy entering -
Holland by rail at the Bentheim crossing -point. She had Wedt German visa
694/62 igsued at the West German Embassy 'inh Moscow. She listéd heéer final

destination as U.S.A. Comment:. This confirms information from.the U.S. .|

Embassy in Moscow to the effect that the OSWALD family travelied from Mes-
cow to Rotterdam by rail around 3 June 1962. Helmstedt and jBentheim are
on the-main rail route from Russia to Rotterdam. While Lee OSWALD himself
and their infant daughter are not recorded in German recordsi:this probably
because little attention is paid to U.S. citizens and to infants in keep-
ing travel records." - R '

L
BT
R

(B) < - RECIPIENT(S) -
M

FBI

FBI, State, White
‘ House, Secret Service
} [Warren Commissiqp]
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‘ * FBI, State, White

5 December 1963 DIR 87189 Subject: Noné given.
: House

"1. We have learned that on 3 December 1963, :a known Soviet, intelligence , :
officer in New Delhi, India, working through fndian,communists, attempted | . . S -
tc have a number of telegrams sent to President JOHNSON, Chief ‘Justice S S

WARREN, and Attorney General KENNEDY from Indian youth, legal, and other
groups, demanding a full probe into the assasSination of President John F.
KXennedy. Apparently the Soviet officer undertook to pay for all the tele- .
grams; he said the whole scheme was based on Yarders from Moscow' - ~ : ‘ : \

"2. Note: To‘check on this story and to detect similar activity from
other areas, this Agency would appreciate receiving data on.any such tele-
grams which have been received." . : ; o A RN

6 December 1963 DIR 87520 Subject: Lee Harvey OSWALD. = ;.. # FBI, State, White
- . House, Secret Service

"Reference is made to our OUT Telegram no. 86702 of 4 Decembér 1963 which [Warren Commission]

gave information on the travel of Marina OSWALD (and presumably also Lee
Harvey OSWALD and their daughter) across West Germany . on their return »
from the Soviet Union. Information now available from Dutchijauthorities
seems to confirm this. On 3 June 1962 one M. OSVALD, listedj'as a male
Russian citizen entered the Netherlands by train at the Oldenzaal border
point. "Tomment: It is believed that the lksting of this person as a male
instead of female was just an error of the border officials.il:Note that
Oldenzaal is opposite Bentheim, the German border point wheﬁgﬁMarina :
OSWALD- 2eft Germany." S N : -
| - . o ﬁ%é . : : ,
. . A R . .
9 December 1963 - DIR 87731 Subject: Richard BEYMER,. Americani Movie Actor, . % ‘ FBI
: in Touch with Cuban Embassy, Mexico-City. L

- : L A
"l. The Mexico City News of 5 December 1963 carried a pictilre of Richard :
BEYMER, American movie actor, who was a delegate to the Film Festival bes- o
ing held in Acapulco. : : Gt : ]
H 1;

. S :
“2. BELYMER was in touch with the Cuban Embassy in Mexico City on 2 Decem-
her, and a person believed to be BEYMER was in touch with the Embassy on
30 November. He wanted to speak to Silvia DURAN, who.was not at the Em-
hassy. Another employee told him that no reply had been redeived from
Cuba, ' o ‘ ' :
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"3. This office has no information on BEYMER.

"4. DURAN is the Mexican employee of the Cub

OSWALD was in touch regarding a visa for Cuba.,

o

an Embassy with whom Lee H.

"S. This information is for your ue only and may not be disseminated

without permission from this Agency."

9 December 1963 DIR 8?796 ~ Subject: . None given.

'
i

e

"1. The Ameritan Embassy in Stockholm, Sweded, has. received a letter
mailed 25 November 1963 in Stockholnm alleging that the assassination of
President Kennedy was arranged by the Red Chinese. .  The letter purports
to be from one Ryo Liang Yuan of the Red Chinese Embassy in Stockholm,

but no such official is assigned there and there is . no rec

official by this name anywhere abroadf

y
43

i a)

'd of Chinese

"2. The letter is written in broken English and stated that the Chinese
communists got in contact with OSWALD when he was in the Sdviet Union.
When OSWALD returned to the U.S.A., the Red Chinese re-contacted him, .
threatened to expose him if he did not cooperate. The RediChinese ex-
pected that the U.S. would attack Cuba when it. leafned that, the assassin
was a Cuban sympathizer. The Soviets would then attack the U.S.A., the
Red Chinese would ask the Soviets for atomic;weaponSy.the‘gpmmunist Bloc
would win the war, the Chinese Reds would?then&as;asSinateﬁKHRUSHCHEV_and

take over coqtrol.

U i3

H S
e
N

"B, The writer said he worked for the 'Départment ‘of Statd: Secret', but
no department by this name is known'in.the,Chinese7Cbmmunijt;Government.

Our Station in Stockholm judges this to be 4. crankiletter.!

letter is being sent here for analysis." s

i

aﬁihe original .

[
13

4

4

11 December 1963  TDCSDB-3/658,408 Subject: Comments of Soviet OFF

p 3

%&ial regarding

1. Moscow Views on International Situation fol-
lowing Death of President Kennedy;; 2. Resump-

tion of Disarmament Talks.

i

“"The Soviet official was recently on a trip hdﬁe ahd'returﬁed from Moscow

(a) (B)
2
.

- RECIPIENT(S) -

i e e —

|
FBI, State, White
- House, Secret Service
fWarren Commission]

Full dissemination
8
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to Geneva about the end of November. When source, who has previously dis-
cussed political topics with him, askéd about .the reaction in Moscow to .
the death of President Kennedy the Soviet.official_immediately launched
“into lengthy commentary. It may be that subsource's ready responses and
apparent spontaneity resulted from a repition;of widely held'views. How-
ever, considering his position it seems more likely that his comments were
intended for western consumption." S "

12 December 1065  (SCI-3/779,048 Subject: WILSON, Carlos John with-aliases. ok © FBI
‘ . - : Rk L o .
Compilation of information from Agency files regarding Carlo$: John WILSON
also known as John WILSON-HUDSON and John Hudson WILSON. - | '

L

12 December 1963 DIR 88643 -  Subject: Assassination of President Kennedy * FBI, State, White
' Allegedly Part of Plot against all“Democratic | . House [Warren Com-
Presidents. o - i ' 1B mission]

.y

"l. An undated letter, sent to U.S. Ambassador Raymon TELLES, U.S. Em-
hassy, San Jose, Costa Rica, refers to the assassination of President
Kennedy as part of a general plan to exterminate all the presidents of

the democratic world. The writer of the letter,; 'Rodrigo CJ%, identifies
himself as a Costa Rican of Marxist-Leninist ‘ideals; whose .4ssignment is .
the assassination of President ORLICH of Costa Rica and Foréign Minister : .
ODUBER of Costa Rica. The envelope in which the letter arriled is post- . _ |
marked 28 November 1963, from Heredia, Costa Rica. * The letﬁﬁf,is believed ~ i
to be the work of ‘a crank." o IR LR ¢l : :

16 December 1963 (CSCI-3/779,135 Subject: Peter DERYABIN's. Corment¥.on the .. -|%= # | FBI
: ennedy Assassinatiqgaﬁf'#{' : gi“ RERIPEEE | i _

' . . : : L P
"l. Attached for your perusal are the written:comments of KGB defector , '
Peter DERYABIN on some aspects of the assassination:of President:John.F, .. ‘ .

s

Kennedy. As you know, DERYABIN defected from .the KGB. about ‘£&n years ago;

and his personal knowledge is not up to date, but he has stayed in touch

with Soviet intelligence developments to the bbgt'of-his‘ability. _His
comments on how Lee OSWALD and his wife must have been handléd by Soviet
, irtelligence authorities while they were?inside;thQ;Soviet'Uﬂion are par-
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epestimemes et e T
e e~

ticularly interesting and his suggestions. for the questioning 6f Mrs.
Marina OSWALD are equally provocative. e T :

"2. We have decided to pass on his views without editing, and this Agency - -

doecs not specifically endorse his conclusions "or recommendations.'

e,
1

*® December 19¢3  DIR 89970 Subject: Lee OSWALD:Case.' & . IFBI, Stgtg, lghéte _
' : Toe L : v {ouse, Se ire eérvice
"Reference is made to our OUT Telegram no. 85182 of 27 November 1963. -~ [Warren Commission]

Richard Thomas!GIBSON, U.S. citizen.who was once associated with the Fair
Play for Cuba Committee in New York was interviewved in early December 1963
by a U.S. Consular officer in Paris, France, to see if he had‘'information
on Lee OSWALD. GIBSON said he had never known any one by that name hut

mentioned the following two possibilities: N o _

[
Tad

"GIBSON was very cooperative and said- his associafipn with théfpublication
"Revolution' was for purely economic reasons.'l = i ' ?;3
27 Decembher 1963 CSC1-3/779,297 Subject: ,Assassinaéﬁbn pf President’ Kennedy. L FBI

'l. Reference is made to a report passed by a:field office of'this Agency
to your office in Miami on 7 December 1963, stating that the assassination
of President Kennedy had been arranged in. Cuba by the Cuban goVernment and
the Chinese communists. The report mentioned ‘the names.of fng?SAAVEDRA,,
Ramon B. CORTES, Fernandez FETTO , and Robert iNIETO. ‘- The repott was not
dﬁsseminated'by our Headquarters because we wished to check ity

el

"2. . . . the report is still seriously in doubty . According®to him .

[source], the statements about the assassination being a Cuban!/and Chinese
communist plot were made by one Raul SAAVEDRA,-who he says is#a\high Cuban
government official. We have not yet been.ablgltOyidentify'hi;5- e e

'""3. We have not been in direct physical contact with our source since his
initial report on this topic. As soon as we can talk to him petrsonally,
we will try to get more information, but we ‘doubt whether this' can be ar-
ranged in the near future. We wish to point out-that this source has in
the past produced several reports of a sensational nature which turned out
‘ to be untrue. We do not believe he deliberately submitted false informa-
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tion, but he appears to be unable in some cases to evaluate information
properlv." . . ‘ Lo _ _

27 January 1964 CSCI1-3/779,729 Subject: The Assassination'of‘Presjdent KennedyJ *". FBI
"l. In connection with our efforts to check Possible relatives of Marina
Nikolayevna OSWALD, nee PRUSAKOVA, widow of the suspected assassin of :
President KENNEDY, Lee Harvey OSWALD, our attention was drawn to one - \
Lyudmila Nikolayevna PRUSAKOVA, who was one of 28 Soviet students invited |- ‘
by the Scotish Union of Students to visit England as tourists,in May 1960.
A visa application compteted by PRUSAKOVA on 17 March 1960, copy of which
has been acquired from the British internal services, disclosed the fol-
lowing background information: . .. . T el :

2. While there is no indication that PRUSAKOVA is related to Marina
Nikolayevna OSWALD, your Bureau may wish to discuss’ this information with
Marina OSWALD because of such possibility. In the. event that PRUSAKOVA is
related to (or known to) Marina OSWALD, we would appreciate being so ad-
vised." ' : T i ’ A
. - . . ) "'3._ . . i_‘~z

30 January 1964 CSCI-3/779,814  Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD - ok FBI
' ictim Civil Rights.. = . = . . :

- "1. Reference is made to your mémorandum of 7 January 1964, subject as
above, concerning a report of a visit. to Cubajin early 1963 made by Jack'
L. RUBY, assassin .of Lee Harvey OSWALD.. ‘ThisAgency has recéived a simi-
lar report from a soumce to the effect that RUBY was in Havana in late .
1962 or in early 1963. . . . -. Our source stated.that following indi- .
vidual could verify the above-information;;~.‘ S A

"Evidio Bernardo PEREIRA Acosta . . -, .;:{(whose) address
September 1963 was 821 SW 2nd Street, Miami, Florida. i

CEY

"2. We suggest that your Bureau may prefer to’'interview PEREIRA Acosfa..” ' . ok
. .. We would appreciate receiving the results of your interview of
PERETRA Acosta. Your Bureau will be adviseéd in.thé event we'receive fur-
. ther information relating to this matter." . - '

be -

N ) . x‘x
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4 February 1964  CSCI-3/779,817 Subject: Lee Harvey OSWALD. : | FBI FBI

"l1. In response to your communication, DL 100-10461, dated 31 December :
1963, your file (S) 105-82555, subject as above, enclosed is' the requested _ -
information from the files of this agency. This information covers names, :
addresses, and telephone numbers relating to the Soviet Union." _—

-4 February 1964  (CSCI-3/779,988 Subject: Lee Harvey-OSWALD. . N ~ FBI FBI !
' : P ‘ T T b , S Ny ~

"l. Subsequent to the preparation of our CSCI-3/779,817, dated 4 February
1964, subject as above, in response to your communication DL100-10461,
dated 31 December 1963, file number (S) 105-82555, additional information
on the subject has come to our attention. This information jas received
from your office in your communication DBA 59901, dated 20 December 1963.
It is repeated below for the convenience of your pérsonnel involved in the
OSWALD case. .. . . .M e -

‘1,
R

1% February 1964 Memorandum for Director, FederallBuréau bf.InVestigéfion; % FBI, Warren Com-" """~
Subject: Assassination of President John F. Kennedy. [DDPE4E0861] | mission

"l1. Your memorandum dated 6 December 1963, file DL 100-10461, . . .
lists 47 photographs which were among the-effects of Lee Harvey OSWALD,
and made available to your Bureau by . . .. of :the Dallas Police Depart- ‘ .

ment. . . . It appears that most of the photographs were tiken in the }
USSR and depict Soviet contacts of OSWALD or scenes: &n.the_s?viet Union. '
{ . FEPURE 1‘{

"2. In connection with our efforts to assist:the Presidents Commission
~on the Assassination of President Kennedy. by providing information which
might be helpful in interpreting available materials relating. to OSWALD's .
activities abroad, we would appreciate recefving at your eatliest conven- : : :
ience one copy of each of these photographs, or exemplars, from which we , ~ -
can make copies. ‘ R S BEHE I '
" o T S e
18 February 1964  Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, .The Director of Intelligence * FBI, State, Warren
and Research, Department of State. S SRR ; ‘ ' Commission
Subject: Assassination of President John :F. Kennedy - Verification of
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[DDP 4-0864]

rtm——

Entry in "Historic Diary".
"l. . . . In a document entitled 'Historic Diary' there appears an entry ‘

which refers to 'an elderly American'. The erntry is under the date 26 : : -
October 1959 when OSWALD was allegedly confined in an unidentified Moscow L o

hospital. . . . It is apparent that every effort should be made to iden-~
tify the elderly American, if he existed. - .+ « -We assumé the lead is
still outstanding. It is our recommendation that the Department of State ‘ <
urcently request through its channels a careful search of Embassy and Cor- ~ : \
sular records jin Moscow which might reveal the identity of an elderly . . - '
American hospitalized at the end of October 1959 and possibly registered
with- the Embassy as a tourist. An independentbconfirmation;of this de-
tail could be of freat significance in validating ‘the entriés of OSWALD's
'Historic Diary' and would possibly lead to the development of additional
information on OSWALD's stay in the USSR." . ‘

19 February 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN; General Counsel etc.‘ ' oo P.C. Warren Commission
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City. - [DDP 4-4581)

"1. Reference is made to your letter of 10 FeBruaryv1964, relative to in-
formation supplied by this Agency on the ‘activities of Lee Harvey OSWALD
in Mexico City . . . . o : ; : E :
"3. We surmise that the reference in OSNALDfé leﬁfer of'g ﬁﬁ?ember to a
man who had since been replaced must refer to’ Cuban Consul Husebio AZCUE,

who left Mexico for Cuba on permanent’transféx-dn.18'Novemberj1963,'four’ ‘ . {
days before the assassination. AZCUE had been in Mexico for eighteen '
Ylears and it was known (to us) as early as September 1963 that he was to
be replaced. His replacement did arrive in September. AZCUE was schedu-
led to leave in October but did not leave until 18 November.i :
: ; - : . P B P :
"4. We do not know who might have told OSWALD that AZCUE or” any other
Cuban had been or was to be replaced, but we speculate that Silvia DURAN . e
or some Soviet official might have mentioned it if OSWALD complained ahout
AZCUE's altercation with him." : R S e SR h

i C
RS
A .

20 February 1964  CSCI-3/779,988 Subject: Lée"Harvgf OSWALD. ) a FBI FBI

e et e e
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"2. Concerning the entry on page 63 of OSWALD's address book: 'Lev
SETYAEV - Radio Moscow . . .' a report from your office dated 20 December
1963, subject: Lillie May RAHM, contains thefollowing information:
Annette (nee ZUGOFF) SETYAEVA, . . . is married to-a Leo SETYAEV who
worked for Radio Moscow; . . . ." ‘ NP B '

- 5 March 1964  Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General . Counsel etc. - o % _ . Warren Commission
‘ - Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations by Mohammed REGGAB Secret Service. FH
Relative to Marina OSWALD. o : A - [DDP 4-1171]1 E _ _ FBI

"1l. 0On 26 November 1963, Mohammed REGGAB, a Moroccan student in West Ber-
lin, made a statement that he could supply information on a 'Marina Niko-
lovna' who he asserted was identical with Mrs. Marina OSWALD.  ‘The attach-
ment is a summary of our findings in regard to REGGAB's allegation. The
rercrt covers investigation including polygraphing in Berlin and inquiries
conducted in Morocco during the period 26 November 1964 to 1 March 1964.

"2. It is our conclusion that REGGAB's story of his acquaiﬁiénce with
Mrs. Marina OSWALD is a fabrication.™ | o

20 March 1964 (CSCI-3/780,612 Subject: Assassination of Presiden't John F. * | FBI
Kennedy. 4 o - o - ; , A |

™. In the course of our research of files ﬁértaiﬁing to aﬁéas of the
USSR in which Lee Harvey OSWALD allegedly resided, ia photogrdph of an in-
co’ B o

dividual clesely resembling OSWALD was uncovered. -
I 3 S T A
"2. Our files indicate that this photOgraph?fﬁttachﬁéﬁfﬂibgﬁgge from a
color transparency taken in Minsk, USSR,aon“Qt;abqut'll Augq&tglgﬁl, by
an American tourist, Mrs. Monica F.-KRAMER,Iwﬁaséjaddress'aqgﬁheltime was
P. 0. Box 985, Solvang, California. - RS REA LS _ »
"5. Mrs. KRAMER and Miss NAMAN, both'offwhOWEArﬁjunited Stgﬁés'citiiens,
werc contacted by this Agency on -a one-time bgsis;;followingﬁ%heir return . s
from their tour of the USSR, . S S -

"6. Mrs, KRAMER, . . . furnishéd‘thiS‘Aéency?ﬁiiﬁ~160 colorft}ansphren*
cies taken during the trip. ‘ I AR
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27 March 1964 | Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHﬁsglihe Director onﬁntelligence

31 March 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN,.GéﬁéfalQCoﬁnsel et

e —————

"0. This office would be interested in. any pertinent information which
interviews of Mrs. KRAMER and Miss NAMAN by your office might poss§ibly
provide . . . ." vt ‘ : '

and Research, Department of State. . :
Subject: Assassination of President John F.
Entry in "Historic Diary".

Ekénheay - Verification of
cE L [DDP 4-1606]

""2. We have réceived.a report that the hospital to which OSWALD was taken
by Soviet authorities after the suicide dttempt mentioned in his 'Historic
Diary' may have been the Botkinskaya Hospital .in Moscow. The 1958 and
1962 Moscow telephone directories for Organizations and Instttutions, list
a hospital named S§. P. Botkina. Our specialists advise that a.native of
Moscow would normally refer to this hospital as the 'Botkinskaya'., It is
said to be the hospital to which foreigners and diplomatic pegsonnel are
generally taken in the event of an emergency or serious illness, and the
building or wing of the hospital is reported to be especially:designated
for this purpose. : o d oo

"3. We would appreciate receiving information on.sany Americans who might
have been patients at the 'Botkinskaya' in the fall of 1959 that may be

contained in your files or those of your Embassy in Moscow." i’

Subject: Reports.on Activities and Travel of-Lee Harvey OSWAéD5and Marina
Nikolevna OSWALD. ' S S + [DDP .4-1655]
"l. Reference is made to the second paragraphiof your memoranépm dated 12
February 1964, and the second paragraph of yoir ‘memorandum ofjj16 March
1964, relative to disseminations of information made by CIA to|the Secret
Service. TR %g;

"3.” Attached to this memorandum are exact copies of two telé%yped messa-
ges relative to the travels and activities of.the :0SWALDs (Attachments A
and B). . . . In Attachment C, OUT Teletype no. :85715, are found refer-

ences to two other teletyped messages  (OUT no. 85182 and OUT no. 85665)

which describe one Richard Thomas GIBSON, . ... .- Paraphrasgsiof no.

85162 and no. 85665 are included as Attachmeﬂtépb‘and E."

(A)

~~
| =
St

- RECIPIENT(S) -

State, Warren Com-

_ mission, FBI

Warren Commission
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3 April 19

7 April 19

 REGGAB has not written since his return to Morocco, and apparently has not

20 April 1

24 April 1

64 Memorandum for Mr.«J..Lee RANKIN, GeneralfCounsel etc. ~
Subject: Richard Thomas GIBSON. ~ : : * [DDP 4-1699]

"2. Attached to this memorandum is the exact” text of OUT Teletype no.
89970, dated 18 December 1963, which contains .the report of an interview
with GIBSON held by a U.S. cbnsular:officer»fﬁ"Paris. This message was
disseminated to the White House, Department of State, Federal Bureau of
Investigation, with a copy to the Secret Service." ' -

64 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel etc. -
Subject: Mohammed REGGAB y o - [DDP 4-~1786]

"2. The CIA Station in Berlin has repdrted that, contrary to his promisé,

come back to Berlin. Knowledgeable sources which are usually reliable
state that, as of 10 March, REGGAB has not fulfilled the legal formalities
required of foreigners arriving in that city. - It is apparent, therefore,
that he has not returned to Berlin." . L _ : o

964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, Gereral ‘Counsel etc. o
Subject: BND Report Pertaining to Allegations Concerning Anton
ERDINGER. : ’ L : 3; [DDP 4-1997]

"l. We have studied the BND report forwérdedbe’ydur letteriqfuzs March
1964. A review of CIA files reflects no pertinent data on the'prinéipals
involved. - : ‘ - R ENEE :

"2. There is one report to the effect that Guenther GRONA (Méntioned on
page 4 of the BND report) was under ‘investigation in 1963 byiWest German
authorities. He was a journalist and correspondent for.an BUst-Berlin - .
radio station. The basis for, and- the outcome of ,"the investigation_is
not reflected in CIA files. However, in view! of the peripheral nature of-
his involvement in the matter being considered, his activiti@s?ére~b§: T

lieved to have little or no bearing on tge'inyegtigation." AR

964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKI&, Géﬁéf&iivounsel etc.

Subject: Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD. .-[DDP 4-2099]

f
B

State

P.C.
FBI

FBI

Warren Commission

!

Warren Commission -

Warren Commission

Warren Commission
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"1. Reference is made to the report of Special Ageng Robert. P. GEMBERLING '
dated 30 November 1963, . . . . This communciation reported an interview
by the FBI of Mr. George A. BOUHE on 23 November 1963 in which Mr. BOUHE
referred to a Lydia DIMYTRUK of Fort Worth, Texas, ‘who allegedly had asso-
ciated with Marina N. OSWALD. : oy _ B

""2. The files of this Agency contain,the'fbiibwiﬁg pertiﬁéﬁt'infofmation
on one Lydia DYMITRUK who may be identical with the Lydia DIMYTRUK referred
to above: . . . ." oL s :

i L
:C

N A - ’ t ) . . ¢ . - '.'- “.' : 4% ' .: ‘2‘. . ’ - .
28 April 1964 C5CI-3/780,996 ° Subject: Yuri Ivandvich.NOSENKOJQESpionage - o " FBI FBI

Russia. : S

"l. Reference is made to your memorandum dated 6 March 1964, subject as
above, file (S) 65-68530; in which you requested information!which would
tend to corroborate or disprove NOSENKO's information concerning Lee:
Harvey OSWALD. Our files contain the following information; from NOSENKO
on OSWALD which may amplify or contradict the information forwarded in
reference: . . . ." : L bt '
R , , _ ; i

' : . R B 18 : ‘ :

29 April 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel etc. * ' ‘ Warren Commission

' : Subject: Photograph of Lee Harvey OSWALD.. - = . *; [DDP 4-2160] FBI
"l. As the result of a search of our graphics files for pitgtures perti-
nent to the story of Lee Harvey OSWALD's 'sojourn .in the USSR, ‘we have
found the attached photograph (Attachment 'A') of a group of.persons stan-
ding near the Palace of Culture in Minsk. This photograph Was taken by an
American tourist in Minsk on or about 11 ‘August 1961. . Although the persong
in the photogradph are not identified in our files, we belieie on the basis
of comparison with other pictures that the second person from the right is
Lee Harvey OSWALD. S A e |

B T F
"5. It is worth néting that the person believed to be.OSWAﬁm is wearing
a short-sleeved sport shirt of the same design or pattern as'one worn by '
OSWALD in pictures taken of him in his apartment in Minsk in.1962. Copies| ' ' ‘
of two such photographs, which were found among ‘OSWALD's effects after his
arrest and forwarded to us by the Federal Bureau of Investigition, are

attached for comparison purposes. :
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"4. Attachment 'A' appears to substantitate OSWALD's presence in Minsk at
least during the summer of 1961 and to indicate that he had contact at

least on one occasion with American tourists visiting that city, as he

~once claimed in a letter to his brother, Robert OSWALD.™

8 May 1964

| Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel eétc.
Subject: Marina OSWALD's Notebook. Cor - - [DDP 4-2351]

"Attached hereyith is informétion.from'this'Agéﬁéy?s,files on the entries
in Marina OSWALD's notebook, a copy of which was received frém the Federal

Bureau of Investigation under their communication dated 13 April 1964.

11 May 196

Copies of this attachment have been forwarded ito the Federal Bureau of In-
vestigation." : ‘ SRR - A ‘ '

4 (CSCI-3/781,172 Subject: ‘Lee Harvey OSWALD - Intérnal Security

Russia - Cuba.

‘~"l.‘ In response to your communication dated 13 Apfil 1964,-file number

(S) 105-8255, subject as above, attached herewith is a compilation of in-

formation from the files of this Akency on names, addresses; ‘and telephone

 numbers relating to the Soviet Union, which were éextracted ftom an address

LS May ‘196

book identified as belonging to Marina OSWALD."

4 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, Géﬁéial}Counsel ete. :
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in Processing Visa Appli-
ants; Reaction of that Service to the Assassinati@n of Presiggnt Kennedy.

"l. Within the very recent pericd, this Agency has established contact
with a well-placed individual who has been in closé and prolbniged contact
with ranking officers of the Cuban Diréccion Géneral de Intelligencia
(Directorate General for Intelligence - DGI)." His knowledge of DGI activi-
ties, techniques, and personalities is direct and profound.: This Agency
has queried him in detail on possible contacts. between Lee Harvey OSWALD
and the DGI prior to the assassination of President Kennedy. A report on
the 4nformation thus obtained.is attached to this memorandun. "

FBI
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22 May 1964  Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel etc. .i.

sy ver

Subject: Allegations- of Pfc Eugene B. DINKIN,.U.S. Army, Relative to As-

sassination Plot against President Kennedy. s _ - ' IDDP 4-2534]

"l. Reference is made to paragraph 2 of your memorandum, dated February
12, 1964, requesting that the Commission be furnished copies of dissemina-
tions relative to the assassination of President Kennedy that were sent to
the Secret Service. ' e

2. Immediately after the assassination the‘CfA'Station in Geneva, Swit-
zerland, reported allegations concerning a plot to assassinate President
Kennedy that were made by Pfc Eugene B. DINKIN, U.S. Army, serial number

RA-76710292, on 6 and 7 November 1963, in Geneva while absent without leave

from his unit in Metz, France. Available details of this charge, together
with information on its exploitation by Alex des FONTAINES, a Time-Life
stringer in Geneva, were disseminated as OUT Teletype message no. 85770,
on 29 November 1963. This dissemination was sent to the White House,
Department of State, and Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service. x ; -

"3. Since the Geneva Station cooperated with the U.S. Military Attache in
assembling information on this affair, and the Military Attache reported
through his channels, the Commission may have already received information
of PFC DINKIN's allegations." ; . ' e .

P
e,

19 May 1964 CSCI-3/781,386 Subjeqt: Paul DIMITRIKA(aka Pavﬁl'PXMITRUK}

"l. Reference is made to your communication3df-1'May 1964 réﬁﬁeSting'tra-
ces on Paul DIMITRIK (aka Pavel DYMITRUK) . AR TR i

""2. The files of'this'Ageﬁcy contain thé fbliéwing?pertinentﬁ;hforﬁation
on one Pavel DYMITRUK, born 28 February 1924'ip'Stariye~Derenﬂ,;USSR,¢who
appears to be identical with Subject and his wifg;Lydia<DYMITRUK;f N
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States Embassy in Canberra,
Australia, Relative to Planned Assassination.of'PrQSident Kennedy.

‘ ' Co R .. [DDP 4-2624]

R
A e e )—.’_-_.

19 May 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel etc.

(A) (B)
* Warren Commission
!
Navy Navy
) 8
* Navy Warren Commission
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"l. I refer again to paragraph two of your memorandum dated 12 February
1964, relative to disseminations to the Secret;Service'made by CIA.

"2. On 24 November 1964, CIA received from the Department of the Navy a
copy of a cable from the Naval Attache in Canberra, Australia'IN 67327,.
TOP SECTRET, later downgraded to SECRET), reporting a telephdne conversa-
tion the previous day with an anonymous individual who had described him-
self as a Polish chauffeur for the Soviet Embassy of that city. This indi- :
vidual, while discussing several matters of intelligence interest, touched . : 8!
on the possibility that the Soviet Government had financed the assassina- J . ‘ '
tion of President Kennedy. Reference was made in this. cab®e:to the receip

of ‘a similar anonymous telephone call on 15 October: 1962. . o

“3. Upon receipt of this cable from Navy CIA'tpoki%he follo%ing action:

"4. The CIA Station in Canberra arranged for#ﬁiééussion of the calls with
the Australian security service. In the opinion of the Australian authori-
" ties, the caller was a crank. . , . .", . = c i

a3 e

27 May 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General :Counsel etc. * Warren Commission

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of: Plotting !the Assassina-
tion of President Kennedy. SR S o

o
i"

-9 z &ied-lz Febru-

BT o
1. Reference is made to paragraph two .of yoqf membrandum date
ary, requesting copies of disseminations relative to the assdssination of

President Kennedy that were sent to the Secret’ Service. Il . . ‘
"2. ‘Shortly after the assassination fhe'Unité&fStéies Embasé?gin Stock~
holm received a:letter, mailed on 25 November 11963, which actused the

Chinese Communist of plotting this act. -This information wal disseminated w
on 9 December to the White House, Department .of State, Federdl Bureau-of .
Investigation, with a copy to the Secret -Service. ;The exactl’text of the -
dissemination is attached to this memorandum, i % - S
. g ;f ‘ 1 oL
"3. 1In view of the fact that this letter was received at the'United States , s
n Embassy, the Commission may have already received information .about the -
document from the Department of State." T S :
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5 Junc 1964 :
Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD’Furnighed.by the Soviet Govern-

3 June 1

0

£

ment.

Nl.

Memorandum for J. Lee RANKIN, General Counsel etc. -

FAS " [DDP 4-1764]

s

The Soviet documents forwarded to this‘Agéncy'under'youruletter of 20

May 1964 provide some additional detail on OSWALD. The" information in
these documents parallels that already availabie from other sources, and ’

does

not contradict our previous information. ;.The documents do clarify

somewhat OSWALD's alleged occupation at the Minsk radio plant.giving the -
original Russian terms used in decsribing his job. c e e

"2.

The following points relating to!thé.doguments are worth noting:

"a. A significant omission from the.matéfials}provided is the letter

' _OSWALD allegedly wrote to the Supreme Soﬁiet,requesting Soviet citi-

HS.
with

=2

L

cd

zenship. . . . .

"b. OSWALD signed a receipt in 1960 for his Identity Document for
Stateless Persons, and a second receipt in 1962 for his?Identity _
Document for Foreigners. The similarity -of wording of the receipts
regarding his understanding of Soviet residence and travel regula-
tions further supports our belief that such regulations are identical
or nearly identical for bearers of either! type of identity document.
This means that OSWALD should have obtained permission ifh July 1961
to travel to Moscow, but, as we know. from other cases, fhilure to ob-

tain travel permission is not uncommon and not; a seriousi offense.

: ' : ‘ SRS A i . . i .
"e. The includsion of Marina's QXit'Visaﬁ'appiicatioh'yns_51ngu1ar' ,

in view of the fact that the Commission had not requested  information
on Marina. . . . . . ' B T v ,

"d. The Soviet translators for‘OSWALDfS?géfIf;do;uméntSfaze believed
to he identical with persons already‘;engred to in OSWALD's 'diary’.

® e s ® . . .
3y ® B et

The format and wording of subject documents: appear to b§iconsistent
Soviet practice." : " i T oo ‘

Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, GénéraiQCounsel etc.

- RECIPIENT(S) -

— e

* PICC
P.C.

Warren Commission

Warren Commission



14-00000

- DESCRIPTION OF DOCUMENT -

D s B Rttt Syt

(B

e T e e e

S June 196

Subject: George and Jeanne de MOHRENSCHILDT . . [DDP 4-2770]

"l. Reference is made to your memorandum-of 31 March 1964 requesting any
information on George and Jeanne de MOHRENSCHILDT that is available in CIA
files. Our review shows that the files contain reports received from
other U.S. Government agencies, primarily the:FBI as well as some -informa-
tion developed by this Agency in 1957 and 1958, The review also produced
references to information in the records: of the Coordinator.of Information
and the Office of Strategic Services. According to Tecords:of those agen-
cies, George de MOHRENSCHILDT had been considered. for employment .in 1942,
but was not hired because he was alleged to bé a Nazi espionage agent. No
information developed by CIA {or its predecessors) before the assassina-
tion of President Kennedy had estahlished any link between the de MOHREN-

SCHILDTs and Lee Harvey OSWALD or his family, :

"9. You may also wish to make inquiries at the Office of Naval Intelli-
gence; the Assistant Chief of Staff, Intelligénce, Department of the Army;
the Department of State, and the Civil Sérvice:Commission because these’
departments also have information about George:-de MOHRENSCHILDT."

4 ~ Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, Geﬁérél;bounsel‘éxc.'

Subject: Allegations Regarding Intelligence Training School in Minsk,
USSR. | R 5 [DDP 4-2844]

. - T g .
"l. Allepations of the existence of a - Soviet/intelligence and/or sabotage
training school in Minsk, USSR, have. come to the attention of the Agency’

from press reviews. Also, there had been-an informal inquity from a mem-
ber of the Commission, Mr. DULLES, very recently on’'this detail. I take
this opportunity to furnish to the Commission jthe informatién which the
Agency h%d on this topic.V L et it S

"2. A careful review of CIA files has producéd, o hard infﬁrmétioﬂ'régéfé'

ding Soviet intelligence or sabotage“trainingfih'Mihsk since 1947. .., ."

5 June 1964 CSCI-3/781,543 Subject: Lee Harvey OSWALD.

"l. As your Bureau is aware, the Clandestine Services is>developing a

machine collation prégram to handle information on the Cuban intelligence

FBI

- RECIPIENT(S) -

Warren Commission

FBI
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and security services. As yet, the data base'is very narrow, with the re-
sult that any search -against the program has a very.limited ichance of suc&
cess. Nonetheless, a search was made using those items of information whi
which are known relating to the two letters from Havana, one ‘dated 10 No- T : _
vember 1963 and addressed to OSWALD, and‘thé‘Q;her.dated‘27?November,1963 . o

and addressed to the Attorney Genergl. . . _%3 o : ) : . o o

"2. . . . The print-out listed -19 names, of.Wwhich' only two' seemed to
hold any interest. A review of the files on these two eliminated one,
leaving a singfe candidate. - , ' S,

"3. At the same time, a routine name trace his been run in the main index
on the name Mario del Rosario Molina, the name with which the 27 November
1963 letter was signed. There were no traces?on‘that name, -but informa-
tion was available on two persons with somewhdt similar names. . . . oM

10 June 1964 " Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, Genéral Counsel,etc. | - FBI Warren Commission
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack RUBENSTEIN) and. His , { FBI ‘
Associates. ‘ S o ) ' R _ :

"l1. Reference is made to your memorandum of 19 May 1964, requesting that
this Agency furnish any information iniizts files relative to Jack RUBY,

his activities, and his associates. Examination of CIA records has failed:
to produce information on Jack RUBY or his activities. We d1so have no in-
dication that RUBY and Lee Harvey OSWALD ever knew ‘éach other, were asso-

ciated, or might have been connected in any maﬁner;whatsoeygrtﬁ
. : SRR - EA

i
H N 5
t . 4.

) ,‘Lée4RANKIN, Géégfal'éounsél'éic. | A State Warren Commission
Subject: Letter Relative to Assassination of, President Kennedy Sent to
United States Embassy in Costa Rica.. = o 0 [DDP 4-2988]

{
12 June 1964 Memorandum for Mr. J.

.",‘

"l. The information given below, and the attachment to the imemorandum,

are furnished in order to complete the Commission's:file onilcrank letters .
generated by the assassination of President Kennedy. Since the letter was | : ’
received by a United States Embassy the Commission may have ‘received. this

information previously from the.Department'ofé§tate§

"2. The United States Embassy in San Joée, Céé;é'Rica, in Iate November
e ——— _ Y

H . A og g
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1963 received a letter claiming that the assassination of President Kennedy
was part of a plot to kill all the presidents of the free world. This un-
~dated letter, portmarked 28 November 1963, Heredia, Costa Rica, was ad-
dressed to Ambassador Raymond TELLES. This document was disseminated to
the White House, the Department of State, and- the Federal Bureau of Inves-

tigation. It was not sent to the Secret Service. | | B . , |

''35. This letter was adjudged to.be the work of ‘a crank. Details of the
document were passed to the Government of Costa:Rica. No further informa-
tion on the writer of this document, who signéd himself RODRIGO C., has
ever heen received." . CoTE T o :

29 June- 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, GenéraIfCounsel etc. ; o | EBI Warren Commission
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was in Tangier, Morocco. FBI
' ' 3 i [DDP 4-3347]

- "1. The reference memorandum [FBI Memorandum,!dated 10 June 1964] con-
‘tained a request that this Agency conduct inquiries.:in Tangier, Morocco,
to resolve certain allegations concerning Lee Harvey OSWALD. Our inquirieé
have been completed and the results show .that ‘the entire story concerning
OSWALD's presence in Tangier has no basis in fact."™

BT

"0 June 1964 CSCI-3/782,058 Subject: Investigation of Allegation that ~ FBI* FBI, Warren Com-
OSWALD was in Tangier, Morocco. - AR SARR . : : : : mission -

"Reference is made to your memorandum, dated .10 June 1964, requesting this
Agency to conduct the necessary inquiries’tO‘tkSolvé allegations  that Lee
Harvey OSWALD was in Tangier, Morocco. The inguiries were completed on .
19 June 1964 and the results show that the allegations have no basis in- |-}
fact. Ydur representatives, Mr. S. J, PAPICH: was &erbally-notified'of-;;
the results and, at his suggestion, the‘resulth§werm.forwarded,aby?mgmo-'-
randum, to the President's Commission on the Assassination of President
Kennedy. A copy of that memorandum is attached: for.your files and. for any
additional action you may wish to take." .. i 00T : D

1 July 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, Genér311Counse1 etc, ' * Warren Commission
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki on 10 October 1959, ‘
‘ ' : R [DDP 4-38891

3 . s R
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"1. In response to your memorandum of 25 May 1964, we have established |
that the only direct flight from London to Helsinki on 10 October 1959 was
Finn Air flight 852 which arrived in Helsinkiiat 2333 (11:33 p-m.). If
OSWALD had taken this flight, he could not normally have cleared clistoms : : -
and landing formalities and reached the Terni Hotel downtown by 2400 (mid- 3

night) on the same day. This is based on the’ judgement of officers in
this Agency familiar with the Helsinki airport;. =~ ' T

"2. We are presently attempting to determine! if OSWALD could have taken a ‘ . ‘ |
more circuitous flight from London, with a stop at Stockholm; Copenhagen, ' : '
or some other city. Any additional information received will be forwarded
to you promptly." - : ‘ -

2 July 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel efc. | * Warren Commission
Subject: Lee Harvey OSWALD. . _ [DDP 4-3401] : FBI " :

q "l. The following remarks have been.recéntly attributed to Soviet Consiuil
Pavel Antonovich YATSKOV in Mexico City regarding the subject.

'T met OSWALD here. He stormed intg my office and :
wanted meé to introduce and recommend him to the Cubans.
He_:told me that he had lived in the USSR. I told him that
I would hawe to check before I could recommend him. He
was nervous and his hands trembled, ‘and he stormed out

of my office. I don't believe that a person as nervous as _ ‘ : :
OSWALD, whose hands trembled could have accurately o ' o : §
fired a"rifle." ' S I ’ o

"2. Our Mexican Station has checked its records for the period OSWALD T
was in ngico City and has advised it is quite possible that OSWALD: A
though he had talked with Valeriy KOSTIKOV when he actually "had~spoken -~ | "

to YATSKOV; or that he first spoke to KOSTIKOV who turned him over "to his
superior YATSKOV. : _ S

"4. A copy of this memorandum has been iorwar&ed to the Federal Burééﬁ'df
Investigation.! o - - :

, 6 July 1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel etc. * Warren Commission



14-00000

- DESCRIPTION OF DOCUMENT -

27 August

Subject: Statements Reportedly Made by George and Jeanne de MOHRENSCHILDT
Concerning Lee Harvey OSWALD and the Assassination of President Kennedy.
S - ' [DDP 4-3479]

"l. The information furnished below has beéniieceived from usually reli-
able sources and consists of statements reportedly made by the de MOHREN-
SCHILDTs concerning Lee Harvey OSWALD and the ‘dssassination 6f President
Kennedy. o ; ' :

"a. Shortly after the assassination of President
Kennedy, éeorge and Jeanne de MOHRENSCHILDT were E
among the ‘guests attending a-cocktail party in Haiti., -

+ - The de MOHRENSCHILDTs were asked if there was T
any substance to the view expressed in certain foreign:
periodicals such as L'Ex ress, a left-wing Parisian -
weekly newspaper, that tge Kennedy assassination was
a plot organized by Dallas millionaires. George de
MOERENSCHILDT said that President Kennedy was hated
by the Dallas elite, and he felt that it was-very i
likely that certain reactionary elements in Dallas had"
organized a plot to get rid of Kennedy and used a dis- .
turbed person such as OSWALD to achieve their ends. ;
Mrs. de MOHRENSCHILDT agreed fully with this thesis.

"3. A copy of this memorandum is being forwarded to the FBI."

1964 CSCI-316/00856-64 Subject: Lee Harvey OSWALD - Internal Secu-
riity, Russia - Cuba. Reference: Your Memorandum dated 28 July 1964,

"l. A review of the results of monitoring Soviet foreign broadcasts at
the time when an interview with Lee Harvey OSWALD'hdd'apparéntly been -
taped was conducted with negative results. THerefore, it is assumed

that such a tape, if broadcast at all, was ‘aired over a local USSR facili-
ty for internal consumption. ‘ : '

"2. With respect to the same question, Yuriy NOSENKO" was asked if any
attempt had been made hy the Soviets to exploit OSWALD for. propaganda
purnoses, such as Radio Moscow broadcasts,'telecasts,'or lectures.

NOSENKO replied that this had not been done either in Moscow or in Minsk.

- 70
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28 August

1 October

NOSENKO later reviewed this statement and confirmed,itf“

(NB: Reference document is FBI request to CIA requesting the latter to
identify broadcast by OSWALD in USSR sometime ‘birfore early January 1960.)

‘
]

1964 Memorandum for Mr. J. Lee RANKIN, General Counsel étc. |
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY S -~ [DDP 4-4479]
"1. The files of this Agency contain no identifi able traces on Konstantin
Petrovich SERGIEVSKY or on his sistgr. S S

2. We have no information which would either confirm or refute allega-
tions that Lee Harvey OSWALD made one or more visits to the . city of Gorky
in April and May 1960 or at any other time. ' . '

""3. The term 'mokrym delam' which appears in the notes which SERGIEVSKY
brought with him to the British Embassy may be translated 'wet affairs' or
‘liquid affairs'. It is an expression or jargon us d by thée KGB to refer
to activities involving kidnapping or assassination. . . .: .

- (NB: 'RANKIN asked for Agency comments cdncerning allegatidﬁs of a Soviet

citizen,, XKonstantin Petrovich SERGIEVSKY, who walked into the Btitish
Embassy in Moscow on 29 July 1964,y o P

)
s

1964 - Memorandum. for Mr. J. Lee,RANKIN; General Counsel éfc. ‘
Subject: Joachim JOESTEN C S [DDPU4~5110]

"l. Attached are repvoduced cbpies'of a set of German documents seized ﬁy,ﬁij:

the U.S. authorities at the end of World War II. The documents concern
Joachim JOESTEN, author of Oswald: Assassin or Fall Guy?, Marzani-§ Mune
sell Publishers, Inc., 1964, The captured documents in this set.Trahnge in
dates from July 1936 to November 1937 and contain the statement that
JOESTEN had been a member of the Communist Party of Germany;since 1932. ,
You will note that the attention of the German security organs was diree-
ted at JOESTEN as early as 1936. At thatitime the Communist Party had bee
been outlawed in Germany and the  German -authorities apparently had begun

- collecting information about JOESTEN and his activities. Their investiga-

tion seems to have culminated in the proposal for revocation of his Ger-

W ()
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I e e .
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man citizenship.

. [Comment: The assassination of President Kennedy was the subject of a book
by Joachim .JOESTEN entitled, "OSWALD - Assassin:or Fall Guy?" (1964) pub-
lished by Marzani and Munsell Publishers, Inc. of New York,; in:.which o
JOESTEN states that there is no question in his. mind that OSWALD was & mi-
nor CIA agent. Marzani, a known communist, was’ coauthor of a pamphlet;

"Cuba Vs. CIA". published in 1961. : JOESTEN is revealed in a German Security

Police memorandum, dated November 8, 1937, to have been an active member of!'

the German Communist Party (K®D) ‘since May ‘12, '1932; he was issued Commu-

nist Party membership card'(Mitgliedsbuch)~No. 532315, : . R

Cited in "The Soviet and Communist Bloc Défamation Caﬁphignﬂ, {ongressional
Record - House, 28 September 1965, pp. 25391-25393.] 5 ’




